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بیانــات در مراســم مشــترک دانش آموختگی 
دانشجویان دانشگاه های افسری نیروهای مسلح

بسم الله الرّحمن الرّحیم)1(
الحمد لله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا 
و نبیّنا ابی القاسم المصطفی محمّد و علی آله الطّیّبین 

الطّاهرین المعصومین سیّما بقیّة الله فی الارضین.
به جوانان عزیز و نور چشمان ملتّ ایران که امروز 
روز جشن فارغ التّحصیلی آنها است، درود میفرستم و 
تبریک عرض میکنم و همچنین به جوانانی هم که امروز 
مراســم ورود آنها به دانشگاه های افسری کشور و روز 
سردوشــی گرفتن آنها است، تبریک عرض میکنم. از 
گزارشهایی که برادران عزیز و فرماندهان محترم دادند 
تشکّر میکنم، از سرود زیبایی که شما اجرا کردید هم 

تشکّر میکنم.
اوّلیــن نکته ای کــه امروز به شــما جوانان عزیز 
میخواهم بگویم این است که شما در نیروهای مسلحّ 
اشــتغال یافتید و این را انتخــاب کردید؛ این یکی از 
حیاتی ترین مشاغل در اداره ی کشور و در مدیریتّ این 
سرزمین عزیز است، این افتخار بزرگی برای شما است. 
ـ چه نیروهای گوناگون ارتش، چه  مشــاغل نظامی ـ
نیروهای گوناگون سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و چه 
ـ از جمله ی مشاغلی به حساب  سازمان انتظامی کشور ـ
می آیند که در صدر فهرست مسئولیّتهای مهمّ کشور و 
وظایف ملیّ کشــور قرار دارند؛ شما این مسئولیّتها را 
قبول کردید؛ شــما این افتخار را بــا قبول حضور در 
بخشهای مختلف نیروهای مسلحّ، برای خودتان و برای 
خانواده هایتان ثبت کردید. نیروهای مســلحّ ســپر 
ـ سپر فولادین  فولادین امنیّت ملیّ به شمار میروند ـ
ـــ و امنیّت ملیّ زیرســاخت همه ی  امنیّــت ملی! ـ
نرم افزارهای مهمّی است که در پیشرفت کشور نقش 
دارند. امنیّت نباشد، هیچ چیزی نیست. اگر کشوری 
قدرت دفاع از امنیّت خودش را نداشته باشد، چاره ای 
ندارد جز اینکه خودش را در ذیل این قدرت و آن قدرت 
تعریف کند؛ مجبور است به یکی خودش را وصل کند؛ 
یعنی چه؟ یعنی عزّت ملّی خودش را به گروگان بگذارد. 
اگر ایــن کار را نکند، یعنی عزّت ملیّ خودش را خرج 
نکند، طبعاً حرف سیاسی او هم در دنیا اعتباری ندارد؛ 
اگر پیشرفت اقتصادی ای هم داشته باشد، این پیشرفت 
اقتصادی اقتضای تداوم نــدارد، تضمین تداوم ندارد. 
ببینید امنیّت چقدر مهم است! و شما حافظ امنیّتید؛ 
نیروهای مسلّح دژ امنیّت و عزّت و هویتّ ملیّ هستند. 
امروز شما وارد یک چنین عرصه ای شده اید. بنابراین، 

به معنای واقعی کلمه، تبریک گفتن به شما جا دارد.
ح ما امتحان خوبی هم  بحمدالله نیروهای مســلّ
دادند. یک روز نیروهای مســلّح صرفاً لباس و نشان و 
آرایش ظاهری هســتند، امّا نیروهای مسلّح ما نه؛ در 
میدان، امتحان دادند و سرافراز بیرون آمدند، آزمونهای 
مهمّی را از سر گذراندند و سرافراز از آنها بیرون آمدند. 
مهم ترینش جنگ تحمیلی هشت ساله بود؛ بر کشور ما 
جنگ تحمیل کردند، آن هم آن جنگِ به معنای واقعیِ 
ـ مقابله  ـ البتّه تا امروز ـ کلمه »جهانی«. آخرینش هم ـ
با فتنه ی داعش بود که آن هم خیلی مهم بود. در جنگ 
تحمیلی، نیروهای مســلحّ ما از وجب به وجب خاک 
کشورشان و از حاکمیّت اسلام عزیزشان دفاع کردند، 
توطئه ی دسته جمعیِ شــرق و غربِ آن روز را باطل 
کردند؛ نیروهای مسلحّ ما این کار را کردند. آن روز، شرق 
و غربِ سیاسی و نظامیِ دنیا هر کدام یک جوری از صدّام 
متجاوز حمایت میکردند؛ نیروهای مسلحّ ما توانستند 
از خاک کشور و از حاکمیّت اسلام مقدّس و عزیز دفاع 
کننــد و از عهده بربیاینــد. در فتنه ی داعش که یک 
ـ داعش را  نقشــه ی شرورانه ای از ســوی آمریکا بود ـ
آمریکایی ها درست کردند برای اینکه ثبات این منطقه 
را به هم بریزند، که البتّه هدف نهایی هم ایران اسلامی 
ـ باز هم نیروهای مســلّح ما با همراهی نیروهای  بود ـ
مسلحّ کشــورهای هدف، توانستند بر این فتنه فائق 
بیایند، توانستند این نقشه را باطل کنند. اینها افتخار 
است، اینها مدال های زرّین بر سینه ی ستبر نیروهای 
مسلّح جمهوری اسلامی است. عزیزان من! قدر خودتان 
را بدانیــد، قدر این مأموریتّ را بدانید، به گذشــته ی 
نیروهای مسلحّ ببالید و به آینده ای که در اختیار شما 
است و در قبضه ی شما است، با همه ی وجود بیندیشید 

و برای آن سرمایه گذاری کنید.
دانشگاه های نظامی کانون ارزشمند پرورش نیروی 
انسانی آگاه و شجاع و کارآمد است؛ آگاه، شجاع، کارآمد. 
این نیروی انســانی، بــا این خصوصیّــات مهم، در 
دانشگاه های نیروهای مسلحّ ما تربیت میشوند و پیش 
میروند. من به دانشگاه ها توصیه های زیادی کرده ام، 

امروز هم چند توصیه میکنم که بعضی اش تکرار همان 
قبلی ها است. اوّلاً تقویت دانش و پژوهش؛ دانشگاه ها را 
از لحاظ دانش و پژوهش، هر چه میتوانید غنی کنید. 
بعد، ارتقاء روحیــه و تدینّ و اخلاق؛ این هم توصیه ی 
مؤکّد بعدی من است. در گزارشها بود که در این زمینه ها 
پیشرفت داشته اید؛ من میپذیرم، امّا تأکید میکنم باید 
همچنان این راه ادامه پیدا کند. دانشجوی افسری ما، 
در هر یک از سازمانهای نیروهای مسلحّ، باید روحیه و 
تدینّ و اخلاقش روزبه روز پیشــرفت داشــته باشد. 
توصیه ی بعدی سامان دادن به محیط آموزش و اسکان 
دانشجویان است؛ مسئولین عزیز نیروهای مسلحّ به این 
توجّــه کننــد. کارگاه هــا، کلاس ها، مراکز اســکان 
دانشــجویان، از لحاظ آمادگی های مربوط به زندگی، 
روزبه روز ان شاءالله پیشــرفت داشته باشد. اهتمام به 
سطح سواد ورودی ها؛ گاهی اوقات گزارش میرسد که 
در بعضی از دانشــگاه ها ورودی های دانشگاه ها دچار 
کمبودهای علمی و ذهنی هســتند. و سفارشــهای 
همیشگیِ دیگر. این ]توصیه هایی بود[ راجع به مسائل 

دانشگاه ها.
در این چند روز، یک قضیّه ی مهمّ سیاسی و نظامی 
دنیا را متوجّه به خودش کرد و آن، حوادث بی سابقه ی 
فلسطین عزیز اســت.]2[ ما نمیتوانیم نسبت به این 
قضایا، نسبت به این حادثه ی مهم، بی تفاوت باشیم و 
عبور کنیم. خوشبختانه مسئولین موضع گیری های 
درســت و خوبی کردند. من چند نکته را در این زمینه 
میخواهم به شما عزیزانمان، به ملّت ایران و به همه ی 

برادرانمان در کشورهای اسلامی عرض کنم.
نکته ی اوّل همان چیزی است که در تحلیل های 
گوناگونی که این دو ســه روزه شده وجود داشت  و آن، 
این است که در این قضیّه ی پانزدهم مهر به این طرف، 
رژیم غاصب صهیونیســتی، هم از لحاظ نظامی، هم از 
لحاظ اطّلاعاتی، یک شکست غیر قابل ترمیم خورده؛ 
شکست را همه گفتند، تأکید من به »غیر قابل ترمیم 
بودن« است.  من میگویم این زلزله ی ویرانگر توانسته 
است بعضی از سازه های اصلی حاکمیّت رژیم غاصب را 
ویران کند که تجدید بنای آن ســازه ها به این آسانی 
امکان پذیــر نیســت. بعید اســت که رژیــم غاصب 
صهیونیستی با همه ی های وهویی که میکند، با همه ی 
حمایتهایی که امروز در دنیا از سوی غربی ها از او میشود، 
بتواند آن ســازه ها را ترمیم کند. من عرض میکنم از 
شنبه ی پانزدهم مهر، رژیم صهیونیستی ]دیگر[ رژیم 
صهیونیستیِ قبلی نیست و ضربه ای که خورده است به 

این آسانی قابل جبران نیست.
نکته ی دوّم که به نظر من بســیار مهم است، این 
اســت که این بلا را عملکرد خود صهیونیســت ها بر 
سرشان آورد. وقتی ظلم و جنایت از حد گذشت، وقتی 
درنده خویی به نهایت رسید، باید منتظر طوفان بود. شما 
با ملتّ فلسطین چه کردید؟ اقدام شجاعانه و در عین 
 حال فداکارانه ی فلسطینی ها پاسخ به جنایت دشمن 
غاصب بود که سالها ادامه داشت و در ماه های اخیر شدّت 
آن افزایش پیدا کرده بود؛ مقصّر هم دولت کنونی حاکم 

بر رژیم غاصب صهیونیستی است. در تاریخ اخیر دنیا 
ــ تا آنجایی که ما در این برهه ی اخیر دنیا، ]یعنی[ در 
ـ هیچ ملتّی از  این صد سال اخیر یا بیشتر سراغ داریم ـ
ملتّهای اسلامی با دشمنی مثل دشمنی که فلسطینی ها 
امروز با آن مواجه هستند مواجه نبوده؛ دشمنی با این 
شرارت، با این خباثت، با این بی رحمی، با این خونخواری، 
هرگز در مواجهه با ملتّهای اسلامی و کشورهای اسلامی 
نبوده. ملّتها در بسیاری از مواقع مظلوم واقع شده اند، امّا 
دشــمن آنها این قدر بی حیا، این قدر خبیث، این قدر 
بی رحم نبوده. هیچ ملّتی از ملّتهای مسلمان، مثل ملتّ 
فلسطین، در فشار، در محاصره، در کمبود قرار نداشته 
و ندارد؛ نه امروز در دنیا سراغ داریم، نه در این برهه ای 
که حالا جلوی چشم ما است ســراغ داریم. دولتهای 
غربی، بخصوص آمریکا و انگلیــس، از هیچ دولتی به 
اندازه ی این دولت جعلــی و ظالم و خونخوار حمایت 
نکردنــد و به آن کمک نکردنــد؛ اوّل انگلیس ها، بعد 
ـ آن  آمریکایی ها، و در کنار آنهــا دولتهای گوناگون ـ
زمانی که در دنیا بلوک شرق وجود داشت، شوروی سابق 
ـ همه به این رژیم ظالم کمک کردند. و رفتار  و دیگران ـ
این رژیم ظالم این جور بوده که به زن و مرد رحم نکرده، 
به کودک و کهن ســال فلسطینی رحم نکرده، حرمت 
مسجدالاقصی  را نگه نداشته، شهرک نشین ها را مثل 
سگ هار به جان فلسطینی ها انداخته، نمازگزاران را زیر 
پا لگدکوب کرده؛ خب، در مقابل این همه ظلم و جنایت، 
یــک ملتّ چــه  کار کند؟ یک ملتّ غیــور، یک ملتّ 
ـ ملتّ فلسطین ملتّ امروز و دیروز نیست،  کهن سال ـ
ـ در مقابل این همه ظلم  یک ملتّ چندهزارساله است ـ
چه واکنشی از خودش نشان بدهد؟ خب معلوم است 
که طوفان به پا میکنــد؛ فرصت پیدا کند، طوفان به پا 
میکند. ای ســتمگران صهیونیست! مقصّر خود شما 
هستید؛ عامل این طوفان خود شما هستید؛ خودتان بلا 
را به سر خودتان آوردید. یک ملّت غیر از واکنش غیورانه 
و شــجاعانه در مقابل این چنین دشمنی، هیچ راهی 

ندارد.
نکته ی ســوّم: این دشمن خبیث و ظالم، حالا که 
سیلی را خورده، سیاست مظلوم نمایی در پیش گرفته، 
دیگران هم کمکش میکنند؛ رسانه های دنیای استکبار 
کمکش میکنند، برای اینکه نشان بدهند این مظلوم 
است. البتّه این هم یک محاسبه ی غلط است که حالا 
بعد خواهم گفت؛ این مظلوم نمایی، صد درصد خلاف 
واقع و دروغ است. چون مجاهدان فلسطینی توانستند 
خود را از محاصره ی غزّه بیرون بیاورند، خلاص کنند و 
برسند به مراکز نظامی و غیر نظامی صهیونیست ها، او 
مظلوم اســت؟ این رژیم غاصب هر چه هست، مظلوم 
نیســت؛ ظالم هست، متجاوز هســت، جاهل هست، 
یاوه گو هســت، همه ی اینها هست، امّا مظلوم نیست؛ 
ظالم است. هیچ کس نمیتواند از این هیولای دیوسیرت 

چهره ی یک مظلوم بسازد.
نکته ی چهارم: این مظلوم نمایی را رژیم اشغالگر 
بهانه قرار داده است برای اینکه بتواند باز به ظلمِ مضاعفِ 
خــودش ادامه بدهد. حمله به غزّه، حمله به خانه های 

مردم، حملــه به غیــر نظامیان، قتل عام و کشــتار 
دسته جمعی مردم غزّه؛ این مظلوم نمایی دستاویزی 
است برای اینکه باز بتواند این جنایات را چند برابر کند؛ 
با مظلوم نمایی میخواهد این جنایات خودش را توجیه 
کند. عرض کردم، این هم یک محاسبه ی غلط است. 
سران و تصمیم گیران رژیم غاصب و حمایت کنندگان شان 
بدانند که همین کار، بلای بزرگ تری بر سر آنها خواهد 
آورد؛ بدانند واکنش این ظلمها سیلیِ سنگین تری بر 
رخسار زشت آنها است. عزم جوانان شجاع فلسطینی، 
عزم ازجان گذشتگان فلسطینی، با این جنایتها استوارتر 
میشــود؛ امروز این جور است. گذشــت آن روزی که 
کسانی می آمدند بلکه بتوانند با زبان، با نشست وبرخاست 
با ظالم، برای خودشان در فلسطین یک موقعیّتی ایجاد 
کنند؛ آن زمان دیگر گذشــت. امروز فلســطینی ها 
بیدارند،جوانها بیدارند، طرّاحان فلسطینی با مهارت 
کامل مشغول کارند. بنابراین، این محاسبه ی دشمن 
هم غلط است که خیال میکند ]باید[ مظلوم نمایی کند 
تا بتواند حمله ی جنایت کارانه ی خودش را ادامه بدهد. 
البتّه دنیای اسلام در مقابل این جنایتها نبایستی ساکت 

بمانند، بایستی عکس العمل نشان بدهند.
نکته ی آخر: حامیان رژیم و بعضی از افرادِ خودِ رژیمِ 
غاصب، یاوه گویی هایی در این دو سه روز کرده اند و ادامه 
دارد، از جمله اینکه ایران اسلامی را پشت این حرکت 
معرّفی میکنند؛ اشتباه میکنند. البتّه ما از فلسطین دفاع 
میکنیم، ما از مبارزات دفاع میکنیم، ما پیشانی و بازوی 
طرّاحان مدبرّ و هوشمند و جوانان شجاع فلسطینی را 
میبوســیم، ما به آنها افتخار میکنیم؛ این هســت، امّا 
آنهایی کــه میگویند »کار فلســطینی ها ناشــی از 
غیرفلسطینی ها است« ملتّ فلسطین را نشناخته اند، 
ملتّ فلســطین را دست کم گرفته اند؛ اشتباهشان در 
همین است؛ اینجا هم محاسبه ی غلط میکنند. البتّه 
همه ی دنیای اســلام موظّف است که از فلسطینی ها 
حمایت کند و باذن الله حمایت هم خواهد کرد، امّا این 
کار، کار خود فلســطینی ها است؛ طرّاحان هوشمند، 
جوانان شــجاع، فعّالان ازجان گذشته توانسته اند این 
حماسه را به وجود بیاورند و این حماسه ان شاءالله گام 

بزرگی برای نجات فلسطین خواهد بود.
والسّلام علیکم و رحمة  الله و برکاته

ـ که در دانشگاه افسری  1 ( در ابتدای این مراسم ـ
امام علی )علیه السّلام( ارتش جمهوری اسلامی ایران 
ـ سرلشکر محمّد باقری )رئیس ستاد کلّ  برگزار شد ـ
نیروهای مسلحّ(، سرتیپ دوّم امیرعلی مهدوی )فرمانده 
دانشــگاه افسری امام علی(، ســرتیپ دوّم پرویز آهی 
)فرمانده دانشــگاه افسری و تربیت پلیس امام حسن 
مجتبی ( و ســرتیپ نعمان غلامی )فرمانده دانشگاه 

افسری امام حسین( گزارشهایی ارائه کردند.
2 ( گروه های مقاومت فلســطینی در روز شنبه 
پانزدهم مهرماه 1402 عملیّات گسترده ای را با عنوان 
»طوفان الاقصی « آغاز کردند که در ساعات ابتدایی آن، 
تعداد زیادی از صهیونیســت ها کشته و زخمی و اسیر 

شدند.

خبر
فرمانده کل قوا در مراسم مشترک دانش آموختگی دانشجویان نیروهای مسلح تاکید کردند:

طوفان ۱۵ مهر؛ شکست غیر قابل ترمیم رژیم صهیونیستی

حضرت آیت ا... خامنه ای در دیدار دست اندرکاران برگزاری 
همایش بزرگداشت مرحوم آیت ا...ناصری، فرمودند: جامعه به 

اخلاق، معنویت وتوجه امثال آیت ا...ناصری احتیاج دارد.
متن بیانــات رهبــر معظم انقــلاب اســلامی دردیدار 
دســت اندرکاران برگزاری همایش بزرگداشت مرحوم آیت ا...

ناصری که در تاریخ سه شــنبه 4مهر1402 برگزار شده بود، 
درمحل برگزاری همایش در قم منتشر شد.

متن کامل بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی به شرح ذیل 
است:

بسم ا... الرحمن الرحیم
خدا ان شاءا... درجات آقای ناصری را عالی کند. 

خدا ان شاءا... ایشــان را مشمول لطف خاص خودش قرار 
ـ  ـ که لابد هم ایشــان مشــمول لطف الهی هستند ـ بدهد ـ
و نگذارد جای ایشــان خالی بماند. واقعا وجود امثال ایشــان 
خیلی مغتنم است. ماها خیلی احتیاج داریم به آن چیزی که 
امثال آقای ناصری می توانند برای جامعه تأمین کنند؛ اخلاق، 
معنویت، توجه. ان شاءا... که خداوند جنابعالی را و بقیه آقایان را 
هم محفوظ بدارد. این برنامه ای که آقا برای همایش بزرگداشت 
مرحوم آقای ناصری)رضوان ا...علیه( بیان کردند، برنامه خوبی 
اســت؛ یعنی جوانب موضوع، مورد ملاحظه قرارگرفته، منتها 
مهم این است که بتوانید این عناوین را درضمن تبیین علمی و 
متقن، به ذهن مخاطبان منتقل کنید؛ ما اینها را امروز احتیاج 

داریم.
اخلاص و نفس گرم

وقتی که کســی مثل خود آقای ناصــری با مردم مواجه 
می شود، کار آسان است؛ برای این که این کلامی که از شخصی 
مثل آقای ناصری صادر می شــود، یک کلام دلی و معنوی و 
ناشی از اخلاص و ناشی از توجه است؛ نه در آن اغلاقی وجود 
دارد، نه در آن اصطلاحی وجود دارد، نه یک چارچوب علمی 
خاصی به آن داده می شــود؛ مثل آب روانی از دل می جوشد 
و جاری می شود؛ آن کسانی که مستمع هستند، مثل این که 
پای چشمه نشسته اند و دارند آب را می نوشند؛ مشکلی نیست. 
چه چیزی مســأله را حل کرده؟ همان اخلاص، همان نفس 
گرم و روح متصل به الطاف الهی و توجهات الهی؛ این، مشکل 
ـ  ـ ایشان یا امثال ایشان ـ را حل می کند. وقتی خود ایشــان ـ
زنده است و دارد حرف می زند، این جوری است؛ ولی وقتی که 
ما می خواهیم این مفاهیم را منتقل کنیم، ما واسطه می شویم، 
این واســطه حجاب ایجاد می کند. چاره ای هم نیست؛ یعنی 
]اگر[ ما بالاخره بخواهیم این حرف ها را منتقل کنیم، همین 
کارها  لازم اســت؛ همین نوشتن، پیاده  کردن، تنظیم کردن، 
تبویب کردن و مانند اینها لازم است، چاره ای نیست؛ لکن آن 
صفا و معنویت و آن رونق و جلوه ای که در زمان حیات ایشان 
]وجود[ داشــت، دیگر نخواهد بود. مــا این را باید یک جوری 
جبران کنیم؛ جبرانش به چیســت؟ به این است که بتوانیم 
مطلب را متقن کنیم، پخته کنیــم، عبارات و ادبیات بیان را 
ـ و متناسب  ـ اینها مهم است ـ ادبیات فاخری انتخاب بکنیم ـ
با فکر و ذهــن مخاطبان، اینها را آمــاده کنیم. بالاخره یک 
دانشجو با یک فرد غیرعلمی، با یک طلبه، با یک کسی که در 
سنین بالاست، با هم تفاوت دارند، هرکدام یک مزاجی دارند، 
یک پذیرشی دارند؛ اینها را باید رعایت کنیم. به نظر من اگر 
می خواهید این همایش مطابق آن چیزی که نیت شماست و 
هدف شماست تحقق پیدا کند، این جهات را باید رعایت کنید.

مرحوم آقای ناصری جزو بقیه الســلف بودند؛ یعنی ایشان 
یک نمونه ای از آنهایی بودند که ما اسم های شان را شنیده ایم 
و انسان از مجلس ایشــان استفاده می کرد، نشست با ایشان 
التذاذ معنوی به آدم می داد. حرف معمولی هم که زده می شد 
همین جــور بود؛ یعنی این جور نبود که حالا مثلا فرض کنید 
یک جلسه درســی بحثی آن جوری باشد؛ نه، حرف معمولی 
]هم[ که زده می شــد، انسان بهره مند می شد. ما چند جلسه 
توفیق داشتیم خدمت ایشــان بودیم.  ایشان از مرحوم آقای 
آســیدجمال هم اســتفاده کرده بودند. من الان درست یادم 
نیست که ایشان گفتند پدرشان جزو اصحاب آقا سیدجمال 
بودند یا خودشان هم مستقیما از ایشان استفاده کردند. مرحوم 
آقای آســیدجمال ســال ۳۶ فوت کرد، مرحوم آقای ناصری 
متولد 10 بودند؛ یعنی 2۶ ســاله بودند که ایشان فوت کرد؛ 

بنابراین، می توانند درک کرده باشند ایشان را.
 جلسات آیت ا... ناصری 

نعمتی برای مردم اصفهان بود
 یک قضیه ای را ایشــان از مرحوم آسیدجمال نقل کردند 
برای ما، من دو بار یا سه بار این قضیه را از ایشان شنیدم؛ دفعه 
آخر، من در بیمارستان بستری بودم، ایشان آمدند عیادت ما،  
من ایشــان را نشــاندم گفتم که آن قضیه را دوباره برای ما 
بگویید، دوباره ایشان به تفصیل آن قضیه را بیان کردند. به هر 
حال، ایشان عنصر مغتنمی بودند؛ واقعا آقای ناصری نعمتی 
بود، به خصوص برای مردم اصفهان که می نشستند پای منبر 
ایشان و گوش می کردند و از خود ایشان مستقیم می شنیدند. 
امیدواریم ان شاءا... امثال ایشان تربیت بشوند، رشد کنند، برای 
مردم مفید قرار بگیرند. البته زمانه قطعا از انسان های برجسته 
خالی نیســت؛ باید بگردیم پیدایشان کنیم و از آنها استفاده 
کنیم و بهره مند بشویم. خداوند ان شاءا... درجات ایشان را عالی 
کند، خدا ان شــاءا... شماها را محفوظ بدارد، باقی بدارد و این 
بزرگداشت را هم ان شاءا... مفید قرار بدهد. موفق و مؤید باشید. 

خدا ان شاءا... حفظ تان کند.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران همایش بزرگداشت 
آیت ا...ناصری دولت آبادی:

 جامعه به اخلاق و معنویت امثال
 آیت ا...ناصری احتیاج دارد



ماهنامه اقتصادی و اجتماعی

 ماهنامه ای برای هر شهروند3

و
منتشــر شد

هفته نامه

مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74

تائید شــورای نگهبان بر مصوبه تمدید برنامه شیشم توسعه 
مجلس شورای اسلامی تا پایان سال 1402 ، یکی از نکات مهم در 
ارتباط با پیشبرد اهداف برنامه شیشم توسعه و ادامه بحث تامین 
بودجه لازم برای تکمیل طرحهــای مهم اقتصادی و نیمه تمام ، 
برای گســترش عدالت دربرنامه هفتم توسعه ازمهمترین مصوبات 
نمایندگان مجلس میباشد . نگاهی به خواسته ها و اجرای اقدامات 
اساسی اقتصادی ، فرهنگی ، اجتماعی ، سیاسی و.......  برنامه هفتم 
توسعه ، بصورت خلاصه توجهی ویژه خواهیم داشت . تعیین تکلیف 
طرح هــای عمرانی نیمه تمام ، در جریان بررســی جزئیات برنامه 
هفتم توســعه ، وزارت اقتصاد مکلف به شناسایی، مستند سازی و 
مولد سازی دارایی های دولت شد ، دستگاه ها مکلف به ثبت اموال 
خود در ســامانه سادا شــدند ، در طول برنامه هفتم توسعه شروع 
پروژه عمرانی جدید بدون مجوز سازمان برنامه ممنوع شد ، مجوز 
مجلس به سازمان محیط زیست برای نظارت بر واحدهای آلاینده 
، ممنوعیت خرید ســهام بانک توســط شرکت های زیرمجموعه ، 
شــرکت ها و نهادهای مالی وابسته به بانک ها مجاز به خرید سهام 
بانک یا مؤسســه اعتباری غیربانکی متبوع به صورت مســتقیم 
و یا غیرمســتقیم نمی باشــند ، تکلیف بانک مرکزی برای توسعه 
صندوق های قرض الحســنه ، دریافت جریمه تاخیر توسط بانک ها 
ممنوع شــد ، مصوبه مهمی درخصوص نظــارت بانک مرکزی بر 
عملکرد بانک ها و موسسات مالی قابل ذکر است . مصوبه مهم دیگر 

مجلس در حمایت از مناطق محروم و کم برخوردار بود.
سازوکار مشــارکت بخش  خصوصی در طرح ها مشخص شد ، 
دســتگاه های اجرائی مکلف شدند طرح های جدید و نیمه تمام و 
آماده بهره برداری که قابل مشــارکت با بخش خصوصی و تعاونی 
است را مشخص و از طریق مناقصه یا مزایده نسبت به عقد قرارداد 

اقدام کنند.
ســاز وکار مجلس برای نظم بخشی به تادیه بدهی های دولت 
، ایجاد هرگونه بدهی یا تعهد توســط دستگاه های اجرائی صرفا با 
رعایت شــاخص پایداری بدهی های دولت منوط به تایید سازمان 
است. نمایندگان مجلس در مصوبه دیگری دستگاه های اجرائی را 
مکلف کردند تــا اطلاعات مورد نیاز وزارت امور اقتصادی و دارایی 
را برای سنجش پایداری بدهی بخش عمومی ارائه کنند.آب، برق 
و گاز رایگان برای مســتمندان و معلولان ، نمایندگان مجلس در 
جریان بررسی لایحه برنامه هفتم، تعرفه آب، برق و گاز مشترکان 
خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی را تا سقف 
الگــوی مصرف، برابر صفر تعیین کردند، وزارت جهاد کشــاورزی 
مکلف شــد محصولات کشاورزی را شناســنامه دار کند تا قابلیت 
رهگیری و شناسایی مبدأ محصولات تولیدی و بهینه سازی مصرف 

نهاده ها فراهم شود.   
در راســتای اعتلای دیپلماسی آب کشور، وزارت  امور خارجه 
را مکلف می کنــد با همــکاری وزارت نیرو و ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و با هماهنگی شــورای  عالی امنیت ملی کشــور 
نســبت به تدوین سند و نقشه راه دیپلماســی آب در چهارچوب 
دیپلماسی کلان کشور اقدام کند. سازمان منابع طبیعی مکلف به 
حفظ و احیای جنگل ها شــد نمایندگان ، سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری را مکلف به حفظ، احیا و توســعه جنگل ها در طول 
اجرای برنامه هفتم توسعه کردند.مجلس در جلسه علنی و درادامه 
بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه از دولت خواست برای همسان 
ســازی حقوق بازنشستگان چاره اندیشــی کند. در مصوبه های 
دیگری، وزارتخانه های نیرو و جهاد کشــاورزی مکلف شدند تا از 
ســرمایه گذاران در توسعه شبکه های آبرسانی و زهکشی حمایت 
اعتبــاری و فنی کنند ، هزینه های نقدی و غیرنقدی انجام شــده 
توســط خیرین برای توسعه منابع طبیعی در چارچوب طرح های 
مصوب ملی و استانی به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی محسوب 
می شــود ، صندوق بیمه کشاورزی موظف شد از طریق کارگزاری 
شــرکت های بیمه کلیه محصولات اساسی موضوع قانون تضمین 
خرید محصولات اساسی کشاورزی را در مقابل خسارت های ناشی 

از سوانح طبیعی و حوادث، بیمه اجباری تمام خطر نماید. 

سرمقاله
 برنامه هفتم توسعه  ؛   تکمیل 

طرح های نیمه تمام  برای گسترش عدالت 

مهدیمیرحیدری
مدیرعاملوسردبیر

برخلاف اعتقاد برخی افراد، 
مبارزه با فساد و مفسدین مردم را امیدوارتر می کند

رئیس قوه قضائیه گفــت: برخلاف اعتقاد برخی مبنی بر اینکه 
مبارزه با فساد ممکن است موجبات ناامیدی مردم را فراهم آورد، باید 
تاکید کنم که اتفاقاً بالعکس، مبارزه با فساد و مفسد، مردم را امیدوارتر 

می کند.
 به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای در نشست دیروز شورای عالی قوه قضائیه، 
با اشاره به تلاش دشمنان و بدخواهان برای ایجاد ناامنی در کشور طی 
روز های اخیر، اظهارداشت: دشمنان و شیطان صفتان و شیطان بزرگ 
طی روز های اخیر تمام توان و امکانات خود را به کار گرفتند تا در کشور 
ما ایجاد ناامنی کنند، اما به واسطه بصیرت و ولایتمداری مردم متدینّ 
ایران اســلامی و همچنین هوشــیاری و تدابیر و هماهنگی کم نظیر 
نیرو های حافظ امنیت مردم، دشمنان در این تلاش و سرمایه گذاری 

خود عایدی جز شکست نداشتند.
اتمام حجت با کسانی که دعوت به آشوب می کنند

محسنی اژه ای افزود: سال گذشته ممکن بود برخی افراد بر عدم 
اطلاع از توطئه های دشمنان و یا صرف معترض بودن تاکید کنند، اما 
اکنون با همگان اتمام حجت شده است لذا مسئولان قضائی در دادسرا 
و دادگاه در قبال آن دسته از عناصری که به خواست دشمن و ضدانقلاب 
عمل کرده و تهییج و دعوت به آشوب می کنند، برخورد قانونی، متناسب 
و بازدارنده را به عمل آورند و نسبت به این قضیه حساسیت داشته باشند 
و احیاناً ساده انگاری صورت نگیرد تا شیطان صفتان برای مبادرت به 

برخی اعمال ترغیب شوند.
وی تاکید کرد: مسئولان ذی ربط قضائی در قبال عناصری که 

احیاناً سلاح وارد کشور می کنند و به توزیع آن می پردازند نیز مطابق 
با قانون، برخورد متناسب و بازدارنده داشته باشند.
اهمیت مبارزه با فساد 

رئیس قوه قضائیه با اشاره به عزم جزم دستگاه قضائی برای مبارزه 
با فساد و مفسدین در همه ساحت ها، گفت: امروز خواست و توقع مردم 
متدین و انقلابی ما برخورد با فســاد و مفسدین در هر مرتبه و مقام و 
ساحتی است؛ برخلاف اعتقاد برخی افراد مبنی بر اینکه مبارزه با فساد 
و مفسدین ممکن اســت موجبات ناامیدی مردم را فراهم آورد، باید 
تاکید کنم که اتفاقاً بالعکس، مبارزه با فساد و مفسد، مردم را امیدوارتر 

می کند.
تاکید رئیس قوه قضائیه بر اختیارات ضابطین برای 

مبارزه با جرایم مشهود
اژه ای بیان داشت: مردم توقع و انتظار دارند که با فساد و مظاهر 
فساد در همه ساحت ها اعم از اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 
برخورد شود؛ در همین راستا، برخی ناهنجاری های اجتماعی نیز سبب 
ناراحتــی و تکدرخاطــر مردم می شــود؛ در این زمینه مــردم ما از 
دستگاه های اطلاعاتی و انتظامی نیز توقع دارند؛ همان طور که بار ها 
تاکید کرده ام ضابطین ما موظفند و اختیار دارند که با جرائم مشهود 
برخورد کنند و مرتکب چنین جرائمی را تحویل دستگاه قضائی دهند؛ 
مسئولان قضائی ذی صلاح نیز موظفند مطابق با قانون و انصاف و ضمن 
توجه به تمام جوانــب و ابعاد موضوع، تصمیمات مقتضی را در قبال 
مرتکبین جرم مشهود اتخاذ کنند؛ در این زمینه نیاز به تلاش و توجیه 

بیشتر وجود دارد.

وی افزود: دادســتان های ما به عنوان مدعی العموم در راستای 
تضمیــن و تحکیم امنیت روانی مردم، در قبال افرادی که مبادرت به 
انتشار مطالب کذب و دروغ می کنند، اقدامات مقتضی و قانونی را به 
عمل آورند؛ در وهله نخست از این قبیل افراد خواسته شود که سند و 

مدرکی دال بر ادعای خود ارائه دهند و چنانچه فرد مزبور، سندی ناظر 
بر ادعای خود نداشت و بر گزاره ای دروغ و کذب سماجت داشت، طبق 
قانون با او برخورد شود؛ باید توجه داشت که خواست دشمن، انتشار 

دروغ و فضا سازی و تهدید امنیت روانی مردم ما است. 

حفظ اعتماد عمومی به نظام مالیاتی ضروریست

 نماینده ولی  فقیه در استان و امام  جمعه اصفهان 
گفت: حفــظ اعتماد عمومی به نظــام مالیاتی حائز 
اهمیت اســت و مالیات دریافتی بایستی خرج مردم 

شود تا موجبات خشنودی و خُرسندی آنها را فراهم 
آورد.

 آیت ا... ســید یوســف طباطبایی نــژاد در دیدار 

مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهــان با وی افزود: 
وصول عادلانه مالیات و برخورد خوب مأموران مالیاتی 

با مردم، اهمیت بسیاری است.
وی ادامــه داد: مالیات باید با برخورد شایســته و 
رفتار مناسب کارمندان اداره امور مالیاتی وصول شود 
و در عین حــال برخورد با فرار مالیاتــی نیز باید از 

اولویت های نظام مالیاتی باشد.
امــام جمعه شــهر اصفهان تصریح کــرد: برخی 
فرارهای مالیاتی از طریق تاسیس شرکت های صوری 
صورت می گیرد و بــرای جلوگیری از فرار مالیاتی و 
تشکیل شرکت های صوری، اداره ثبت باید در زمان 

تاسیس شرکت ها دقت کند.
آیــت ا... طباطبایی نژاد با بیــان روایتی از پیامبر 
اکرم)ص( و توصیه هــای حضرت علی)ع( گفت: این 
بزرگــواران به مدارا با مردم تاکید داشــتند و پیامبر 

اکرم فرمودند:
"همانطور که به تبلیغ رسالت، مأموریت یافته ام 

به مدارا با مردم نیز فرمان دارم".
دریافت مالیات بر اساس عدالت محوری

احمدرضا مُدبرنیا ، مدیرکل امور مالیاتی اســتان 
اصفهان نیز در این دیــدار گفت: در حال حاضر ۹۸ 
درصد از بودجه اسُتان از محل مالیات تامین می شود 
و در راســتای تامین بودجه به گونه ای برنامه ریزی 
شده اســت که در وصول درآمدهای مالیاتی، حقوق 
مودیــان و فعالان اقتصادی نیز بصــورت ویژه مورد 
توجه قرار گیرد و مالیات بر اســاس عدالت محوری 

دریافت شود.
هر ســال از محل عوارض مالیات بر ارزش افزوده 
مبالغی به شهرداری ها، دهیاری ها و فرمانداری ها برای 
صرف در روستاهای فاقد دهیاری پرداخت می شود تا 

در راه افزایش رفاه اجتماعی و توسعه آنها به مصرف 
برسد.

وی با تشریح برنامه عملیاتی تدوین شده اداره کل 
امور مالیاتی اســتان گفت: بر اساس برنامه عملیاتی 
برای تأمین منابع مالی اســتان در راســتای تحقق 
عدالــت مالیاتی، حرکت اثربخــش و فعالی خواهیم 

داشت.
وی خاطرنشــان کرد: ســال گذشته حدود هفت 
هزار و 200 میلیارد تومان به شهرداری ها، دهیاری ها 
و برخی فرمانداری های استان پرداخت شد و این رقم 
در ۶ ماهه نخســت امسال حدود ســه هزار میلیارد 
تومان بود. در این دیدار به مشــکلات مالیاتی برخی 

از فعالان اقتصادی نیز رسیدگی شد.
اصفهان پس از تهران و قبل از خوزستان، دومین 

استان پرداخت  کننده مالیات در کشور است./ ایرنا

توجه به تمدن  سازی دریاپایه بسیار مهم است
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شــورای اسلامی در مراسم رژه بزرگ دریایی و 
هوایی نیروهای مسلح در بندرعباس که همزمان با رژه تهران آغاز شد، با بیان اینکه در 
دفاع مقدس جوانان جمهوری اسلامی ایران خالق رخدادهای بزرگ بودند و در آن زمان 
کســی فکر نمی کرد که ایران بتواند در مقابل قدرت های اول دنیا بایستد، اظهار داشت: 
پیروزی در دفاع مقدس شبیه یک معجزه بود. همان طور که کسی فکر نمی کرد که انقلاب 
اسلامی به پیروزی برسد، در دفاع مقدس نیز همین گونه بود. وی تاکید کرد: دو رکن امام 
و مردم و ایجاد امکان حرکت بر پایه سنت های الهی و اراده ملی و مردمی مبتنی بر محاسبات 
الهی رمز پیروزی ما در دوران دفاع مقدس بود و نیازمند یادآوری در مبانی این موفقیت 

برای تکرار آن پیروزی های بزرگ هستیم.
تبلور حضور مردم و اراده ملی مبتنی بر باورهای الهی مختص جنگ با رژیم بعثی 
عراق نبود و نیســت بلکه برای مواجه شدن با هر دشمنی و هر جنگی از سخت یا نرم یا 
ترکیبی و شناختی و یا با آمریکا و صهیونیست ها و یا با هر جایی که مخالفت با سنت های 
الهی و مبانی انقلاب اسلامی باشد، اگر با همین باورها حرکت کنیم، خدای متعال وعده 
پیروزی داده و همان طوری که در دوران دفاع مقدس نیز حس کردیم، رمز پیروزی ماست.

ما در کنار دشــمن های ظالمی که در بیرون کشورند و توطئه می کنند، دشمنان 
درونی نیز داریم و همانا دست برداشتن از اصولمان و اعتقاد به مبانی الهی و سست شدن، 
دشمن ماست و باید توجه کنیم که اگر ما تحول و خلاقیت را رها کنیم و در رفع  اشکالات 
و اصلاحــات در اداره امــور غفلت کنیم، این دشــمن درونی ماســت.رئیس  مجلس، 
اختلاف افکنی بین مردم و بین دولت و مردم و اختلاف میان مسئولان که ما را به سمت 
فشل بودن پیش می برد را نیز دشمن مهمی خواند که سبب سرگرم شدن ظرفیت ها به 

حواشی که خواسته دشمن خارجی است، می شود.
لزوم افزایش کارآمدی و خدمت به مردم

باید خدمت به مردم را اولویت و افزایش کارآمدی را مدنظر قرار دهیم و تمام تلاشمان، 
اثبات کارآمدی دین در اداره امور جامعه باشد.

وی با  اشــاره به ظرفیت بالای خلیج  فارس و دریای عمان اظهار داشــت: یکی از 
بزرگ ترین پیشرفت هایی که ما برای قوی شدن ایران عزیزمان باید داشته باشیم، توجه 
به تمدن  سازی دریاپایه است که فرصت بزرگ مورد تأکید رهبری معظم انقلاب اسلامی 

نیز هست و باید در ابعاد اقتصادی و اجتماعی به آن توجه کنیم.
توجه به تمدن سازی دریاپایه امری مهم و تمدن ساز است که می تواند تحول جدی 
و اساسی و یکی از مهم ترین پایه های قوی شدن ایران اسلامی باشد. او در سخنان خود 
خوشبختی مردم را در قطع اتکا به دست بیگانه و تکیه به اراده مردمی دانست و تأکید کرد: 
تقویت رابطه با همه کشورهای اسلامی، اولویت قطعی سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
است و امروز هم شاهد این فرصت و هماهنگی و همکاری بین کشورهای اسلامی هستیم.

اهمیت آفریقا برای ایران کمتر از بریکس نیست

رئیس  مجلس شــورای اســلامی در 
ژوهانسبورگ اظهار داشت: معتقدیم برای ما 
اهمیت آفریقا به ویژه کشور آفریقای جنوبی 
کمتر از بریکس نیست. همان گونه که یکی از 
اهداف بریکس نیــز ایجاد هماهنگی برای 

استفاده از این فرصت هاست.
محمدباقر قالیبــاف، رئیس  مجلس 
شــورای اســلامی که به منظور شرکت در 
نهمین مجمع پارلمانی بریکس به آفریقای 
جنوبی سفر کرده بود. در نشست جمعی از 
فعالان سیاســی، فرهنگی و تعــدادی از 
نمایندگان مجلس آفریقای جنوبی حضور 

یافت.
قالیباف گفت: معتقدیم برای ما اهمیت 
آفریقا به ویژه کشور آفریقای جنوبی کمتر از 
بریکس نیست. همان گونه که یکی از اهداف 
بریکس نیز ایجاد هماهنگی برای استفاده از 

این فرصت هاست.
حاضران در این جلسه در صحبت های خود به پیوند فرهنگی و الهی میان دو ملت 
ایران و آفریقای جنوبی  اشاره کردند که ریشه در یک فرهنگ و تمدن عمیق تاریخی در 
خصوص مبارزه مداوم با ظالمین و مستکبرین و آپارتاید است. از همین جهت هم امام 
خمینی)ره( در ماه های ابتدایی بعد از پیروزی انقلاب اســلامی، اولین تصمیم انقلابی 
خودشان را پیرامون قطع ارتباط با دو رژیم آپارتاید که نماد آنها در آفریقای جنوبی و رژیم 

صهیونیستی بود، صادر کردند.
سردار سلیمانی مقابل آپارتاید رژیم صهیونیستی ایستاد

رئیس  قوه مقننه با بیان اینکه بعد از پیروزی فشارها بیشتر خواهد شد و این موضوع 
را ما در چهار دهه گذشته با همه وجود درک کردیم ، گفت: لذا هرگز نباید به این فکر 

کنیم که بعد از پیروزی زمان استراحت و زندگی عادی است.
رئیس  مجلس کشــورمان در ادامه به صحبت های شــهید قاسم سلیمانی در 
خصوص تبدیل تهدیدها به فرصت،  اشاره کرد و افزود: سردار قاسم سلیمانی با نگاه و 
عمل خویش در مقابله با آپارتاید رژیم صهیونیستی که یک تهدید جدی و غده سرطانی 
در جهان اسلام و منطقه ما است، ایستاد و از آن فرصت ساخت.در حاشیه برگزاری 
نهمین مجمع پارلمانی گروه بریکس در ژوهانسبورگ پایتخت اقتصادی آفریقای 
جنوبی ، روز پنج شنبه ۶ مهر، »ماپیسا نکاکولا« رئیس  مجلس ملی و »آموس ماسوندا« 

رئیس  شورای ملی استان های آفریقای جنوبی با دکتر محمدباقر قالیباف رئیس  مجلس 
شورای اســلامی دیدار و گفت وگو کردند. در این نشست، »آموس ماسوندا« رئیس  
شورای ملی استان های آفریقای جنوبی ضمن ابراز خوشحالی از عضویت ایران در گروه 
بریکس گفت: ایران و آفریقای جنوبی دارای روابط دیرینه تاریخی و برادرانه هستند و 
دو کشور روابط دوجانبه خودشان را حفظ کرده اند، و با برگزاری کمیسیون مشترک 
همکاری ها حفظ شده است.همچنین خانم »ماپیسا نکاکولا« رئیس  مجلس ملی نیز 
در این دیدار ضمن ابراز خوشــحالی برای عضویت ایران در بریکس گفت: حضور و 
عضویت شما در بریکس در مسائل مهم بریکس کمک کننده و به نفع بریکس خواهد 
بود و خوشحال هستیم از اینکه ایران می تواند نقش خوبی در  بریکس داشته باشد، لذا 
ارتباط ما با دوستان مان نظیر ایران باعث افزایش مشارکت اعضا و تقویت قدرت آن 

خواهد شد.
کشورهای دیگر حضور ایران در بریکس را مهم می دانند

رئیس  قوه مقننه پس از اتمام برنامه های خود در آفریقای جنوبی، روز جمعه وارد تهران 
شد. وی در بدو ورود به فرودگاه مهرآباد اظهار داشت: در این سفر فرصت های بسیار خوبی 
در ابعاد مختلف فراهم شد، یکی از مهم ترین ابعاد سفر، بررسی ظرفیت های اقتصادی بریکس 
بود چرا که اعضای عضو این گروه، ظرفیت اقتصادی و تولیدی زیادی با حضور اعضای مؤسس 

و ۶ کشور جدید دارد و قدرت اقتصادی بزرگی محسوب می شوند./ خانه ملت

حجت الاسلام  حسین میرزایی نماینده اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی گفت: دشمن با تحریم وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و برخی از رسانه ها نشان داد به منطق خود 
پایبند نبوده و شعارهایش را فقط برای گوش های ساده انگار 
مطــرح می کند. وی در گفت وگو با مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص 
تحریم وزیر و معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی توسط 
انگلیس و کشورهای غربی گفت: تحریم کنندگان آزادی 

بیان و حقوق بشر را از منطق های خود می دانند، آیاتحریم 
کردن رسانه ضد آزادی بیان نیست، این افراد برخلاف منطق 
خودشــان رفتار می کنند.وی با تاکیــد بر اینکه تحریم 
کنندگان آزادی بیان را به شرط کارت قبول دارند افزود: آنها 
آزادی بیان و حقوق بشر را اگر به نفع آنها باشد قبول دارند و 
اگر به نفع آنها نباشد قبول ندارند. دشمنان طبق معمول 
حرف ها و رفتار دوگانه دارند، مدعی پیشرفت فرهنگ و هنر 
و اقتصاد هستند و در عین حال به دنبال به تعطیلی کشاندن 

آنها هستند. همه این موارد نشــان دهنده این است که 
دشمنان ما دنبال فعال بودن سینما، تئاتر وهنر این کشور 
نیستند بلکه به دنبال ضربه زدن به ما هستند. یکی از اقدامات 
موثری که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دوران اغتشاشات 
ســال گذشــته انجام دادند، برگزاری جلسات متعدد با 
هنرمندان، اصحاب هنر و رســانه بود که با امید آفرینی و 
حمایت ها مجدانه این حوزه را فعال نگه داشتند و عملکرد 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی رضایت بخش بوده است.

تحریم وزیر فرهنگ و رسانه ها، عدم پایبندی غربی ها به شعار آزادی بیان است
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ذوب آهن پیشرو در فعالیت های معدنی و پیشران توسعه حمل و نقل ریلی
دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی فرصت های سرمایه 
گذاری در معدن و صنایع معدنی ایران )minex( در محل سالن 

همایش های شبستان مصلی امام خمینی افتتاح شد.   
 این نمایشگاه در ســه بخش اصلی اکتشاف، استخراج و 
فرآوری  آغاز به کار کرد و انواع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، 
صنایع معدنی، شرکت های مختلف سرمایه گذار، موسسات مالی 
و اعتباری و مهندســین مشاور در این نمایشگاه حضور دارند و 
همزمان با برگزاری این نمایشگاه کارگاه های علمی و تخصصی با 
حضور متخصصان و اســتادان دانشــگاه ها و با مشارکت سایر 
تشکل های معدنی با توجه به نیاز بخش معدن طراح شده برگزار 

می شود. 
همچنین 2۵0 شرکت داخلی و خارجی از جمله کشورهای 
روســیه،آلمان،جمهوری چک،ایتالیا،لهستان،سوئد،رومانی، 

ترکیه و... در این نمایشگاه شرکت کرده اند.
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این نمایشگاه 
طی سخنانی گفت: این مجتمع عظیم صنعتی از دهه ۵0 پایه 
گذار فعالیت های معدنی به شیوه مدرن بوده و امروز نیز با تولید 

انواع آرک معدنی ، خدمت مهمی به این حوزه نموده است.
در گذشته صنایع فولادی از مزیت هایی همچون انرژی 
ارزان ، منابع انسانی ، مشوق های صادراتی و... برخوردار 
بودند اما هم اکنون در انرژی باید خود تامین شــوند و با 
سیاست های محدود کننده در صادرات نیز مواجه هستند.
صنایع فولادی در حال حاضر خواســتار ثبات در 
سیاســت  ها و پرهیز از قیمت های دستوری می باشند.  
بخشنامه وزارت اقتصاد برای اعمال عوارض بر صادرات 
فولاد، تولیدکنندگان را دچار مشکل کرده است، علاوه بر 
این اخیراً برخی از کشورهای منطقه نیز عوارضی بر واردات 

محصولات فولادی ایران اعمال کرده اند.
مدیرعامل ذوب آهن ضمن بیان ضرورت حمایت از 
شرکت های بزرگ تصریح کرد : بخش معدن نیاز به سرمایه 
گذاری در حوزه های اکتشاف و استخراج دارد و همچنین 
افزایش ایمنی و به روز رسانی تجهیزات از دیگر ضروریات 

معادن است.
وی طی کنفرانس خبری که با حضور جمعی از خبرنگاران 
در غرفه ذوب آهن اصفهان برگزار 
شد، اظهار داشت : این مجتمع 
عظیم صنعتی بــه عنوان تنها 
تولیدکننده ریل در ایران تاکنون 
14۵ هــزار تن ریــل تولید و به  
راه آهن ، شــرکت زیرساخت و 
مترو کلان شهرها تحویل داده 

است.
در خصوص کریدور شرق 
نیز در حال تنظیم موافقت  نامه با 
وزارت راه برای تامین ریل مورد 
نیاز ایــن پروژه هســتیم. این 
مجتمع عظیم صنعتــی انواع 
مقاطع فــولادی را بر اســاس 
آخرین اســتانداردهای روز دنیا 

تولید می کند و بر این اســاس محصولات تولیدی ذوب آهن 
همواره در صدر درخواست های مشتریان قرار دارد. هم اکنون 
تیرآهن های بال پهن تا سایز 24 در ذوب آهن می شود و تا پایان 
سال جاری نیز سایزهای 2۶، 2۸ و ۳0 هم تولید خواهد شد.  این 
نوع تیرآهن ها علاوه بر مقاومت مطلوب تر، فرآیند ساخت ساز را 
نیز تسریع می کند و لذا در طرح نهضت ملی مسکن نقش تعیین 

کننده دارند.
شــایان ذکر است ذوب آهن اصفهان با برپایی غرفه ای در 
این نمایشــگاه توانمندی های خــود در عرصه معدن از جمله 

محصول آرک تونلی را به معرض نمایش گذاشت.
معاون معادن و فراوری مواد وزارت صمت : 

از زنجیره تولید ذوب آهن حمایت کامل می کنیم
رضا محتشمی پور معاون معادن و فراوری مواد وزارت صمت 
گفت : ذوب آهن اصفهان معدن کاری را در کشــور بنیان نهاد و 
توسعه داد، مجتمع عظیمی صنعتی که محصولاتش به واسطه 

شیوه تولید کوره بلندی تا آن سوی مرزها  زبانزد است.
وی اظهار داشت : این مجتمع عظیم صنعتی در راستای 
تامین پایدار مواد اولیه مورد نیاز خط تولید فعالیت های اثربخشی 

در زمینه تملک معادن انجام داده است و ما نیز به عنوان وزارت 
صمــت از ذوب آهن اصفهان و زنجیره تولید آن حمایت کامل 

داریم.
تولید آرک تونلی در ذوب آهن اصفهان جهت ایمن سازی 
معادن، رویکرد تولیدی و توام با مسئولیت اجتماعی است و همین 
جا شایسته می دانم به همه تلاشگران ذوب آهنی خسته نباشید 

بگویم.
 با تمام توان از صنعت ارزش آفرین فولاد 

حمایت می کنیم
عزت الله اکبری تالارپشتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی گفت : ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین 
تولید کننده فولاد ایران در ساخت و بهره برداری از صنایع مختلف 
کشور نقش بی بدیلی ایفاده نموده است که همگان به آن واقف 

هستند و تا همیشه این تاثیرگذاری جاودانه خواهد بود.
تولیــد ریل ملی و همچنین مقاطع فولادی در ذوب آهن 
اصفهان دستاوردهای عظیمی هستند که توسعه، عمران و آبادانی 

را برای ایران اسلامی به ارمغان آوردند./ روابط عمومی
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مسیر فعلی اصفهان تا شیراز 4۸0 کیلومتر است، با افتتاح آزادراه جدید، 
1۳۵ کیلومتر از مسیر و سالانه مصرف 1۳۶ میلیون لیتر مصرف سوخت کم 

می شود
به گزارش شــهرتاش ، همزمان با سفر آیت ا... سید ابراهیم رئیسی ، 
رئیس جمهور به استان فارس، آزادراه اصفهان- شیراز به بهره برداری رسید. 
آزادراه اصفهان- شیراز 212 کیلومتر است که سرمایه گذاری و ساخت آن 
کاملاً داخلی است. اهمیت این مسیر جدید، تکمیل کریدور شمال-جنوب 
در جنوب کشور و اتصال فارس به بوشهر و خلیج فارس است. در ادامه این 
آزادراه، آزادراه شیراز- بوشهر به طول 210 کیلومتر احداث می شود به این 
ترتیب مسیر آزادراهی از تهران- قم-اصفهان-شیراز-بوشهر-خلیج فارس 

به صورت مستقیم خواهد بود.
بهره برداری از این آزادراه تحول حمل و نقلی در جنوب کشور بویژه 
استان های هرمزگان و بوشهر نیز به حساب می آید که در آینده به منظور 

تکمیل کریدور آزادراهی تهران تا بنادر جنوبی کشور ادامه خواهد یافت.
محمود ملازینل، مدیر کل دفتر امور مجریان آزادراه های شــرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل ، ارزش روز پروژه آزادراه اصفهان- شیراز 
را 2۵ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با بهره برداری از آزادراه، مســیر 
اصفهان تا شیراز 1۳۵ کیلومتر کم می شود که این کاهش مسیر سالانه 1۳۶ 
میلیون لیتر سوخت معادل 4 هزار میلیارد تومان صرفه جویی به دنبال دارد. با 
کاهش مصرف سوخت، آلاینده های زیست محیطی نیز کاهش می یابد و 

ایمنی سفر بالا می رود.
مسیر فعلی شیراز به سمت اصفهان 4۸۵ کیلومتر است و مدت زمان 
سفر نیز حدود ۶ ساعت به طول می انجامد که با افتتاح آزادراه شیراز- اصفهان، 
نزدیک به 2 ساعت از زمان سفر کاسته می شود. به گفته کارشناسان با احداث 
این آزادراه این کاهش مسافت موجب کاهش مصرف سوخت به میزان 1۳۶ 
میلیون لیتر در ســال و کاهش 2۷۷ میلیارد تومان خســارت می شود و 
هزینه های تصادفات جاده ای و استهلاک خودروهای عبوری در سال اول 
بهره برداری را در پی خواهد داشت. همچنین برآورد کاهش ۵۵0 نفر کشته 

و مجروح در سال طبق مطالعات اولیه طرح انجام شده است.
آزادراه اصفهان- شیراز در ۷ قطعه طراحی شده که ۶ قطعه آن آماده 
بهره برداری است وعملیات اجرایی در قطعه آخر با پیشرفت فیزیکی ۷۵ درصد 
در حال اجرا است و به منظور بهره برداری از سرمایه گذاری های انجام شده در 
این آزادراه ابتدا ۶ قطعه اول به طول 212 کیلومتر به بهره برداری می رسد و 
با برنامه ریزی انجام شــده ظرف ۷ ماه آینده عملیات اجرایی این قطعه نیز 
تکمیل و آزادراه به شــهر شیراز متصل می شــود. آزادراه اصفهان- شیراز، 
طولانی ترین مسیر آزادراهی در کشور است که ساخت آن اوایل دهه پیش 
شروع شد اما در سال هایی کار به کندی پیش رفته است، تأمین اعتبار و تملک 
اراضی مهم ترین موانع تکمیل آزادراه عنوان می شود، دولت سیزدهم با تأمین 
منابع مالی ساخت آن را تسریع کرد. این آزادراه با سرمایه گذاری ۵0 درصدی 
وزارت راه و شهرسازی، 40 درصدی شرکت های وابسته به وزارت دفاع و 10 
درصدی شرکت شهرک های صنعتی صدرا احداث شده است. بر اساس قانون 
مصوب سال 1۳۶۶، آزادراه ها در کشور باید با سرمایه بخش خصوصی احداث 

شود اما دولت نیز به عنوان تسهیل گر منابعی را اختصاص می دهد.
 امیرحسین جمشیدی، مدیرکل دفتر فنی، امور عمرانی و حمل ونقل 
ترافیک استانداری فارس گفت: در کل مسیر آزادراه ۵ مجتمع خدمات رفاهی 
پیش بینی و جانمایی شده است که با سرمایه گذاری بخش خصوصی این امر 
تحقق خواهد یافت اما بخش خصوصی تا زمانی که ترافیک در آزادراه وجود 
نداشته باشد شاید به دلیل نبود منفعت اقتصادی سرمایه گذاری نکند از این رو 
با پیگیری های انجام شده، یک مجتمع خدمات رفاهی احداث شده و در طول 
مسیر پس از بازگشایی آزادراه خدمات دهی خواهد کرد و یک مرکز دیگر نیز 
در پیشرفت ۶0 درصدی قرار دارد ، به دلیل استفاده هرچه زودتر از سرمایه 
بیش از 20 هزار میلیارد تومان صرف شــده در این آزادراه، صرفه جویی 10 
لیتری مصرف ســوخت برای خودروهای عبوری از آزادراه، ارتقای اقتصاد 
گردشگری به دلیل اتصال شهرها و کاهش فاصله بین شهری، کاهش تصادفات 
و تلفات انسانی، افتتاح فاز اول آزاد راه شیراز- اصفهان انجام خواهد شد. فاز 
 ـاصفهان قطعه ۷ است که محور تنگ خیاره و شیراز ـ  دوم آزاد راه شــیراز 
سپیدان را به یکدیگر متصل می کند اما به دلیل اجرای پروژه دور برگردان گویم 
توسط شهرداری شیراز و انتقال کل ترافیک آزادراه به محور شیراز  ـسپیدان 
بواسطه قطعه ۷ تصمیم بر این شد که قطعه هفتم فعلاً افتتاح نشود. از این رو 
امیدواریم تا پایان امسال یا اوایل سال آینده بتوانیم شاهد بازگشایی تمامی 

قطعات آزادراه شیراز- اصفهان باشیم.
مهم ترین هدف از ساخت، توسعه بهسازی و نگهداری راه ها بخصوص 
در بخش آزادراهی، افزایش ایمنی و کاهش هزینه های سفر و حمل کالا و 
ترانزیت است. از این رو احداث آزادراه به عنوان راهکاری مناسب برای افزایش 
ایمنی سفر، ظرفیت ترافیک، کاهش هزینه های سوخت، استهلاک خودرو 
و... مورد توجه صنعت راهسازی قرار گرفته است. موقعیت استراتژیک ایران 
در منطقه و عبور کریدورهای ترانزیتی شرق-غرب و شمال- جنوب از این 
کشور از یک سو و تحولات و پیشرفت های اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
کشــور از سوی دیگر، ضرورت توسعه شبکه آزادراهی کشور را به منظور 
افزایش درآمدهای ملی، ایمنی و آســایش ســفرهای جاده ای، کاهش 
هزینه های انرژی، قیمت تمام شده کالا و... را دو چندان می کند. به گفته 
مدیر کل دفتر امور مجریان آزادراه ها، تا آخر سال، ۳ بخش آزادراهی دیگر 
در کشور در صورت تأمین اعتبار به بهره برداری می رسد. ۸ کیلومتر باقیمانده 
از آزادراه منجیل- رودبار، 24 کیلومتر از آزادراه تبریز- مرند حد فاصل تبریز 
تا صوفیان و 24 کیلومتر از آزادراه مراغه-هشترود امسال زیر بار ترافیک 
می رود. یکی دیگر از آزادراه های مهم در حال ساخت، آزادراه حرم تا حرم 
است. قطعه قم تا گرمسار آزادراه به بهره برداری رسیده است و قطعه گرمسار 
تا ســمنان به طول 114 کیلومتر در حال ساخت است. این مسیر ۳ هزار 
میلیارد تومــان اعتبار نیاز دارد که در صورت تأمین تا پایان امســال به 
بهره برداری می رسد. بنابر آمار شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
در حال حاضر 2۷۶1 کیلومتر آزادراه در کشور در دست بهره برداری، 10۳۸ 
کیلومتر در دســت ســاخت و 1۸۸2 کیلومتر در دست مطالعه است. 
آزادراه هایی که در حال بهره برداری است و آزادراه های که در آینده تکمیل 
می شود به عنوان شاهراه های ترانزیتی از آنها نام برده می شود، کاهش زمان 
سفر، افزایش ایمنی و کاهش مصرف سوخت در حمل ونقل اتفاق می افتد. 
افزایش حمل بار ترانزیتی، هدف نهایی تکمیل شبکه آزادراهی است که در 

کنار حمل مسافر درآمدهای پایدار را برای کشور به همراه دارد.

صرفه جویی سالانه 4 هزار میلیارد تومان مصرف 
سوخت در آزادراه جدید اصفهان- شیراز

پنجمین دوره رویداد علمی جایزه مصطفی )ص( که به میزبانی 
اصفهان برگزار شد، همزمان با سالروز ولادت باسعادت نبی اکرم )ص( 

با تقدیر از برگزیدگان به کار خود پایان داد.
این دوره از رویداد با حضور رئیس جمهور در روز جمعه هفتم 
مهرماه آغاز شد و با برگزاری نمایشگاه ها و نشست های علمی متعدد با 
حضور دانشمندان مطرح جهان اســلام و به میزبانی دانشگاه های 
اصفهان، صنعتی، علوم پزشکی و مراکز علمی، صنعتی و پژوهشی 

اصفهان ادامه یافت.
برگزیدگان نهایی جایزه مصطفی)ص( 202۳ که از بین دو هزار 
و ۶1۳ پرونده علمی، موفق به دریافت مهم ترین جایزه علمی جهان 
اسلام شدند، عبارتند از پروفســور »احمد حسن« از کشور مصر و 
پروفسور »امید فرخ زاد« از ایران همچنین پروفسور »سامیا خوری«، 
پروفسور »مورات اویسال« و پروفسور »احمد فوزی اسماعیل« نیز 
برگزیدگان دریافت جایزه دانشــمندان مقیم کشورهای اسلامی 

هستند.
به گفته رئیس کارگروه علمی پنجمین دوره جایزه مصطفی 
)ص(، جایزه امســال به صورت مشترک به پروفسور احمد حسن و 

پروفسور امید فرخ زاد اعطا  شد.
علی اکبر صالحی افزود: پروفسور احمد حسن متولد 1۳۵۵ در 
مصر،  اســتاد دانشــگاه کویینز کانادا با اثر کاوش مخازن نرم افزاری 
)MSR( در حــوزه علم و فناوری اطلاعات و ارتباطات و همچنین 

پروفسور امید فرخ زاد متولد 1۳4۷ در ایران با طرح داروهای نوین بر 
پایه نانو ذرات پلیمری در حوزه علم و فناوری زیستی و پزشکی در این 

دوره از اعطای جایزه مصطفی )ص( برگزیده شدند.
صالحی ادامه داد: همچنین پروفسور سامیا خوری، پروفسور 
مورات اویسال و پروفسور احمد فوزی اسماعیل سه دانشمند برگزیده 
مقیم کشورهای اسلامی هستند که جایزه مصطفی)ص( را دریافت 

می کنند.
وی یادآور شد: پروفسور سامیا خوری متولد 1۳۳۷ در لبنان، 
استاد دانشگاه آمریکایی بیروت با اثر رویکردهای نوین در درمان بیماری 
ام اس، شناسایی عوامل بیماری زا و سازوکارهای تنظیم و تحمل آن 
در حوزه علم و فناوری زیســتی و پزشکی و پروفسور مورات اویسال 
متولد 1۳۵2 در ترکیه، استاد دانشگاه نیویورک ابوظبی در امارات با اثر 
فناوری ارتباطات بی ســیم نوری در حوزه علم و فناوری اطلاعات و 
ارتباطات و پروفسور احمد فوزی اسماعیل متولد 1۳44 در کامبوج 
استاد و رئیس دانشگاه فناوری مالزی با اثر توسعه کاربردهای فناوری 
غشا در حوزه علوم پایه و مهندسی برگزیدگان مقیم این دوره هستند.
 پیشرفت های ایران در زمینه علمی با وجود تحریم ها 

باعث افتخار است
برگزیده پنجمیــن دوره جایزه مصطفی)ص( گفت: با وجود 
تحریم ها علیه ایران، پیشرفت های این کشور در حوزه علم و فناوری 

باعث افتخار است.

پروفسور امید فرخ زاد ، در ارتباط با تاثیر تحریم ها بر پژوهش های 
علمی ایران، اظهار داشت: پژوهشگران ایرانی با وجود تحریم ها برای 
دریافت گرنت ها و مباحث مالی و وسایل مورد نیاز برای انجام پژوهش 
به مشکل برمی خورند.وجود همه این محدودیت ها، مقدار فعالیت های 
علمی و پژوهشی که در ایران انجام می شود، واقعا باعث افتخار است. 
فرخ زاد در ارتباط با رتبه علمی ایران در سطح بین المللی بیان داشت: 
حدود 10 سال پیش، ایران رتبه هفتم رشته نانوتکنولوژی در جهان را 

داشــت، اما اکنون رتبه چهــارم را دارد و این فوق العاده اســت. وی 
درخصوص اهمیت جایزه مصطفی)ص( گفت: مهم ترین اهمیت جایزه 
مصطفی)ص( برای من این است که نشان می دهد علم و پزشکی نباید 
مرز جغرافیایی داشته باشد و همکاری در علم پزشکی برای دنیای بهتر 
درســت کردن، همکاری همه را احتیاج دارد. فرخ زاد افزود: جایزه 
مصطفی)ص( واقعا روشن فکری را نشان می دهد، زیرا یک چهارم دنیا 
که مسلمان هستند را برای کمک کردن به دنیا گردهم می آورد./ تسنیم 

با تجلیل از ۵ دانشمند برتر جهان اسلام؛  آئین اختتامیه پنجمین دوره جایزه مصطفی)ص( در اصفهان برگزار شد

حاشیه نگاری از فعالیت های همسر رئیس جمهور در نیویورک

دیپلماسی فعال به نفع زن و خانواده

متن پیش رو یک حاشیه نگاری خواندنی 
اســت از حضور دکتر جمیلــه علم الهدی در 
نیویورک؛ روایتی که نشان می دهد برای اولین  بار 
و برخلاف ســه رئیس جمهور ســابق، همسر 
رئیس جمهور ایران با برنامه عملیاتی به این سفر 
رفته و در مصاحبه با نشریه امریکایی نیوزویک، از 
منظر یک اســتاد دانشــگاه، ادعاهای غرب 
درخصوص زنان را به چالش کشــیده و از نگاه 
مترقی اســلام درخصوص بانوان سخن گفته 

است.
 در هواپیما نشسته بودیم که مسئولمان آمد 
و گفت خبر خانم دکتر با شماست؛ گزارش و خبر 
و عکــس بعد هم برنامه خانم دکتر علم الهدی 

همسر رئیس جمهور را به ما دادند.
تعجب کردم خیلی پر بود. از بچه ها پرسیدم 
در  مورد دوره های قبلی و همسران و فرزندانشان. 
انگار آمده بودند، اما نه با کار و برنامه مشــخص 
دیپلماتیک. این اولین دولتی بود که همســر 

رئیس جمهور ایران با برنامه عملیاتی آمده بود.

امریــکا اســکورت مجزا برای همســر 
رئیس جمهور گذاشته بود با اینکه جا ماندیم 
الحمدلله به برنامه اول رسیدیم. خیلی منظم چند 
نفر برنامه ها را تنظیم می کردند. هماهنگ شدم 
و در اولین برنامه که مصاحبه با نیوزویک بود حاضر 
شدم.تصویر عالی بود: اینجا امریکاست و همسر 
رئیس جمهور ایران از زن مسلمان و قانون متمدن 
نفقه می گویــد. از اینکه اگر عمــوم زنان ما با 
فمینیســم همراهی نمی کنند، بهره مندی 
تاریخی از قوانین الهی مثل نفقه دارند. زنان ما 
طبق قانون اسلامی همیشه در حمایت خانواده 

هستند.
همسر رئیس جمهور سیرالئون آمده بود 
دیدن همسر رئیس جمهور ایران. گفت رئیس 
کمیسیون دختران سازمان ملل هستم و خانم 
دکتر به ایشان تبریک گفتند. گفت می دانم شما 
در زمینه آموزش فعالیت زیادی داشتید و مایلم 

از کمک شما بهره ببرم.
کاش بچه های تیــم برنامه ریزی کتاب 

جدید خانم دکتر را به میهمان هدیه می دادند.
همسر رئیس جمهور کره جنوبی همان کشور 
bts و سوسانو و یانگوم! هم درخواست ملاقات 

داشتند.
وقــت دادیم؛ در بــدو ورود گفــت من با 
فعالیت های تربیتی شما آشنا هستم و مایلم با شما 
ارتباط نزدیک تری داشته باشیم. همه تیمشان 
خیلی منظم بود و مشتاق. دوستشان داشتم شاید 

به خاطر جومونگ و گوگوریو!
تیم حفاظت همسر رئیس جمهور زیمبابوه 
آمــده؛ همان که در ایران به او لباس زیبای ایرانی 
هدیه داده بودند. بچه های تشریفات تعریف کردند 
که لباس ایرانی دوست دارد. اما همسر رئیس جمهور 
زیمبابوه در ترافیک اطراف سازمان ملل گیر کرده 

بود و نرسید. حیف شد.
کارها خیلی فشرده شده بود. ما باید می رفتیم 
دفتر نمایندگی ایران. همســر ســفرای مقیم 
کشورهای ارمنستان، اندونزی، پاکستان، ژاپن و... 
آمده بودند دیدن خانم دکتر علم الهدی و نمایندگی 
برای اولین بار چنین جلسه ای برگزار می کرد و شد 

سرآغاز ارتباطات دیپلماسی فعال بانوانه.
کلیسا برنامه جذاب دیگرمان بود، ما به دویدن 
با حاج آقا عادت داشتیم! بعد از سه روز کار سنگین 
حتمــاً در هواپیمــا می خوابیم. خب کلیســا 
خستگی مان را درآورد. نان که رئیس کلیساهای 
نیویورک بود با بوی مریم مقدس آمده بود استقبال 

و بگذریــم چادرهای بانوان ایرانی و بقیه خانم ها 
بیشــتر حال و هوای مریم را به کلیسا آورده بود. 
کلیسای ساینت نیکلاس وسط شهر منهتن کنار 
یادمان برج های دوقلو بود. کل کلیسا یک گنبد 
سفید بود با داخلی پر از شمع و نقاشی. کشیش 
یونانی بســیار مؤدب و باوقاری داشت و برایش 
صحبت های خانم دکتر تعجب آور بود که این همه 
اطلاعات از جریانات کلیسا داشتند. خانم دکتر 
گفتند که 20 سال پیش دو مقاله در تبیین خدمات 
کلیسا و در نقد تصویر سیاه قرون وسطی از کلیسا 
نوشتم. در آخر کشیش گفت شرمنده ام که از دین 

شما چیزی نمی دانم.
راستی دوباره دعوتمان هم 
کردند به نیویورک. تا دم ماشین که 
پایین پله های کنــار خیابان بود، 
رئیس کلیساهای نیویورک ما را 
همراهی کرد.دیدار با ایرانیان مقیم 
امریکا که برخی شان ۷ ساعت در 
راه بودند تا به ما برسند می توانست 
جالب باشد که درخواست داشتند 

خصوصی باشد.
برنامه شــیعیان مقیم هم 
جالب بود؛ دنبال همکاری محتوایی 
و انقلابی با ایران بودند. آمده بودند 

بگویند ما پای کاریم.
برنامه دیگرمان مصاحبه با 

شبکه ABC بود. کلاً احترام اهالی رسانه شان به 
خانم دکتر بخصوص حجاب و چادرشان خیلی 
چشمگیر بود. مثلاً موقع نصب میکروفون آقایان 
خارج شدند و موقع تنظیم صحنه نیز مراعات های 

لازم را به خرج دادند.
در این مصاحبه مورد چشمگیرش بحث 
حاج قاســم بود. وقتی مجری گفت حاج قاسم 
امریکایی ها را کشته و خانم دکتر جواب دادند: مگر 
اینجا ایشان آمده؟ من تا اینجا 14 ساعت در راه 
بودم حاج قاســم اینجا نیامده که امریکایی ها را 
بکشد اما امریکا با این فاصله زیاد در خلیج فارس با 

ناو جنگی چه می کند؟ / ایرنا

یک خانم مقتدر ایرانی دیدیم در مصاحبه
مصاحبه آخر با شــبکه NPR بود. پیشــنهاد خانم 
دکتر به مجری این بود که زنان امریکایی با الگوی زنان 
ایرانی که بر اساس معنویت و اخلاق است آشنا شوند.

حسن ختام سفر مسجد الخویی بود. خانم های فعال 
شیعه در کوئینز دور هم جمع شده بودند و پای صحبت 
خانم دکتر علم الهدی نشستند و از علاقه شان به ایران 
گفتند و اینکه رئیس جمهور ایران به ما در اینجا قدرت 
می دهد. کتاب انگلیسی خانم دکتر به مجموعه الخویی 
اهدا شد. چقدر تصویر زیبایی دارم وقتی دور یک میز 
ساده در مســجد خانم های ملیت های مختلف مسلمان 

نشسته بودند.



ماهنامه اقتصادی و اجتماعی

 ماهنامه ای برای هر شهروند۵

 سیزدهم مهرماه سالروز تبعید امام  خمینی 
به پاریس و در واقع آغاز جهانی شــدن صدای 
انقلاب اسلامی مردم ایران می باشد. رژیم پهلوی 
در دو مرحله تلاش کرد برای آرامش خاطر خود، 
امام  خمینی را از قضایــای مربوط به ایران دور 
نماید و هردو مرحله نتیجه عکس داد. در مرحله 
اول، هنگامی که ایشــان در سال 1۳4۳، علیه 
تصویب لایحه کاپیتولاسیون و اعطای مصونیت 
قضایــی به مستشــاران آمریکایی دســت به 
افشاگری زد، کماندوهای مسلح با محاصره منزل 
امام  خمینی در قم، ایشــان را به تهران منتقل و 
ســپس در روز 1۳ آبان 1۳4۳، بــا یک فروند 
هواپیمای نظامی تحت الحفظ ماموران امنیتی و 
نظامی به ترکیه تبعیــد نمودند. اقامت امام در 
ترکیه یازده ماه طول کشــید و ایشــان در روز 
سیزدهم مهر ماه سال 1۳44 به همراه فرزندشان 
آیــت ا... حاج آقا مصطفی از ترکیه به تبعید گاه 

دوم، کشور عراق اعزام شدند.
در مرحله دوم هنگامی که دو باره نشانه های 
انقلاب از ســال 1۳۵۶ در ایران ظاهر شد، رژیم 
تصمیم گرفت بار دیگر با ایجاد محدویت برای 
امام  خمینی و ایجاد مانع در روابط مردم با رهبری 
نهضت، مسکن آرامش بخشی برای خود دست و 
پــا کند، غافل از آن که خداوند متعال در کمین 
ستم کاران بوده و همین محدودیت را به جهانی 

شدن صدای ایشان تبدیل خواهد کرد.
هجرت به پاریس

با بالا گرفتن اعتراضات مردم ایران در سال 
۵۷، که در پی مرگ مشکوک حاج سیدمصطفی 
خمینی فرزند ارشــد امام  خمینی در اول آبان و 
نیز توهین روزنامه اطلاعات به امام  خمینی در 
نــوزده دی ماه 1۳۵۶، آغاز شــده بود، ماموران 
دولت بعثــی عراق محدودیت هایی را برای امام  
خمینی و برخی یاران او در عراق ایجاد کردند و 
علت آن را نیز توافقات بین دو دولت ایران و عراق 
ذکر می کردند تا این که در دیداری که بین وزرای 
خارجه ایران و عراق در نیویورک صورت گرفت، 
تصمیم به اخراج ایشــان از عراق گرفته شد. به 
دنبال آن روز اول مهر 1۳۵۷ منزل امام در نجف 
به وســیله قوای بعثی محاصره گردید و رئیس 
ســازمان امنیت عراق در دیدار با امام  خمینی 
شــرط ادامه اقامت ایشــان در عراق را دســت 
کشیدن از مبارزه و عدم دخالت در سیاست عنوان 
کرد. در مقابل امام نیز با قاطعیت پاسخ داده بودند 
که به خاطر مسئولیتی که در مقابل امت اسلام 
احساس می کنند حاضر به سکوت و هیچ گونه 
مصالحه ای نیستند. در پی فشارهای رژیم عراق 
بر امام، حضرت امام تصمیم به هجرت تاریخی 
خود گرفتند. هجرتی که تکمیل کننده ســیر 
طولانی و پرفراز و نشیب مبارزات آن حضرت بود. 
هجرتی که به گونه ای شگفت انگیز باعث شد تا 
آرمانها و فریاد حق طلبانــه یک مرجع دینی و 

شیعی در قلب اروپا و جهان غرب 
نیز طنین افکن شود. حضرت امام 
ابتــدا تصمیم گرفتنــد به کویت 
عزیمت کننــد و در روز 12 مهر، 
نجف را به قصــد مرز کویت ترک 
گفتند اما دولت کویت با اشاره رژیم 
ایــران از ورود امام به این کشــور 
جلوگیری کرد و پس از آن امام پس 
فرزندشــان  بــا  مشــورت  از 
حجت الاســلام حاج سید احمد 
خمینــی تصمیم بــه هجرت به 
پاریس گرفتند و سرانجام صبحگاه 
1۳ مهرماه 1۳۵۷ به همراه جمعی 
از یاران خویش بغداد را به ســوی 
پاریس ترک کردند و در روز 14 مهر 
وارد پاریس شــده و دو روز بعد در 
منزل یکــی از ایرانیــان در نوفل 
لوشــاتو)حومه پاریس( مســتقر 
شدند. در مدت اقامت چهار ماهه 
امــام در پاریــس، نوفل لوشــاتو 
مهمترین مرکز خبری جهان بود و 
مصاحبه های متعدد و دیدارهای 
مختلف امام دیدگاه های ایشان را در 

زمینه حکومت اسلامی و هدف های آتی نهضت 
برای جهانیان بازگو می کرد. به این ترتیب جمع 
بیشــتری از مردم جهان با اندیشه و قیام ایشان 
آشنا شــدند و از همین جا بود که بحرانی ترین 
دوران نهضت را در ایران رهبری کرد. مســائل 
ایران و انقلاب اسلامی در این ایام در صدر اخبار 

جهان قرار داشت.
جهانی شدن پیام

رژیم پهلوی گمان می کرد دورتر شــدن 
محل تبعید امام  خمینی از ایران باعث تضعیف 
نهضت خواهد شد و بر همین  اساس دیپلماسی 
منطقه ای خود را بر عدم پذیرش امام ازســوی 
کشورهای منطقه قرار داده بود، اما نتیجه کار طور 
دیگری رقم خورد. شرایط قانونی و عرفی فرانسه 
به رهبران و نخبگان سیاسی امکان می داد به نشر 
آزادانه افکار خــود بپردازند و انقلابیون مخالف 
رژیم پهلوی از این شرایط به خوبی استفاده کردند 
و حول محور حضرت امام به گسترش و انتشار 
ایده های نهضت و انجام مقدمات تشکیل شورای 
انقلاب پرداختند. امام استراتژی و اهداف انقلاب 
را از فرانسه به مردم ایران و جهان ابلاغ می کرد و 
ســرانجام بر اثر فرصت های به دســت  آمده در 
فرانسه، ســرنگونی رژیم شــاه به  گونه ای باور 

نکردنی تسریع  گردید.
به اذعان تحلیل گران خارجی نیز رفتن امام 
به پاریس، ایشان را در کانون شبکه های رسانه ای 
جهانی قــرار داد و امام خمینی در عرض دو ماه 
نخست تبعیدشــان در پاریس، مصاحبه های 
مختلف انجام دادند. مجموعه پیامها، سخنرانی ها 

و مصاحبه های ایشان فقط در این دو ماه نخست، 
بالغ بر 4۵۸ صفحه فارســی است. تحلیل ها و 
طرح های امام  خمینی معروفیتی بین المللی برای 
ایشــان به ارمغان آورد؛ البته پیشینه و گذشته 
ایشان نیز در شکل گیری این وجهه نقش مهمی 
داشــت. تصاویری که زهد و پارسایی ایشان را 
نشان می داد و گزارش هایی مبنی بر اینکه ناهار 
ایشان یک غذای ساده ایرانی است، روی فرش 
ایرانی می نشــینند و ملاقات کنندگان را روی 
زمین می نشانند و به آنها چای تعارف می کنند، 
با شــکوه و جلال تخت طاووس در تقابل آشکار 

قرار داشت.
مصاحبه های گوناگــون با خبرگزاری ها و 
مطبوعات بین المللی، درج متن ســخنرانی ها و 
اخبار نهضت در مطبوعات و نیز پخش این مطالب 
از شبکه های تلویزیونی فرانسه و سایر کشورهای 
غربی، موقعیت اســتثنایی و کم نظیری را برای 
تبیین و تبلیغ اهداف و استراتژی نهضت اسلامی 
ایران و جهانی کردن آن و همچنین افشای ماهیت 
غیرمردمی حکومت پهلوی و شخصیت خودمحور 
محمدرضا پهلوی پدیــد آورد. امام  خمینی در 
مدت توقف چهار ماهه در پاریس، در مقایسه با 
اقامت چهارده  ســاله عراق، بــه موفقیت های 
بیشتری دست یافت. از این  رو، یکی از تحلیل گران 
غربی معتقد است اخراج امام  خمینی از عراق را 
باید یکی از بزرگترین اشــتباهات دولت شریف 
 امامی به حســاب آورد: »شــریف  امامی گمان 
می کرد که اگر آیت الله خمینی از کشور همسایه 
ـ به نقطــه دورتری برود، امکان  ـ عراق ـ ایران ـ
تمــاس او با گروههای مخالــف در داخل کمتر 

خواهد شد؛ به  همین  دلیل با اقامت او در کویت 
هم موافقت نشد. آیت الله خمینی به پاریس رفت 
و برخلاف تصور شــریف  امامی با دسترســی به 
وســایل ارتباط  جمعی جهان و امکان برقراری 
تماس مستقیم تلفنی با تهران، امکانات وسیع تری 
برای انعکاس نظــرات خود در جهان و تماس با 
طرفداران خود در ایران به دســت آورد. آیت الله 
خمینی ناگهان به یک چهره خبرساز بین المللی 
تبدیل شد و طرفداران او در ایران نه فقط به  وسیله 
تلفن و رابطینی که مرتبا بین تهران و پاریس در 
حرکت بودند، بلکه به  وسیله رادیوها و مطبوعات 
و خبرگزاری هــای بین المللــی از نظریــات و 
دستورالعمل های روزانه او آگاه شدند. با سفر به 
پاریس ایشان به ناگهان در کانون توجه رسانه های 
جهان قرار گرفت؛ زیرا امکان دسترسی به ایشان 
بســیار بیشتر شد. بســیاری از سرشناس ترین 
خبرنگاران جهان از شــبکه های خبری به این 
روستا که پیش از آن در سکوت و آرامش بود، سفر 
کردنــد تا در کنــار این رهبــر انقلابی جدید و 
اســتثنایی بر روی فرش بنشــینند و با ایشان 
مصاحبه کنند. تجهیزات پیشــرفته مخابرات 
بین المللی فرانسه نیز فرآیند انتشار نوارها را آسان 
کرد. در خانه استیجاری امام  خمینی دو دستگاه 
ضبط صوت، بی وقفه، سخنرانی ها و اطلاعیه های 
ایشان را ضبط و برای ارســال یا انتقال به ایران 
تکثیر می کرد. امام خمینی حاضر نبود پشت تلفن 
صحبت کند؛ از این رو ابتدا صدای سخنرانی های 
ایشان را ضبط و بعد نوار آن را از پشت تلفن پخش 
می کردند تا همزمان در تهران ضبط شــود. در 
تهران پیروان ایشــان در استودیوهای موقتی با 

چندین دســتگاه ضبط صوت، شــبانه روز کار 
می کردند تا متن این سخنرانی ها را منتشر کنند.
علاوه بر استفاده از وسایل ارتباط جمعی و 
تماس هــای تلفنــی، ارتباطات عــادی افراد، 
ملاقات ها و مذاکره ها نیز بدون کنترل و مانع انجام 
می گرفت. اقامت در پاریس بــه مبارزان و امام  
خمینی امکان می داد به راحتی با هم دیدار کنند 
و در امــور نهضت و مبارزه به طور مســتقیم و از 
نزدیک به مشورت و گفت وگو بپردازند. مهدی 
بازرگان در این مــورد می گوید: مهاجرت امام  
راهگشــای موثری برای ملاقات ها و مذاکرات و 
اقدامات گردید. چه با ایرانی های مقیم و مسافرین 
از ایران و چه با دنیای خارج، حتی بهتر و راحت تر 
از آن که اگر به ایران می آمدند، توجهات و افکار 
از هر سوی به سوی ایشان و به سود پدیده ای که 
بعداً نامش انقلاب اســلامی ایران گذارده شد، 

جلب گردید.
در زمان اقامت چهارماهه امام در پاریس، 
برخی شخصیت های سیاسی و مذهبی ایرانی و 
نیز نمایندگان سیاسی و شخصیت های خارجی 
با ایشان دیدار و گفت وگو کردند. محور مذاکراتی 
که با شخصیت های مبارز صورت می گرفت، بر 
مبنای مشورت برای پیشبرد اهداف انقلاب بود 
اما شخصیت های خارجی اغلب برای اطلاع دقیق 
از مواضــع و دیدگاه های امام، به دیدار ایشــان 
می رفتند و این مسئله به  نوبه  خود باعث می شد 
دیدگاهها و مواضع امام در خصوص مبارزه علیه 
حکومت پهلوی، هرچه  بیشــتر منتشر گردد؛ 
چنانکه مبارزات انقلابی مردم ایران انعکاســی 

جهانی پیدا کرد.

هجرت امام  خمینی به پاریس؛ نقطه عطف انقلاب اسلامی
خبر

مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74

 دستگاه های متولی
 در نارسایی های فرهنگی به میدان بیایند 

سردار محمدرضا میرحیدری فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به 
اینکه در حوزه های فرهنگی باید همه دستگاه ها به وظایف خود عمل کنند 
گفت: در نارسایی های فرهنگی چون موضوع حجاب و عفاف باید دستگاه 
های مرتبط به میدان بیایند و نارسایی ها را با روش های ایجابی و اقناعی 
کاهــش داده و یا برطرف کنند.وی در بازدیــد از خبرگزاری جمهوری 
اســلامی)ایرنا( مرکز قم اظهار داشــت: در زمینه حجاب و عفاف پلیس 
ماموریتی با روش های ایجابی و اقناعی دارد و مجبور می شویم با رفتار پلیسی 
برای درمان نقصان ها وضعف ها اقدامات لازم را داشته باشیم و این در حالی 
است که اگر دستگاه های فرهنگی به خوبی در این موضوع ورود کنند، به 

نحو بهتری می توان معضل ها را حل کرد.
میرحیدری در پاسخ به سوالی در موضوع چالش های ترافیکی استان 
قم گفت: بخش قابل توجهی از ترافیک استان قم رابطه مستقیمی با صدور 
مجوزها مثلا برای ساخت یک مجموعه تجاری و اجازه حذف پارکینگ آن 
دارد که در این مورد به نظر می رسد حق مردم ضایع می شود و مشکلات 

و گره های زیاد ترافیکی در شهر ایجاد می شود.
وی ادامه داد: نبود پارکینگ در درجه اول مردم قم را دچار مشکل می 
کند و این موضوع کار مضاعفی را برای پلیس راهور قم به منظور جبران این 
نقیصه ایجاد می کند.وی بیان کرد: گاهی اوقات برخی مجوزها بدون کار 
کارشناسی صورت می گیرد و به عنوان نمونه به طلافروشی در نقطه ای 
مجوز داده می شود که از نظر امنیتی ، ملاحظات لازم برای آن دیده نشده 
است که مشکلاتی را برای مشتریان و همسایگانش بوجود می آورد و این 
بار اضافی بر گردن پلیس است.وی از اجرای ۷1 برنامه اصلی و ۳00 برنامه 
فرعــی در هفته فراجا در قم خبر داد که در حوزه هایی چون پلیس های 

تخصصی و کلانتری ها و پاسگاه ها اجرا می شود.
میرحیدری تجدید میثاق با شهدا و عطرافشانی قبور مطهر آنان، 
برگزاری صبحگاه مشترک با حضور نیروهای مسلح و سرکشی به خانواده 
12۳ شهید انتظامی استان قم را از جمله مهم ترین برنامه های هفته دفاع 
مقدس ذکر کرد. فرمانده انتظامی استان قم خطاب به خبرنگاران ایرنا ابراز 
داشت: ایرنا خبرگزاری رسمی کشور است و مردم همان نگاهی که به صدا 
و سیما دارند به این خبرگزاری دارند و اخبار ایرنا در نزد مردم به مثابه رسانه 
ای است که دقت نظر لازم و صحت زیادی برخوردار است . وی افزود: ایرنا 
در استان قم با مجموع فعالیت های خود نگاه انقلابی دارد و خبرنگاران این 

رسانه به صورت خودجوش به مصالح انقلاب و نظام توجه دارند. / ایرنا 

 علی اکبر محرابیان ، وزیر نیرو  در جریان بازدید رییس جمهور از 
طرح انتقال آب از دریای عمان به استان اصفهان افزود: عمده مصرف این 
آب در بخش صنعت خواهد بود و بخشی نیز برای آب آشامیدنی این 
خطه پیش بینی شــده است و در کشاورزی پرُبازده هم می توان از آن 

استفاده کرد.
اگر در مقام مقایسه برآییم، این میزان آب معادل حدود ۷0 درصد 
از آب آشــامیدنی یا بخش قابل توجهی از آب بخش کشاورزی استان 

اصفهان است.
با اجرای این پروژه، منابع آب سطحی و زیرزمینی استان اصفهان 
بیشتر می تواند در بخش کشاورزی مورد استفاده قرار گیرد و بدین ترتیب 
گشایشی در منابع و مصارف منطقه رقم می خورد، عملیات اجرایی فاز 
دوم طرح انتقال آب از دریای عمان به اســتان اصفهان، امروز جمعه با 

حضور رییس جمهور آغاز شد.
آیت ا...  سید ابراهیم رئیسی همچنین از روند اجرا و پیشرفت مرحله 

نخست خط انتقال آب دریای عُمان به اصفهان بازدید کرد.
۷0 میلیون مترمکعب در مرحله نخست و در مرحله بعد 400 
میلیون مترمکعب آب از طریق اجرای این پروژه به اصفهان انتقال داده 

می شود.
عملیات اجرایی مرحله نخست این پروژه مهر سال 1401 آغاز 
شــد که در دولت سیزدهم و هم اینک در 24 نقطه فعال با حضور 14 

پیمانکار در حال تکمیل است.

طول مسیر طرح انتقال آب از دریای عمان به اصفهان ۹۸0 کیلومتر 
است و تاکنون آزادسازی ۵20 کیلومتر از مسیر آن انجام و 420 کیلومتر 

حفاری و 214 کیلومتر آن نیز لوله گذاری شده است.
انتقال آب از دریای عمان بخشی از طرح احیای رودخانه زاینده رود 
اســت که با اجرای مرحله نخست آن، برداشت آب از زاینده رود توسط 
صنایع قطع خواهد شد و در مرحله دوم علاوه بر آب صنایع، مازاد آب در 
بخش آشامیدنی، کشاورزی و حقابه محیط زیست به مصرف خواهد 
رسید. اجرای این طرح فقط با هدف تامین آب برای صنایع موجود در 
اســتان خواهد بود و طرح توسعه واحدهای صنعتیِ آب در دستور کار 

نیست. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان در توضیح این 
طرح گفت: در مرحله نخســت انتقال آب از دریای عمان ۷0 میلیون 
مترمکعب و در مرحله دوم 400 میلیون مترمکعب آب به اصفهان منتقل 

می شود.
مهران زینلیان، هزینه اجرای مرحله نخست اجرای طرح را 2۵.۵ 
هزار میلیارد تومان و مرحله دوم را 11۳ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و 
افزود: تمام هزینه اجرای این دو مرحله را صنایع بزرگ استان اصفهان 

تامین خواهند کرد.
مرحله نخست طرح از مهر پارسال آغاز شده است و هم اکنون در 
24 جبهــه کاری در این فاصله ۵20 کیلومتری 14 پیمانکار در حال 
فعالیت هستند و پیش بینی می شود تا پایان سال مرحله نخست آن 

اجرایی شود.
با اجرای این طرح آب روستاها و شهرهای مسیر در استان تامین 
خواهد شد و در اجرای انتقال از دریای عمان، آب در مبدا شیرین و سپس 

به استان منتقل خواهد شد.

 مخالف هرنوع مبالغه 
در مورد پروژه انتقال آب دریا هستیم

معاون عمرانی استاندار اصفهان: مخالف هرنوع مبالغه در 
مورد پروژه انتقال آب دریا هستیم و این موضوع به رییس جمهور 
نیز منعکس شده است ؛ پایبندی وزارت نیرو به همه تعهدات 
گذشته برای انتقال و تأمین آب اصفهان مورد تأکید و پیگیری 

است
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان با بیان 
این که مخالف هرنوع مبالغه وبزرگنمایی کاذب از پروژه انتقال 
آب دریا هستیم، گفت: در سفر اخیر ریاست محترم جمهوری، 
این موضوع و این که این طرح به تنهایی احیاء کننده زاینده رود 
نیست به ایشان نیز منتقل شده است و مطالبه اصلی ما از وزارت 
نیرو، پایبند بودن به همه تعهدات گذشته برای تأمین و انتقال 

آب به استان اصفهان است.
به گزارش شهرتاش  به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل اســتانداری اصفهان، دکتر مهران زینلیان معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان درخصوص انتقال آب 
دریای عمان به استان اصفهان و آغاز فاز دوم این پروژه به دستور 
رئیس جمهور، گفت: پروژه انتقال آب دریای عمان به )حجم 
400 میلیون متر مکعب در ســال( به استان اصفهان، یکی از 
راهکارهای مدیریت استان برای تأمین آب صنعت و بخشی از 
آب شرب و قطع ید صنایع استان از منابع زیرزمینی و زاینده رود 
است. وی ادامه داد: فاز نخست این پروژه به حجم ۷0 میلیون 

متر مکعب در حال اجراست و این آب از خط انتقال به یزد و در 
محل سیرجان برداشت خواهد شــد و با آغاز فاز دوم پروژه به 
دستور رئیس جمهور، درنهایت این طرح با اتصال به آبگیر و خط 
لوله اختصاصی برای اصفهان به دریای عمان متصل خواهد شد.

دکتر زینلیان با اشاره به برخی اظهارات درخصوص توسعه 
صنعت با بهره گیری از این آب تصریح کرد: مجموعه استانداری 
بر مبنای سند آمایش استان و تعهدی که به مردم داشته است 
در مقابل هرگونه توسعه صنایع آب بر ایستاده و با انجام این طرح، 
صرفاً منابع آب فعلی درحال اســتفاده توسط صنایع بزرگ به 

اکوسیستم استان بازخواهد گشت.
وی با بیان این که مخالف هرنوع اغراق و بزرگنمایی کاذب 
در مورد پروژه انتقال آب دریا هستیم، گفت: در سفر اخیر ریاست 
محترم جمهوری، این موضوع و این که این طرح به تنهایی احیاء 
کننده زاینده رود نیست به ایشان نیز منتقل شده است و مطالبه 
اصلی ما از وزارت نیرو، پایبند بودن به همه تعهدات گذشته برای 

تأمین و انتقال آب به استان اصفهان است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان با تأکید 
بر لزوم اجرای تمامی طرح های بسته احیای زاینده رود که مورد 
تأکید رهبر معظم انقلاب و ریاست محترم جمهور قرار گرفته 
اســت، تصریح کرد:همه طرح های انتقال و تأمین آب استان 
اصفهان از جمله پروژه انتقال آب از بهشت آباد، تونل کوهرنگ 
۳ و طرح انتقال آب های جنوب اصفهان در دستور کار است و 
انتظار می رود وزارت نیرو نیز نسبت به اجرای آن ها متعهد باشد.

 4۰۰ میلیون مترمکعب آب از دریای عمان به اصفهان انتقال می یابد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
را نقطه آغازی برای خلق رویدادهای جدید در عرصه کودک و نوجوان 

قرار خواهیم داد.
به گزارش شهرتاش  به نقل از مرکز اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی ، محمدمهدی اسماعیلی در مراسم افتتاحیه سی وپنجمین 
جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان اظهار کرد: در دولت بنا را بر 
این گذاشتیم که  حوزه فرهنگ و هنر در جایگاه اصلی خود قرار بگیرد، 
لذا دولت انقلابی اسلامی تمام تلاش خود را برای پیشتازی حوزه فرهنگ 

و هنر می کند.
تمام تلاش دولت برگرداندن حرکت عمومی کشور بر ریل آرمان ها 
است هرچند در این عرصه مشکلاتی داشته و داریم، اما قرار است برای 
اصــلاح روش ها در تعلیم و آموزش حوزه کودک و نوجوان ســرمایه 

گذاری های وسیعی انجام دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ایجاد زنگ سینما در مدارس را از 
جمله برنامه های این وزارتخانه در راستای تقویت حوزه فیلم و سینما در 
میان نسل جدید دانست و گفت: توسعه پویانمایی از دیگر برنامه هایی 

است که ازسوی وزارتخانه در دست پیگیری قرار دارد.
جشــنواره فیلم کــودک و نوجوان را نقطه آغــازی برای خلق 

رویدادهای جدید در عرصه کودک و نوجوان قرار خواهیم داد.
اجرای برنامه های جشنواره با رویکرد محله محوری

کمال حیدری، معاون فرهنگی شهرداری اصفهان نیز در این مراسم 
با تاکید بر اینکه امید است اصفهان در سی وپنجمین جشنواره فیلم 
کودکان و نوجوانان خدمتگزار شایســته ای برای شرکت کنندگان و 
همراهان باشد، خاطرنشان کرد: در این جشنواره برنامه های خاصی را 
برای محله ها در نظر داریم و از طرفی شاهد اجرای برنامه های زیادی برای 

کودکان بیمار خواهیم بود.
سینما مظهر دیپلماسی عمومی است

مجید زین العابدین دبیر ســی وپنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودک و نوجوان هم با بیان اینکه سینما مظهر دیپلماسی 
عمومی و زبان مشترک ملت ها و کلید پیشرفت کشور است، گفت: امسال 
بیش از ۵۵۹ فیلم متقاضی شرکت در چهار بخش رقابتی در بخش های 
ملی و بین المللی در حوزه فیلم های بلند و کوتاه این جشنواره بودند که 

در ادامه بیش از ۶۸ فیلم به بخش رقابتی راه پیدا کردند.
حضور و فعالیت ۸۳۵ داور کودک و نوجوان، شور و اشتیاق بچه های 
اصفهان را نســبت به برگزاری جشنواره نشان می دهد و در این راستا 
برگزاری دوباره جشنواره در اصفهان مدیون تاکید و دستور وزیر فرهنگ 
و ارشاد، برنامه ریزی راهبردی سازمان سینمایی، پیگیری و عزم جدی 
مسئولان استان، همدلی و همراهی اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار 

اصفهان و مدیران شهری و مردم اصفهان است.

جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان، 
گامی در مسیر خلق رویدادهای جدید
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در نوشتار حاضر نویسنده با استفاده 
از قرآن کریم، روایات معصومین)ع( و کلام 
برخی از فقها ســعی کرده است تا نگاهی 
گذرا و اجمالی به مسئله ربا داشته و آن را 

مورد بررسی قرار دهد.
چیستی ربا

ربا چیست؟ آثار دنیوی و اخروی ربا 
در قرآن کریم چیســت؟ معصومین)ع( 
درباره ربا چه می فرمایند؟ هرکس با اندک 
آشنایی با بخش های معاملات فقه ، اهمیّت 
و گســتردگی و پیچیدگی مسئله ربا را 
درمی یابد، ربا مسئله ای است که در دانش 
اقتصاد و مسائل اقتصادی جایگاه ویژه ای 
دارد، ربا از موضوعات بسیار مهم اقتصادی 
و دینی است که باید دربـاره آن تحقیقات 

وسیعی صورت گیـرد؛
مع الأســف برخی از افــراد جامعه 
مخصوصاً کسانی که فعالیت اقتصادی و 
تجاری دارند درباره ربا اطلاع کافی ندارند 
یا از اهمیت این مســئله غافل و نسبت به 

آن بی توجه  هستند.
امام علی)ع( می فرمایند: مَن إتجَّرَ 
بغیر علم فقد إرتطم فی الرّبا؛ کســی که 
بدون آموزش فقه اسلامی تجارت کند، به 
ربا خواری آلوده شود!)نهج البلاغه دشتی، 

حکمت44۷(
و در جای دیگر می فرمایند: یا معشر 
التجار! الفقه ثم المتجر! الفقه ثم المتجر! 
الفقه ثم المتجر! و الله للربا فی هذه الامًهًْ 
أخفی من دبیب النمل علی الصفا؛  ای گروه 
تاجران! ابتدا احکام را یاد بگیرید، سپس 
تجارت کنیــد! ابتدا احکام را یاد بگیرید، 
ســپس تجارت کنید! ابتدا احکام را یاد 
بگیرید، سپس تجارت کنید! به خدا قسم 
که ربا در میان این امت ناپیداتر از حرکت 
مورچه بر روی تخته سنگ است.)کافی، 

ج ۵، ص ۸۹(
در اینجا امام علی)ع( تأکید و توجه 
فراوانی به مسئله ربا داشته و به بازرگانان 
هشدار می دهد که ابتدا احکام تجارت را 
فراگرفته و ســپس به تجارت بپردازند تا 
دچار رباخواری نشوند و این نشان دهنده 

اهمیت زیاد این مسئله می باشد.
باز در جای دیگــر می فرماید: قال 
النّبی )صلی الله علیه وآله(، عند ذکر أهل 
الفتنه: ...فیســتحلون الخمــر بالنبیذ 
والســحت بالهدیــه والربــا بالبیــع...؛ 
پیامبر)ص( در هنگام یاد کردن کسانی که 
دچار فتنه و آزمایش می شوند، فرمود: این 
مردم... شــراب را به بهانه اینکه آب انگور 
اســت و رشوه را که هدیه است و ربا را که 
نوعی معامله است، حلال می شمارند!...

)نهج البلاغه دشتی ، خطبه1۵۶(
در نگــرش دیــن، جامعــه ای که 
فعالیت های اقتصادی و معیشتی خود را بر 
پایه ربا ســامان دهد، به ســوی نابودی و 
عصیانگری و ناسپاســی گام برمی دارد، از 
رستگاری و شکوفایی واقعی بازمی ماند و 
انواع آشفتگی ها، بی عدالتی و فسادگری ها 
در آن رواج می یابد و در این روش، توده های 
مــردم از نعمت های گــوارا و لذت بخش 
زندگی محروم می شوند. در نگرش دین، 
بدترین و پلیدترین و خطرناک ترین شیوه 
کسب درآمد و تأمین زندگی، آن است که 
انسان از راه ربا، توان و رشد اقتصادی خود 
را افزایش دهد؛ از این رو به مؤمنان یادآور 
می شود که از رباخواری و ترویج فرهنگ ربا 
و ســاماندهی اقتصاد جامعه براساس آن 
به شــدت بپرهیزند و به تقــوا و حاکمیت 
ارزش های دینی رو آورند و با دلیل تراشی ها 
و توجیه ها، خود و جامعه را به این دشمن 
پنهانی و فریبنده نیالایند.)دورانت، ویل، 
تاریخ تمدن، ترجمــه ابوطالب تقی زاده 

صارمی، ص2۷0(
حرمــت ربا فقــط به دین اســلام 
اختصاص نداشــته و در دیگر ادیان چون 
آیین یهود، مسیحیت و هندو نیز ربا را منع 

کرده و با این مسئله برخورد شده است.
1. معنای ربا

واژه ربا یا اسم مصدر به معنای زیادی 
یا مصدر به معنای زیاد شدن است و ریشه 
اصلی آن »ربو« است. در زبان عرب گفته 
می شود: »ربا الشــی یربوا ربواً: زاد و نما«؛ 
یعنی آن شــیء زیاد شد و رشد کرد.)ابن 
منظور مصری، لسان العرب، ج۵، ص12۶(
راغب در کتاب مفردات می گوید: ربا 

در لغت دارای دو معناست 1- زیادی2- علوّ 
و برتری و در اصطلاح ربا افزایش ســرمایه 
است اما در اصطلاح شرع اسلام به معنای 
یک نوع به خصوص اضافی از سرمایه است 

نه مطلق افزایش.)مفردات ، ص۳۶۳(
2. اقسام ربا

فقیهان شیعه ربا را به دو قسم تقسیم 
می کنند:

1. ربای قرضی: که عبارت اســت از 
اشــتراط هر نوع زیاده در قــرارداد قرض.

ســیدروح الله،  خمینــی،  )موســوی 
تحریرالوسیله، ج1، ص۶۵1(

2. ربای معاملی: که عبارت اســت از 
معامله دو شئ هم جنس از اشیای مکیل یا 
موزون.)یــزدی، ســید محمدکاظــم، 

العروهًْ الوثقی، ج2 ، ص4(
فقیهان اهل ســنت در تقسیم ربا به 
دوگونــه عمل می کنند، برخــی ربا را به 
رباالقروض و رباالبیوع تقسیم کرده سپس 
رباالبیوع را به دو قســم ربای نسیه و ربای 
فضل تقسیم می کنند. برخی دیگر ربا را به 
دو قسم ربای نسیه و فضل تقسیم می کنند 
و ربای قرضی را از مصداق های ربای نسیه 
می دانند. به هر صورت مقصود فقیهان اهل 
سنت از رباالقروض همان ربای قرضی است 
و مقصــود از ربای نســیه خرید و فروش 
اجناس ربوی همراه با زیاده به صورت نسیه 
است و مقصود از ربای فضل خرید و فروش 
آنها همراه با زیادی به صورت نقد اســت.

)مصری، رفیق یونــس، الجامع فی اصول 
الربا، صص۹ و 10(

3. ربا در قرآن
حداقــل هفت آیه قــرآن به وضوح 

تحریم ربا را ثابت می کند:
1. در آیه 2۷۵ سوره بقره می خوانیم: 
»کســانی که ربا می خورند، )در قیامت( 
برنمی خیزند مگر مانند کســی که بر اثر 
تماس شــیطان، دیوانه شده )و نمی تواند 
تعــادل خود را حفظ کنــد؛ گاهی زمین 
می خورد، گاهی بپا می خیزد(. این، به خاطر 
آن است که گفتند: »داد و ستد هم مانند 
ربا است )و تفاوتی میان آن دو نیست.(« در 
حالی که خدا بیع را حلال کرده و ربا را حرام! 
)زیرا فرق میان این دو، بسیار است.( و اگر 
کسی اندرز الهی به او رسد و )از رباخواری( 
خودداری کند، سودهایی که در سابق ]= 
قبل از نزول حکم تحریم [ به دست آورده، 
مال اوست؛ )و این حکم، گذشته را شامل 
نمی گردد؛( و کار او به خدا واگذار می شود؛ 
)و گذشته او را خواهد بخشید.( اما کسانی 
کــه بازگردند )و بار دیگر مرتکب این گناه 
شــوند(، اهل آتشــند؛ و همیشــه در آن 

می مانند.«
این آیه نخســت به تشــریح حال 
رباخواران در قیامت می پردازد که همچون 
دیوانگان یا افراد مصــروع که نمی توانند 
تعادل خود را حفظ کنند، در عرصه محشر 
وارد می شــوند، گامی به جلو برمی دارند و 
زمین می خورنــد و برمی خیزند و باز هم 

گرفتار همان سرنوشت می شوند.
صحنه قیامت کانونی برای تجســم 
اعمال انسان هاست؛ آنها که تعادل اقتصادی 
جامعه را در زندگی دنیا از طریق رباخواری 
برهم زدنــد، در آنجا به صورت مســت و 
مصروع و افراد دیوانه و غیرمتعادل محشور 
می شــوند و وضع ظاهری آنان همه افراد 
محشر را متوجه خود می سازد.این مجازات 

دردناک یک دلیل بر حرمت رباست.
سپس می افزاید این مجازات رسواگر 
به دلیل این است که آنها می گفتند: داد و 
ستد و ربا همانند یکدیگر است؛ یعنی هر 
دو ســودآور و هر دو طبق قــرارداد انجام 
می شود. در حالی که خودشان هم می دانند 
چنین نیســت، داد و ستد های مشروع در 
مســیر منافع جامعه انســانی است و اگر 
ســودی عاید فروشنده یا خریدار می شود 
ســودی هم عاید جامعه می گردد و نیاز ها 
برطرف می شــود ، در حالی که رباخواران 
همچــون زالو خون مــردم را می مکند و 
بی آنکه خدمتی کنند ثروت های عظیمی 
به بار می آورند. به همین دلیل خداوند بیع 
را حــلال و ربــا را حرام کرده اســت. بعد 
می افزاید: هرکس این موعظه الهی را بشنود 
و بــه کار بندد و از ربا خواری باز ایســتد بر 
گذشته او ایرادی نخواهد بود)چراکه قانون، 
عطف بما ســبق نمی شود( و در عین حال 

کار او بــه خــدا واگذار می شــود)که او را 
مشمول عفو و بخشش خود گرداند(. این 

تعبیر دلیل سومی بر تحریم رباست.
و در پایان آیه می فرماید: ولی هرکس 
بعد از این ابلاغ صریح و آشکار به رباخواری 
ادامه دهد اهل دوزخ است و جاودانه در آن 
می ماند. به این ترتیب آیه فوق با تعبیرات 
حساب شده، تحریم ربا را بیان کرده جایی 

برای کمترین تردید باقی نمی گذارد.
2. آیــه 2۷۶ ســوره بقــره بیــان 
می کندکه خداوند ربا را نابود می کند و انفاق 
در راه خــدا را افزایش می دهد: یمحق الله 
الربا و یربی الصدقات. محق به معنای نقصان 
یا هلاکت است. در میان بزرگان اهل تفسیر 
آیه پیش گفته اشاره به نابودی درآمد های 
حاصله از ربا در این دنیا اســت یا اشاره به 
بی ثمر بودن آنها در آخرت است هرچند در 
راه خدا انفاق شود و به وسیله آن کارهای 

به ظاهر خیر انجام شود؟
هردو معنا می تواند صحیح باشد، زیرا 
تجربه نشــان داده که اموال حاصل از ربا 
دوام، بقا و برکتی ندارد و رباخواران گرفتار 
سرنوشت های شومی می شوند و با وضع 
بدی از دنیا می روند. در آخرت نیز به فرض 
آنکه اموال را در راه خدا انفاق کرده باشند 
چیزی عایدشان نمی شود چرا که خداوند 
جز اموال پاک را نمی پذیرد و اصل قرآنی 
»انما یتقبل الله من المتقین«)مائده، 2۷( 
همه جا حاکم است. آغاز آیه تهدیدی برای 
رباخواران است و آخر آن به وضوح دلالت 
بر حرمت ربا دارد چراکه هم نسبت کفر به 

رباخواران داده شده و هم نسبت اثم)گناه( 
که تأکیدی بر معنای کفر است.

۳ و 4. در آیه های 2۷۸ و 2۷۹ سوره 
بقره مسئله تحریم ربا به وضوح بیشتری 
مشاهده می شــود. روی سخن را به همه 
افراد با ایمان کرده و با صراحت و قاطعیت 

می فرماید:
» ای کســانی که ایمــان آورده اید، 
تقوای الهی پیشه کنید و آنچه از ربا باقی 

مانده رها  سازید اگر ایمان دارید.«
آیه هنگامی نازل شده که آلودگی به 
رباخــواری به طور گســترده مردم مکه و 
مدینه را فرا گرفته بود و قرآن دســتور داد 
وام هــای ربوی در هر مرحله ای هســت 
متوقف شود. ســپس با لحنی فوق العاده 
تهدید آمیز می افزاید: اگر فرمان الهی را- 
تــرک رباخواری- اطاعــت نکنید خدا و 

پیامبرش به شما اعلان جنگ می دهند.
معنای جمله »فأذنــوا« با توجه به 
مفهوم لغوی آن، این است که خدا و پیامبر 
بــه شــما اعــلان جنــگ می دهنــد و 
پیامبراکرم)ص( از آن زمان مأمور شد که 
اگر رباخواران دســت از کار خود نکشند با 
توسل به نیروی نظامی آنها را بر سر جای 
خود بنشاند. به هر حال چنین تعبیر تندی 
در هیــچ آیه از قرآن درباره هیچ گناهی از 
گناهان وارد نشــده و نشــان می دهد که 
رباخواری از دیدگاه اســلام تــا این حد 
خطرناک و پرمفســده است. در پایان آیه 
برای اینکــه حق و عدالت رعایت شــود 

می افزاید:
»هرگاه توبــه کنید می توانید اصل 
ســرمایه های خود را از بدهکاران بازپس 
بگیرید و به این ترتیب نه ظلم و ستم کنید 
و نه بر شما ظلم و ستمی می شود.« عبارت 
»لاتظَلمِون و لاتظُلمَون« یک شعار مهم و 
قانون کلی اسلامی است؛ هرچند در اینجا 
درباره رباخــواران آمده اما طبق این اصل 
قرآنی هیچ کس نباید ظلم کند و نه مورد 

ظلم قرارگیرد.
۵ و ۶. در آیات 1۳0 و 1۳1 سوره آل 

عمران خداوند می فرماید:
»ای کسانی که ایمان آورده اید، ربا را 
چند برابــر نخورید، از خــدا بپرهیزید تا 
رستگار شوید واز آتشی بپرهیزید که برای 

کافران آماده شده است«.
این دو آیه برخلاف آیه های گذشته- 
به قســم خاصی از ربا نظر دارد و آن ربای 
مضاعف اســت، یعنی آیــه، حرمت ربای 
مضاعف را اثبات می کنــد، نه اینکه ربای 
معمولی را مجاز بشمرد، بلکه درباره ربای 

عادی ساکت است.
۷. خداونــد در آیه های 1۶0 و 1۶1 
سوره نساء می فرماید:»به علت ظلمی که از 
یهود صادر شــد و )نیز( به علت جلوگیری 
بســیار آنها از راه خدا، بخشی از چیزهای 
پاکیزه را که بر آنها حلال بود، حرام کردیم 
و )همچنین( به علت ربا گرفتن، در حالی 
که از آن نهی شــده بودند و خوردن اموال 
مردم به باطل و بــرای کافران آنها، عذاب 

دردناکی آماده کرده ایم«.
چنان که گفته شد آیه های متعددی 
از قرآن مجیــد دلالت بر حرمت ربا دارد و 
قرآن به شدت هر نوع رباخواری را تحریم 
می کنــد تا آنجا که آن را نوعی کفر به خدا 
می شــمارد و به رباخواری از ناحیه خدا و 
رسولش اعلان جنگ می دهد و رباخوار را 
مستحق جهنم ابدی می داند و این کار را 
ســبب مجازات دنیوی می شمرد. )مکارم 
شــیرازی، ناصر، ربا و بانکداری اسلامی، 

ص2۵(
4. ربا در روایات

افزون بر قرآن، روایت های بسیاری از 
رسول خدا)ص( و امامان اطهار)ع( درباره 
ربا و آثار زیانبار آن بر فرد و جامعه نقل شده 
اســت. از این روایــات تعبیرات بســیار 
تکان دهنده ای در مورد این کار اقتصادی 
ظالمانه و غیرانســانی وارد شده است که 
درباره کمتر گناهی دیده می شود. در این جا 
به چند نمونه از این روایات اشاره می کنیم:

1. رســول اکرم)صلی الله علیه وآله( 
فرمود: شــرّ المکاسب کسب الرّبا؛ بدترین 
شــغل ها کســب ربا اســت.)حرعاملی ، 

وسایل الشیعه ، ج12، ح42۶(
2. إبنُ بکَُیر قال: انهّ بلغ أباعبدالله )ع( 
عن رجلٍ أنهّ کان یأکل الرّبا و یسمّیه اللباء 
فقال لئن أمکننی الله منه لأضربنّ عنقه؛ ابن 
بکیر می گوید: به امام صادق )ع( خبر رسید 
که مردی رباخواری می کند و- از روی انکار 
و اســتهزاء- ربا را »لباء«)اولین شیری که 
مادر بــه نوزادش می دهــد و مایه حیات 
اوســت( می نامــد- حضرت صــادق)ع( 
فرمودند: اگر خداوند مرا بر او مسلّط کند و 
او در دســترس من قرار گیــرد گردن او را 
محمدحســن،  زد.)نجفــی،  خواهــم 

جواهرالکلام، ج2۳، ص۳۳۳(
۳. رسول اکرم)ص( فرمود: مَن أکل 
الربا ملا الله بطنه من نار جهنم بقدر ما اکل؛ 
هرکس ربا بخورد خداوند شــکمش را به 
اندازه ای که ربا خورده است از آتش جهنم 
پر می کند. )حرعاملی، وسایل الشیعه،ج 

12،ص 42۷(
4. امام صــادق )ع( فرمود: درهم ربا 
اعظم عندالله من سبعین زنیه بذات محرّم 
فــی بیت الله الحرام؛ یک درهم ربا نزد خدا 
سنگین تر اســت از هفتاد بار زنا کردن با 
محارم در خانه خدا.)نوری طبرسی، میرزا 
حســین، مســتدرک الوســائل ، ج1۳، 

ص۳۳۳(
۵. رســول اکرم )ص( فرمود: إنّ الله 

عزّوجلّ لعــن آکل الرّبا و مؤکله و کاتبه و 
شــاهدیه؛ خداونــد عزّوجــلّ رباخوار و 
ربادهنده و نویسنده و شاهد برآن را لعنت 
کــرده است.)مشــکینی علــی ، نصایح، 

ص4۵0(
خلاصه در رابطه با حرمت ربا روایات 
متعددی در کتب شیعه و سنی آمده است. 
در اینجا به عنوان تایید حرمت ربا در سنت 

فقط به چند روایت بسنده شد.
5. ربا درکلام برخی از فقها

تحریم ربا از نظر علمای شیعه بلکه 
جمیع علمای اسلام مسلّم است. نه تنها آن 
را حرام دانســته بلکه منکــر آن را مرتد 
خوانده اند، و این حکم را جزو ضروریات دین 
اسلام شمرده اند؛ بنابراین کسی با علم به 
ضروری بودن حرمت ربا، منکر آن شود از 
زمره مسلمین خارج است.)مکارم شیرازی، 

ناصر، ربا و بانکداری اسلامی، ص42(
حرمت ربا به وســیله قرآن، سنت و 
اجماع مســلمانان ثابت شده است و بعید 
نیست که از ضروریات دین باشد و از گناهان 
خمینــی ،  است.)موســوی  بــزرگ 

تحریرالوسیله ، ج1، ص4۹2(
اصــل بهره از پول یک امری اســت 
بسیار خلاف انصاف و خلاف انسانیت که 
یک پولی آنجا گذاشته اند، بعد آن پول نه 
کاری، نــه چیزی، یک چیــزی درآورند. 
بدترین انواع استثمار همین رباست که در 
مقابل هیچ، خود پول که هست و در مقابل 
هیچ، این بزاید، بهره بردارد. در اسلام این 
در هــر صورتــش حرام اســت حتی این 

فرارهایی که بعضی ها جایز می دانند، این 
فرارها هم صحیح نیست. یک راه هایی گفته 
شده اســت، لکن آنها هم صحیح نیست 
بهره برداری از این نفوذ و از پول به هیچ وجه 
در اسلام جایز نیست. از جهتی یک همچو 
بانک اسلامی که مبنایش بر این باشد که 
بهره در کار نباشــد و ربا در کار نباشد، این 
یک خدمت بزرگی اســت به جامعه و به 
اسلام.)موسوی خمینی ، صحیفه امام ، ج۷، 

ص42۵(
صاحب جواهر می نویسد: ربا از نظر 
قرآن، احادیــث معصومین)ع( و اجماع 
شیعیان بلکه تمام مسلمانان حرام است؛ 
بلکه بعید نیست که از ضروریات دین باشد 
که منکر آن در زمره کافرین باشد.)نجفی، 
محمدحســن، جواهرالــکلام، ج2۳، 
ص۳۳2( ابن قدامه که از فقهای معروف 
اهل سنّت است می گوید: الرّبا فی اللغه هو 
الزیادهًْ... و هو محرّم بالکتاب و الســنه و 
الاجماع... و أجمعــت الامه علی أنّ الرّبا 
محرم: ربا در لغت به معنای زیاده است... 
و از نظــر قرآن و روایــات و اجماع، حرام 
اســت.)ابن قدامه، عبــدالله بن احمد، 

المغنی، ج، ص2۵(
به هر حــال اجمــاع و اتفاق همه 
علمای اسلام بر حرمت رباست، بلکه این 

حکم از ضروریات دین است.
6. فلسفه تحریم ربا

یکی از مسائلی که درباره ربا مطرح 
است فلسفه تحریم آن است. این مسئله 
مــورد توجــه امامــان معصــوم)ع( و 

اندیشه وران مسلمان بوده است.
- که یکی از راویان معروف  سماعهًْ
حدیث و از اصحاب امام صادق )ع( است- 
می گوید: به حضرت صــادق )ع( عرض 
کردم: چرا خداوند متعال مسئله ربا را در 
قرآن به طور مکرّر مطرح کرده)و تحریم 
نموده( اســت؟! امام فرمــود: علت آن را 
می دانی؟ عرض کردم: نه، حضرت فرمود: 

به خاطر اینکه مردم- در اثر رباخواری- از 
کار هــای خیــر و شایســته )ماننــد 
قرض الحســنه( بازنمانند.)کافی، ج۵، 

ص۸۷(
امام رضا )ع( در پاســخِ نامه محمد 
بن سنان نوشتند: علت تحریم ربا این است 
که مایه تباهی اموال است زیرا انسان اگر 
یک درهم را با دو درهم بخرد، بهای یک 
درهم یک درهم است و بهای درهم دیگر 
به ناحق است. پس خرید و فروش ربوی 
در هر حال برای فروشنده و خریدار باعث 
خســارت است. خداوند عزّوجلّ، ربا را بر 
بندگان حرام کرد زیرا باعث نابودی اموال 
و علت تحریم ربا در نســیه، از بین رفتن 
کارهای نیک و نابــودی اموال و گرایش 
مردم به ســودجویی و رها کردن قرض 
اســت و حال آنکه قرض از کارهای نیک 
است و ربا ســبب فساد و ظلم و از دست 
اســت.)حرعاملی،  ثروت هــا  رفتــن 

وسایل الشیعه، ج1۸، ح12۸(
هشــام بن حکم از امام صادق )ع( 
درباره علت تحریم ربا پرسید، امام فرمود: 
اگر ربا حلال بود مردم تجارت و معامله ها 
را که به آن احتیاج دارند ترک می کردند. 
پس خداوند ربا را حرام کرد تا مردم از حرام 
به ســوی حلال و از ربا به سوی تجارت و 
داد و ســتد رو آورند.)همان، ج12، ح ۸ و 

)11
ربا »أکل مال به باطل« است

مطابق آنچــه از قــرآن و احادیث 
استفاده می شود، ربا اکل مال به باطل است 
و بدون شک اکل مال به باطل حرام است، 
بدین جهت ربا نیز حرام است. معنای اکل 
مال به باطل این است که انسان بدون دلیل 
منطقی و عقلی، درآمدی داشته باشد و به 
عبــارت دیگر اکل مال بــه باطل، درآمد 
بی جهت و بادآورده است. قمار اکل مال به 
باطل اســت، چون درآمدی است بدون 
دلیل منطقی و شــرعی، شراب فروشی، 
درآمد حاصل از آن اکل مال به باطل است 
چون نه خدمتی به فرد اســت نه جامعه، 
بلکه کاری است که به فساد و ننگ و خرابی 
فرد و جامعه منجرّ می شود. این یک اصل 
کلی در تمام ابواب معاملات اسلامی است.

از آیه ای که در مذمت یهود در سوره 
نســاء آمده است، اســتفاده می شود که 
رباخواری همانند اکل مال به باطل است، 
چون خداوند در این آیه شریفه، رباخواری 
را در ردیف اکل مال بــه باطل قرار داده، 
می فرمایــد: »به خاطر ظلمی که از یهود 
صادر شد و نیز به خاطر جلوگیری بسیار 
آنها از راه خدا، بخشی از چیز های پاکیزه را 
کــه بر آنها حــلال بود، حــرام کردیم و 
همچنین به خاطر ربا گرفتن، در حالی که 
از آن نهی شــده بودنــد؛ و خوردن اموال 
مردم به باطل؛ و برای کافران آنها، عذاب 
دردناکــی آمــاده کرده ایم.«)نســاء، 

1۶0و1۶1(
بنابراین ربا، نوعی اکل مال به باطل 
و درآمدی اســت بدون دلیــل عقلی و 
منطقی و بی جهت و در ردیف ثروت های 
بادآورده.)مــکارم شــیرازی، ناصر، ربا و 

بانکداری اسلامی ، ص(
4. شهید صدر در توجیه اقتصادی 
حرمت ربا آورده اســت که اسلام به رغم 
آنکه اجاره زمین، مسکن، و ابزار تولید را 
امری مجاز شــمرده، اجاره پول را که در 
جهت تولید به کار می رود غیرمشروع اعلام 
کرده اســت و حــال آنکه کشــور های 
ســرمایه داری باور دارند کــه پول نیز در 
جایگاه وســیله ای که در راه تولید مورد 
اســتفاده قرار می گیــرد، می تواند برای 
استفاده در اختیار دیگری قرار داده شود و 
اجاره آن ، که همان ســود باشد به هنگام 
بازپس گیــری اصل پول دریافت شــود 
همچنان کــه خانــه یا زمین افــزون بر 
بازپس گیری اصل، مقداری نیز به عنوان 
اجاره بها دریافت می شــود. وی توضیح 
می دهد که آنچه به عنوان اجاره بها گرفته 
می شود در حقیقت بابت استهلاکی است 
که به منزل یا زمین وارد می شود و ارزش 
آن را می کاهــد اما در پول که عین همان 
بازگشت داده می شود استهلاکی صورت 
نمی گیرد تا بخواهــد از راه اجاره جبران 
شود.)صدر، ســیدمحمدباقر، اقتصادنا، 

ص۶2۷( / سیدمهدی سیدقوامی

ربا، باطل خوری و جنگ با خدا

ایمــان شمســایی مدیــرکل مطبوعــات و 
خبرگزاری هــای داخلی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی درباره صدور پروانه خبرنگاری گفت: اصل 
موضوعی که اصطلاحا به پروانه خبرنگاری موسوم 
شده و در واقع آیین نامه کار حرفه ای روزنامه نگاری 
اســت، مربوط به چند وقت اخیر نیست و قدیمی تر 
است. سال 1۳۵4 مصوبه ای در حکومت و دولت وقت 
بوده که با همین عنوان اســت. از طرف دیگر در بند 
1۵ از ماده 2  قانون وظایف وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی که سال 1۳۶۵ در مجلس تصویب شد اشاره 
مستقیم به صدور اجازه فعالیت به خبرنگاران داخلی 
و خارجی ذکر شده است و این امر از قوانین، اهداف 
و وظایف تشــکیل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

است.
در حال حاضر با تکثر رسانه های دارای مجوز و 
انسان رسانه ها، روزنامه نگاری هیچ ضابطه  قانونی 
برای احراز این عنوان ندارد؛ یعنی مثل پزشکی نیست 
که یک نفر پس از چند سال تحصیل، در سازمان  نظام 
پزشکی باید شماره نظام پزشکی دریافت کند تا اجازه 
کار پیدا کند. به عبارت دیگــر، در روزنامه نگاری و 
خبرنگاری، تحصیلات، ســن، تخصص و... مطرح 
نیســت و هرکســی می تواند ادعای روزنامه نگار یا 

خبرنگار بودن کند.
به گزارش روابط عمومی معاونت امور مطبوعاتی 
و اطلاع رسانی، ایمان شمسایی ادامه داد: ما در حال  
حاضر 1۳۵00 رســانه داریم و در قانون مطبوعات  
همه ی تعهــدات قانونی فقط با صاحــب امتیاز و 
مدیرمسئول است و حقوق روزنامه نگار در نظر گرفته 

نشده است.
اولیــن مطالبه خبرنگاران از ما در ســفرهای 
مختلف و حتی مواجهه بــا روزنامه نگاران تهرانی، 
امنیت شغلی است. خبرنگاران می گویند کسی از ما 
حمایت نمی کند، حقوق   ما مکفی نیست، بیمه نداریم 
و... . ما برای سامان دادن به وضع خبرنگاران و امنیت 
شغلی آنها ابتدا باید آمار و شناخت کافی از وضعیت 
افراد شاغل در این حرفه داشته باشیم تا بدانیم جامعه 
خبرنگاری چند نفر عضو دارد. این کار مثل عضویت 
در سامانه جامع رسانه های کشور جنبه حمایتی دارد 
و البته مسیر آن از طریق سامانه است. از مزیت های 
این طرح، قبل از بهره مندی از حمایت های مرسوم، 
به رسمیت شناخته شــدن از سوی نهادها و حتی 
مخاطب است. مردم شاید اسم تنها تعدادی از رسانه 
ها را بلد باشند و یک مسئول، فعال بخش خصوصی 
و دولتی با کارت خبرنگاری یکی از این 1۳۵00 رسانه 
مواجه شودو آن رســانه را نشناسد. با صدور کارت 
رسمی از سوی نهاد تخصصی، تعاملها تسهیل خواهد 
شــد و این مطالبه خود اصحاب رسانه و مسبوق به 

سابقه است.
اســتعلام ها و احراز صلاحیت ها برای دریافت 
کارت خبرنــگاری، حرفه ای، صنفی و طبق قوانین 

مرسوم احراز هویت و صلاحیت است.
وی بــا بیان اینکــه صدور پروانــه خبرنگاری 
خدشه ای به آزادی بیان وارد نمی کند اظهار داشت: 
اکنون 11۵00 خبرنگار عضو سامانه ای هستند که 
توسط ارشاد مدیریت می شود. حتی یک خبرنگار را 
به جرات ادعا می کنم نمی توانید پیدا کنید که بگوید 
بخاطر گرایشات سیاسی از عضویتم ممانعت به عمل 
آمده اســت. او در پاسخ به این سوال که چرا اعطای 
پروانه خبرنگاری به اصناف واگذار نمی شود بیان کرد: 
ما تنوع و تکثر صنوف رسانه ای مثل خانه مطبوعات، 
انجمن روزنامه نگاران مسلمان، انجمن پیشکسوتان، 
انجمن روزنامه نگاران استانها، بسیج رسانه، انجمن 
های کارفرمایی چون مدیران رسانه ای و... داریم که 
حدود 40 تشکیلات هستند و رسانه ها واقعا از نبود 
یک تشکل رسانه ای واحد رنج می برند. از طرف دیگر، 
طبق قانون تشکیل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اجرای این کار در حیطه ی اختیارات این وزارتخانه 
است ولی ما قطعا از نمایندگان صنوف برای کارگروه 
های تخصصــی اعطای کارت خبرنــگاری دعوت 

خواهیم کرد.
وی خاطر نشــان کرد: توجه داشته باشید که 
عبارت پروانه خبرنگاری در هیچ  جای آیین نامه به 
کار نرفته است و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هم به 
عنوان یک اصطلاح از این عبارت اســتفاده کردند. 
استفاده از عبارت کارت خبرنگاری مناسب تر است. 
پیش نویس آیین نامه، انجام شده و در مراحل پایانی 

و تصویب است.

در قانون مطبوعات  همه ی تعهدات قانونی 
فقط با صاحب امتیاز و مدیرمسئول است
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سید محمود اسلامی در ادامه سفرهای استانی به اصفهان 
سفر کرد و در جمع کارکنان اداره کل این استان گفت: هدف از 
تغییر ساختار وزارتخانه، ایجاد همگرایی حداکثری در وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
به گزارش روابط عمومی معاونت توسعه مدیریت و منابع 
وزارت و فرهنگ و ارشاد اسلامی، برگزاری نشست صمیمی با 
کارکنان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان، نخستین 

برنامه سفر یک روزه معاون وزیر به این استان بود.
سید محمود اسلامی در این دیدار ضمن گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس، اظهار کرد: اصفهان شهر فرهنگ، هنر و تاریخ است؛ 
ما اصفهان را با شهیدان همت و خرازی می شناسیم و شهیدان 
همت و خرازی با اصفهان. اصفهان شــهر سرداران بزرگ دفاع 
مقدس همچون شهیدان کاظمی، آقابابایی، افشار و کردآبادی 

است.
وی با تأکید بر اینکه به عنوان متولی منابع انسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، پاسخگوی مطالبات و درخواست های 
همکارانم هســتم؛ خاطرنشان کرد: به همین منظور برای حل 
مسائل و مشکلات همکاران عزیزم به اصفهان سفر کرده ام. هفته 
گذشته هم با این هدف، سفری به استان های ایلام و کرمانشاه 
داشتم؛ بنابراین اطمینان می دهم که برای حل مسائل و مشکلات 

شما عزیزان به این استان آمده ام.
او با بیان اینکه همواره در جلسات و سفرهای استانی تأکید 
کرده ام که نیروی انسانی را مهم ترین و ارزشمندترین بخش هر 
ســازمانی می دانم؛ گفت: هیچ ســازمانی بدون نیروی انسانی 
مطلوب، مفهوم ندارد. اگر انتظار بهره وری در سازمان را داریم، 
حتما باید توجه ویژه ای به نیروی انسانی و حوزه منابع انسانی 
داشته باشیم. سازمان هایی که با شکست مواجهه شده اند، قطعاً 

در زمینه نیروی انسانی عملکرد خوبی نداشته اند.
ما برای تعالی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و دستیابی به 
اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی، باید همه تلاش خود را 

به کار بگیریم.
وی با تأکید بر اینکه اولویت هدف من از سفر به اصفهان، 
حل مسائل و مشکلات شما عزیزان است؛ اظهار کرد: رسیدگی 
به مسائل مربوط به پروژه های عمرانی، زیرساخت های فرهنگی 
و هنری و بازدید از شهرســتان ها هم از برنامه هایی است که در 
الویت های بعدی برنامه ســفر قرار دارد. امروز مطالب مهمی را 
همکاران عزیزم عنوان کردند، مطالبی که بنده بدان ها واقف بوده 
و به دنبال پیگیری آنها هستم، بحث اصلاح ساختار شهرستان ها 
از مواردی بود که در جلســه امروز عنوان شد؛ موضوعی که در 
مصاحبه اخیر مقام عالی وزارت با رسانه ها هم به آن اشاره شد. 
جلسات کارشناسی درخصوص تغییرات ساختاری در سطح 
وزارتخانه و سازمان های تابعه برگزار شده و نتیجه این جلسات 

در قالب ساختار نهایی، به مقام عالی وزارت ارائه شده است.
در این ساختار پیشنهادی _که اولین جلسه بررسی آن 
هفته آینده در ســازمان امور اداری و استخدامی برگزار خواهد 
شــد_ مهمترین موضوعی که مورد توجــه قرار گرفته، بحث 
استان هاســت. تمام دغدغه های همکاران در زمینه ساختار و 

الگوی نیروی انسانی در ساختار جدید برطرف شده است.
هــدف وزارتخانه در ســاختار جدید، ایجــاد همگرایی 
حداکثری در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و ان شاالله این 

موضوع به زودی انجام خواهد شد.
اســلامی توجه به بحث معیشت و مسائل اداری، مالی و 
رفاهی همکاران را حائز اهمیت عنوان کرد و گفت: در جلسه 
شورای معاونین که مدیران استان ها هم از طریق وبینار در این 
جلسه حضور داشتند؛ مقام عالی وزارت مساله توجه به مسائل 
حوزه کارکنــان را مطرح کرده و به بنــده ماموریت دادند به 
مطالبات همکاران در سطح ستاد و استان ها از نزدیک رسیدگی 
کنم. در این راســتا سفرهای استانی معاونت توسعه هر هفته 
انجام شــده و گاهی اوقات برای اجرای این مأموریت، در طول 
هفته به دو اســتان سفر می کنم و ارتقاء ســرانه فرهنگی و 
معیشعتی هدف سفرم به استان هاست. سال گذشته حدود 40 
واحد از واحدهای مجتمع اقامتی وزارتخانه در چاکسر از نظر 
زیرساختی و تجهیزات نوسازی شد. تأکید کردم مراکز اقامتی 
که به بخش خصوصی واگذار شده بود، برای رسیدگی بهتر و 
رفاه حال همکاران در اختیار وزارتخانه قرار بگیرید و افزایش 
سرانه استان ها در بهره مند از این مراکز هم در دستور کار قرار 

گرفت.
همسان سازی حقوق معلمان و مدیران هنرستان های 
هنرهای زیبا با آمــوزش و پرورش از دیگر موضوعاتی بود که 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
مطرح کرد و گفت: این موضوع حتماً در ســطح وزارتخانه تا 

حصول نتیجه پیگیری می شود.
بحث آموزش رایگان هنر و انعقاد تفاهم نامه با بنیاد برکت 
در این زمینه، توزیع عادلانه اعتبارات استان ها و اختصاص یک 
هزار میلیــارد تومان برای تقویت بنیه فرهنگی اســتان ها و 
شهرستان ها از دیگر مواردی بود که اسلامی درباره آنها توضیح 

داد.
وی در ادامه این نشست پاسخگوی درخواست ها، مسائل 
و مشکلات کارکنان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان 
بود. بازدید از هنرستان هنرهای زیبای پسران، مرکز جامع 
علمی کاربردی فرهنگ و هنر و زیرساخت های فرهنگی 
و هنری اصفهان از دیگر برنامه های سفر یک روزه اسلامی 

به این استان است.

توجه به »همگرایی« اولویت ساختار 
جدید وزارت فرهنگ است ؛ 

تلاش جمعی برای اعتلای فرهنگ

خبر

امام خمینی ) ره ( : چه ســعادتمند بودند،این 
کلاهــدوز  نامجــو،  فلاحــی،   شــهیدان)فکوری، 
و جهان آرا( که دین خود را به اسلام و ملت شریف 
ایران ادا نمودند؛ و به جایگاه مجاهدین و شــهدای 

اسلام شتافتند.
هفتــم مهرماه،آخرین روز هفتــه دفاع مقدس، 
به مناسبت شــهادت ۵ سرلشکر دلیر قوای مسلح 
ارتش و ســپاه، روز بزرگداشــت فرماندهان شهید 

دفاع مقدس نامگذاری شده است.
به گــزارش بخش دفــاع مقدس شــهریران و 
بزرگداشــت فرماندهان شــهید جلیــل قدر نظام 
مقدس جمهوری اســلامی نگرشی به این شهیدان 
که ملت بزرگ ایران اسلامی به آنان مدیون و باید 
همیشــه به یادشــان بوده و با ذکر یاد و خاطره ، 
نگذارند با فراموشــی یادشان ، دشمن با این غفلت 
نفوذ کنند که ملت بزرگ ایران ، نیت دشــمن را با 

دیدگاهش به گور خواهد برد . انشائ ا... 
 با اتمــام ظفرمندانه ی عملیات ثامن الائمه )ع(، 
در هفتمین روز از مهر ماه سال 1۳۶0، هواپیمای 
ســی 1۳0 نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایــران که حامل  40 سرنشــین شــامل ۵ تن از 
فرماندهان ارشــد یعنی سرلشــکر فلاحي )رییس 
ستاد مشترک ارتش(، سرلشکر سید موسي نامجو 
)وزیر دفاع(، سرلشــکر یوسف کلاهدوز )قائم مقام 
سپاه پاسداران(، سرلشکر فکوري ) مشاور جانشین 
رییس ستاد مشــترک ارتش( و سرلشکر جهان آرا 
) فرمانده ســپاه پاسداران خرمشــهر و آبادان(  به 
همــراه   2۷ مجروح ) که بــرای درمان به تهران 
انتقال می یافتند( و پیکر مطهّر ۳2 تن از شــهدای 
عملیات ثامن الائمه بود، فرودگاه اهواز را به مقصد 
تهران ترک نمود. این فرماندهان در نظر داشــتند 
گزارش عملیــات مذکور را به امــام خمینی )ره(، 

فرماندهی کل قوا،ارائه دهند.
هواپیما در ۳0 مایلی فــرودگاه مهرآباد تهران، 
در جنوب غربــی کهریزک دچار ســانحه گردید و 
بــه علتی نامعین تمامی چهــار موتور آن خاموش 
شــدند و از حرکت باز ایستادند.  خلبان این پرواز 
تــلاش می کند هواپیما را درهمان منطقه به زمین 
بنشــاند؛ بنابرایــن، چرخ های هواپیما به وســیله 
دســتگیره دســتی باز و هواپیما در زمین ناهموار 
فرود آوره می شــود و پس از طی مسافتی قریب به 
2۷0 متر، بال چــپ آن به ناهمواری زمین اصابت 
می کند که موجب متلاشــی شدن و آتش گرفتن 
هواپیمــا می گردد. بر اثر وقوع  این حادثه، 4۹ نفر 
از سرنشینان هواپیما از جمله پنج سرلشکر حاضر 

در آن به شهادت رسیدند.
بی تردید در کنار یــاری عظیم خداوند وحدت، 
اخــوت و هم افزایی ارتش و ســپاه  عوامل اصلی 
پیــروزی در این عملیــات بوده اســت. بازخوانی 
رخدادهای عملیــات ثامن الائمه برای نســل های 

امروز جامعه اســلامی مان به ویــژه برای نیرو های 
مسلح گشایشــگر، معنادار و به ویژه در نوع نگاه به 
حوادث و وقایع جاری و فراروی کشور الهام بخش 

خواهد بود. 
7 مهر ماه ، شهادت سرداران اسلام ، 

 فلاحی ، فکوری ، نامجو ، کلاهدوز و 
جهان آرا

محمــد جهــان آرا : محمــد جهــان آرا یکی از 
فرماندهان ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی در 
جنگ ایران و عراق بود. او به  علت خدمتگزاری در 
دفاع و شکســتن حصر آبادان از خاک خوزستان، 
سال 1۳۷0 یعنی 10 سال بعد از شهادتش درجه 

سرلشگری دریافت کرد.
جواد فکــوری : امیر سرلشــکر خلبــان جواد 
فکــوری، فرمانــده نیــروی هوایی و وزیــر دفاع 
جمهوری اسلامی ایران بود. پس از انقلاب 1۳۵۷، 
به خدمت نیروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایــران درآمد و با شــروع جنگ ایــران و عراق به 
عنوان یکــی از طراحان عملیات های نیروی هوایی 

ایران به کار خود ادامه داد.
ولــی الله فلاحی : تیمســار فلاحی در 2۸ مرداد 
1۳۵۸ به ســمت ریاســت ستاد مشــترک ارتش 
برگزیده شــد و در ســال نخســت جنگ با عراق، 

راهبردهای دفاعی ایران را هدایت کرد.
یوســف کلاهدوز : از جملــه اقدامات او پس از 
انقلاب اسلامی تشکیل ســپاه پاسداران به فرمان 
امام )ره( و راه اندازی واحدهای آموزشــی سپاه و 
توســعه آن بود. آخرین مسئولیتش نیز قائم مقامی 

فرماندهی سپاه بود.
سیدموســی نامجو : پس از شــهادت مصطفی 
چمــران، نماینــده فرمانــده کل قوا در شــورای 
عالی دفاع بــود و مدتی بعد در نقــش وزیر دفاع 

و پشتیبانی نیروهای مسلح به خدمت پرداخت.
ســقوط هواپیمای ســی-1۳0 ارتش با شماره 
پــرواز ۵0۵ در منطقه کهریــزک تهران که منجر 
به شــهادت افــراد مهمی چون ولــی الله فلاحی، 
یوســف کلاهدوز، محمد جهــان آرا، جواد فکوری 
و سیدموسی نامجو شــد.به گفته یکی از خلبانان 
زبده نیروی هوایی، هواپیما حامل اجســاد شــهدا 
بوده که گروه های معاند با کار گذاشتن بمب داخل 
شکم یکی از اجساد قبل از بارگیری نقشه انفجار و 

ساقط کردن هواپیما را داشتند.
این حادثه در پــی موفقیت عملیات ثامن الائمه 
و شکست حصر آبادان به وقوع پیوست؛ زمانی که 
فرماندهان نظامی بــرای ارائه گزارش این پیروزی 

به امام )ره( عازم تهران بودند.
»آن شب پس از ترک اهواز همه چیز مرتب بود 
تا اینکه حدود ســاعت ۸ شب به نزدیک کوه های 
حســن آباد قم رســیدیم. یک دفعه سیســتم برق 
هواپیما به  طور کامــل از کار افتاد و تاریکی همه 

جــا را فراگرفت. تنها چراغ هــای حرم عبدالعظیم 
)ع( دیده می شــدند. بر اثر قطــع برق، موتورهای 
هواپیما نیز خاموش شــدند و سیستم هیدرولیک 

هدایت از کار افتاد.
فکــوری ابتدا به کابین خلبان آمد و با چراغ قوه 
ســعی کرد که مشــکل را برطرف کند و بعد برای 
باز کردن دســتی چرخ ها رفت. این طور احساس 
می شــد که فکوری فهمیده  اســت مشکل فراتر از 
قطع برق اســت. هواپیما با ســرعتی آهسته و به  
طور افقی به سمت زمین در حرکت بود. به همین 
دلیــل هواپیما در بیابان فرود آمد. از آنجا که یکی 
از چرخ ها قفل نشــده بود، هواپیما به یک ســمت 

خم شده و روی زمین کشیده شد.
کمک خلبان با بازکردن پنجره از هواپیما خارج 
شــد و لحظاتی بعد هواپیما با ۸000 پوند سوخت 
منفجر شــد. 4۵ دقیقه بعد یک بالگرد برای کمک 

به بازماندگان حادثه به محل آمد.«
آنچــه خواندیــد، مربــوط به ماجرای ســقوط 
هواپیمای ســی-1۳0 ارتش با شماره پرواز ۵0۵ 
در منطقه کهریزک تهران از زبان محمود خرم دل 
کمک خلبــان این پرواز بود که منجر به شــهادت 
افراد مهمی چون ولی الله فلاحی، یوسف کلاهدوز، 
محمد جهان آرا، جواد فکوری و سیدموسی نامجو 
شــد. این اتفاق تلخ عمــلا معادلات جنگ ایران و 
عراق را تغییر داد زیرا فتح خرمشــهر به ۸ ماه بعد 
از آن موکول شــد و جنگ بیش از ۷ ســال دیگر 

ادامه یافت.
اگر با دقت به اســامی کشته شــدگان این پرواز 
نــگاه کنید، متوجه خواهید شــد که اهمیت آنان 
تا جایی بود که نیروی هوایی ارتش، وزارت دفاع، 
ســتاد مشــترک ارتش و قائم مقام سپاه پاسداران 
در یک روز با خلأ فرماندهان خود مواجه شــدند و 

معادلات جنگ تغییر کرد.
اما آیا این یک سقوط ساده بود؟

این حادثه در پــی موفقیت عملیات ثامن الائمه 
و شکست حصر آبادان به وقوع پیوست؛ زمانی که 
فرماندهان نظامــی برای ارائه گزارش این پیروزی 

به امام )ره( عازم تهران بودند.
ســرهنگ صولتی ســرخلبان پرواز کــه از این 
ســانحه هوایی نجات پیدا کــرد، در این باره گفته 
است: »پس از بلند شدن از فرودگاه و طی مسافتی 
ناگهان صدای انفجاری که ناشی از خرابی های برق 
بود بلند شــد و به دنبال آن چهــار موتور هواپیما 
از کار افتاد و البته بــه گفته یکی از خلبانان زبده 
نیروی هوایی، هواپیما حامل اجســاد شــهدا بوده 
که گروه هــای معاند با کار گذاشــتن بمب داخل 
شــکم یکی از اجساد قبل از بارگیری نقشه انفجار 
و ســاقط کردن هواپیما را داشــتند که متأسفانه 
موفق شــدند از عدم بازرسی اجساد استفاده کرده 
و یکــی از مهلک ترین ضربات را به ارتش در حال 

جنگ ایران بزنند.«
هوشنگ صمدی فرمانده تکاوران دریایی مدافع 
خرمشــهر امــا در مصاحبه ای علت ســقوط پرواز 
ســی - 1۳0 را شــلیک پدافند خودی می داند و 
در ســؤال خبرنگاری که علت ســقوط هواپیمای 
فرماندهان جنگ را جویا می شــود، چنین پاســخ 
می دهد: »هواپیما را با موشک پدافند زدند و باعث 
ســقوط آن شــدند. در آن زمان من و یکی دیگر 
از فرماندهان ارشــد نیز قرار بود بــا این هواپیما 
بــه تهران بیاییم. افضلی فرمانده نیروی دریایی در 

بندر امام حضور داشت.«
این در حالی اســت که برخی کارشناســان نیز 
معتقدند این ســقوط، خرابــکاری بوده و در ادامه 

ترورهای تابستان سال 1۳۶0 قرار داشته است.
اما در این پرواز چه شخصیت های مهمی 

برای همیشه از دست رفتند؟
محمد جهان آرا

محمــد جهــان آرا یکــی از فرماندهان ســپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی در جنگ ایران و عراق 
بــود. او به  علت خدمتگزاری در دفاع و شکســتن 
حصــر آبادان از خاک خوزســتان، ســال 1۳۷0 
یعنی 10 ســال بعد از شهادتش درجه سرلشگری 

دریافت کرد.
او در سال 1۳۵۸ فرماندهی سپاه خرمشهر را به 
عهده گرفت و هم زمان جهاد سازندگی خرمشهر را 
نیز پایه گذاری کرد و با شروع جنگ ایران و عراق 

دوش به دوش مردم از شهرش دفاع کرد.
مرثیــه مشــهور »ممــد نبــودی ببینی« پس 
از آزادســازی خرمشــهر توســط جواد عزیزی از 
رزمندگان خرمشــهر سروده و نخستین بار توسط 

»حســین فخری« هم رزم او بر سر مزارش خوانده 
شد و یک سال بعد توسط غلام کویتی پور هم زمان 

با سالگرد آزادی خرمشهر خوانده شد.
جواد فکوری

امیــر سرلشــکر خلبان جواد فکــوری، فرمانده 
نیروی هوایی و وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران 
بود. او در ســال 1۳۳۸ در کنکور سراسری شرکت 
کرد و در رشته پزشکی پذیرفته شد ولی به خاطر 
علاقه زیادی که به خلبانی داشت، با انصراف دادن 
از تحصیل در دانشگاه، در مهرماه همان سال وارد 

دانشکده خلبانی نیروی هوایی شد.
فکــوری دو بــار در ســال های 1۳42 و 1۳۵۶ 
بــرای تحصیل و آموزش خلبانی جنگنده اف-4 به 
آمریکا رفت اما پــس از انقلاب 1۳۵۷، به خدمت 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران درآمد 
و با شــروع جنگ ایران و عراق بــه عنوان یکی از 
طراحــان عملیات های نیــروی هوایی ایران به کار 

خود ادامه داد.
جــواد فکوری در طراحــی عملیات کمان ۹۹ و 

عملیات اچ-۳ و عملیات اوسیراک شرکت داشت.
او نیــز پس از شــهادتش، به درجه »تیمســار 

سرلشکر« ترفیع یافت.
ولی الله فلاحی

فلاحی پس از اخذ دیپلم در مهرماه سال 1۳۳0 
وارد دانشــکده افسری شد و با درجه ستوان دومی 
در رســته  زرهی از آن دانشکده فارغ التحصیل شد 
و ســپس در لشکر ۹2 زرهی خدمت خود را شروع 

کرد.
او به دلیــل مخالفت هایش با حکومت پهلوی از 
ســال 1۳۳0 تا 1۳۵2 چهار بار به زندان افتاد اما 
به دلیل تفکر و دانش بالایی که داشــت از افسران 
زبده قابل احترام ارتش شاهنشاهی بود که همواره 

مورد احترام فرماندهان ارشد ارتش قرار داشت.
فلاحی با درجه سرهنگ دومی به همراه گروهی 
از افســران ایرانی به عنوان ناظر صلح سازمان ملل 
در آتش بس ویتنام از سال 1۳۵1 تا اواسط 1۳۵۳ 
را در این کشــور گذرانــد و در 12 مهرماه 1۳۵۷ 
پس از گرفتن درجه سرتیپی به شیراز منتقل شد 
و به عنوان معاون فرماندهی مرکز پیاده شــیراز به 

کار خود ادامه داد.
او پس از پیروزی انقلاب اسلامی بازنشسته شد؛ 
با این حال بــه عنوان فرمانده نیروی زمینی ارتش 
منصوب و با اوج گرفتــن دوباره درگیری ها در آغاز 
تابســتان 1۳۵۸، بار دیگر در منطقه حاضر شــد و 

فرماندهی یگان های ارتش را به عهده گرفت.
تیمســار فلاحی در 2۸ مرداد 1۳۵۸ به ســمت 
ریاست ستاد مشترک ارتش برگزیده شد و در سال 
نخســت جنگ با عراق، راهبردهای دفاعی ایران را 

هدایت کرد.
او در ســخنانی گفته بــود: »من وجب به وجب 
خاک خوزســتان را به علت محــل خدمت اولیه ام 
می شناسم. با توجه به پیشــروی سریع عراق آرزو 
داشــتم که ارتش عراق زمین گیر شــود که چنین 
شد. اکنون تنها یک آرزوی دیگر دارم. تنها آرزویم 
این است که ارتش متجاوز عراق را از اطراف آبادان 

تا مارد عقب بنشانم.«
سرانجام با طراحی و اجرای پیروزمندانه عملیات 
ثامن الائمــه و رفع حصــر آبادان آرزوی تیمســار 
فلاحــی برآورده شــد و وضعیــت راهبردی جنگ 
دگرگــون و زمینه بــرای پیروزی های بزرگ آینده 

فراهم شد. 
یوسف کلاهدوز

یوســف کلاهدوز قائم مقام ســپاه پاسداران بود 
که در ســال 1۳44 وارد دانشــکده افسری ارتش 
شــد. او به دلیل تیزهوشی و اســتعداد فراوان در 
ارتش توانســت به گارد شاهنشــاهی منتقل شود. 
در بخش هایی از زندگینامه وی آمده اســت: »از او 
پرســیدند چرا با توجه به موقعیتی که داری، شاه 
را نمی کشی؟ وی در پاســخ گفته بود باید دستور 
برســد، نباید خودسرانه عمل کرد و بی گدار به آب 

زد زیرا من از آیت الله خمینی دستور می گیرم.«
از جمله اقدامات او پس از انقلاب اسلامی تشکیل 
ســپاه پاســداران به فرمان امــام )ره( و راه اندازی 
واحدهای آموزشی سپاه و توسعه آن بود. همچنین 
او در تدوین اساســنامه سپاه نقشی اساسی داشت. 
آخرین مســئولیتش نیز قائم مقامی فرماندهی سپاه 
بود. او در کنار این وظیفه در شورای عالی دفاع نیز 

نقش مؤثری را بر عهده داشت.
نامجو سیدموسی 

از نظامیان عالی رتبه  نامجو  سرلشکر سیدموسی 
نیروی زمینی ارتش و وزیر دفاع جمهوری اسلامی 
ایران بود. او پیش از انقلاب 1۳۵۷ به ســمت عضو 
هیئت علمی دانشــکده افســری منصوب شــد که 
این مســئولیت، بعد از انقلاب به ریاست دانشکده 
ارتقا یافت. نامجو اولین فرمانده دانشــکده افسری 
جمهوری اســلامی ایران بود که در ســال 1۳۵۸ 
دســت اندرکار تحول اساســی در دانشکده افسری 

بود.
پس از شهادت مصطفی چمران، نماینده فرمانده 
کل قوا در شــورای عالی دفاع بود و مدتی بعد در 
نقش وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح به 

خدمت پرداخت.
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هر کسی مبتنی بر شناختش از دوران جنگ، می تواند فهرستی 
از چهره های تأثیرگذار در دوران دفاع مقدس تهیه کند. بی شــک 
افراد دیگری هم می توانستند در این فهرست قرار گیرند اما چون 
بنا داشتیم 10چهره را انتخاب کنیم، به نام این بزرگواران رسیدیم. 
چه بسیار فرماندهان لشکر از سپاه و دلاوران ارتش می توانستند به 
این فهرست اضافه شوند. شاید مزیت اینگونه فهرست ها این است 
که ذهن مان را فعال می کند تا اگر گزینه های دیگری در ذهن داریم،  
به آن اضافه کنیم. از نظر شما، چه کسانی را می شود به این فهرست 

اضافه کرد؟

مصطفی چمران مســئولیت: 
فرمانده ســتاد جنگ های نامنظم  

متولد: 1۳11 )4۸ ساله( 
آخرین وضعیت: شهادت در ۳1 

خرداد 1۳۶0
دلیل اهمیت: قبل از پیروزی انقلاب 
اسلامی هم در لبنان به فعالیت های چریکی و 
تشکیلاتی می پرداخت و وقتی جنگ تحمیلی آغاز شد، توانست به 
خوبی و با سرعت، گروهی از نیروهای زبده عملیاتی را سازماندهی 
کند. او در ستاد جنگ های نامنظم،  عملیات های چریکی متعددی 
در منطقه جنــوب طرح ریزی و اجرا کرد که در جلوگیری از نفوذ 
بیشتر دشمن به خاک کشور، بسیار مؤثر بود. او پیش از آغاز جنگ 
هم در کردستان و غرب کشور، نقش مهمی ایفا کرد؛ گاهی مقابل 
ضدانقلاب، سلاح برمی داشت و وقتی لازم بود، سلاحش را زمین 

می گذاشت تا آرامش را به آن منطقه ملتهب،  هدیه کند.

علی صیاد شیرازی مسئولیت: 
فرمانده نیــروی زمینی ارتش 

متولد: 1۳2۳ )۳۷ساله( 
آخرین وضعیت: شهادت 

در 21 فروردین 1۳۷۸
دلیــل اهمیت: شــاید 
مهمترین نقش او را بشــود در 
هماهنگــی کاملش بــا جریان 
جنگ تحمیلی و خصوصا همکاری 
همه جانبه با سپاه پاســداران انقلاب اسلامی و روحیه نظامی اش 
دانست. او که حیات مادی اش 11سال پس از جنگ نیز ادامه داشت، 
هیچگاه جبهه ها را ترک نکرد و همواره دانشجویان افسری و کادر 
ارتش را به این مناطق می برد تا ضمن گفت وگو با فرماندهان ارشد 
ســپاه و ارتش، تجربیات زمان جنگ را به  آنها منتقل کند. روحیه 
عرفانی و بسیجی او در سال های جنگ، در بسیاری از صحنه های 
سخت نبرد، کارگشــا بود. او نقش بی بدیلی در موفقیت عملیات 

مرصاد داشت که به سادگی نمی توان از آن گذشت.

محسن رضایی مسئولیت: فرمانده 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی متولد: 

1۳۳۳ )2۷ ساله( 
آخرین وضعیت: همچنان در 

حال خدمت به نظام
دلیل اهمیت: تجربیات اقدامات 
نظامی اش در مبــارزه با رژیم پهلوی 
باعث شد خیلی زود، نقش و جایگاه خود را 
در تشکیلات خودجوش بسیج مردمی و سپاه پاسداران پیدا کند و 
بعد از تغییرات متعدد در فرماندهی ســپاه، ســکان هدایت این 
تشکیلات نوپا به دست او افتاد و توانست با موفقیت،  ارتباط جبهه ها 
با تشکیلات دولتی و حکومتی را برقرار کند. حمایت همه جانبه از 
فرماندهان یگان های رزمی و تلاش شبانه روزی او در هدایت سپاه، 
سابقه درخشانی در کارنامه او ثبت کرد. با کمی مطالعه در وضعیت 
خاص آن سال ها می شود فهمید او چه مسئولیت مهمی را بر عهده 

و  توانسته آن را تا سال ها پس از جنگ،  ادامه دهد.داشــته 

غلامحســین افشردی  )حسن 
باقری( مسئولیت: فرمانده قرارگاه 

نصر متولد: 1۳۳4 )2۶ ساله( 
آخرین وضعیت: شهادت در ۹ 

بهمن 1۳۶1
دلیل اهمیت: اگر چه خبرنگار 
ساده روزنامه جمهوری اسلامی بود اما 
وقتی پایش به جنگ باز شد، بی سر و صدا غوغا کرد. با شروع جنگ 
تحمیلــی نقش ویژ ه ای در ســامان دهی اطلاعــات ایفا کرد و به 
جمع آوری نقشه ها و پیاده کردن وضعیت مناطق عملیاتی روی آنها، 
اقدام کرد و برای ارزیابی توان و استعداد دشمن، با چالاکی و شجاعت 
پیش می رفت. فعالیت های مثبت او در این زمینه با ســازماندهی 
عناصر اطلاعاتی و برگــزاری آموزش مختصر برای آنها، منجر به 
راه اندازی واحد اطلاعات عملیات در ستاد عملیات جنوب گردید. 
قــدرت او در کســب و تحلیــل اطلاعات رزمی آنچنــان بود که 
باســابقه های ارتــش را هم انگشــت بــه دهان 

می گذاشت.
محمد جهــان آرا مســئولیت: 
فرمانده سپاه خرمشهر متولد: 1۳۳۳ 

)2۷ ساله(
آخرین وضعیت: شهادت در ۷ 

مهرماه 1۳۶0
دلیل اهمیت: او در شکل گیری 
ســپاه خرمشهر نقشــی فعال و اساسی 
داشت. او ابتدا مدتی مسئولیت واحد عملیات را به عهده گرفت. در 
آن زمان با توجه به ضعف عملکرد دولت موقت در تأمین خواسته های 
اولیه مردم محروم منطقه، برخی تلاش داشتند تا با طرح ضعف های 

ناشی از حکومت ستمشاهی، نظام را زیر سوال ببرند و مردم را بدبین 
کرده و به مقابله با آن بکشــانند. با آغاز جنگ تحمیلی عراق علیه 
ایران با نیروهای سپاه و مردمی در مقابل تجاوز عراق ایستادگی کرد 
و تا جایی که توانســتند دشــمن را 4۵روز معطل نگه داشتند و از 
سقوط خرمشهر جلوگیری کردند. مقاومت خرمشهر همواره با نام 

شهید جهان آرا یاد می شود.
قاسم ســلیمانی مســئولیت: 
فرمانده لشــکر 41 ثــارا... متولد: 

1۳۳۵ )2۵ ساله(
آخرین وضعیت: شــهادت در 

1۳ دی 1۳۹۸
دلیل اهمیت: وی در طول دوران 
دفاع مقدس، با لشکر تحت  امر خود در 
عملیات های زیادی از جمله والفجر ۸ که منجر 
به فتح فاو شــد، کربلای4، کربلای۵ و تک شــلمچه حضور موثر 
داشت. عملیات کربلای ۵ از مهم ترین عملیات های ایران در دوران 
جنگ دانسته شده که تضعیف موقعیت سیاسی و نظامی ارتش بعث 
عراق و تثبیت اوضاع به سود قوای نظامی ایران از نتایج آن ارزیابی 
شــده است. شجاعت و صلابت او در هدایت نیروها باعث شده بود 
لشــکر 41 هم در خط شــکنی و هم در حفظ مناطق آزاد شده و 

عملیات پدافندی با موفقیت های چشمگیری روبه رو شود.
سیدمجتبی هاشمی مسئولیت: فرمانده 
گروه فداییان اسلام متولد: 1۳1۹ )40 

ساله(
آخرین وضعیت: شهادت در 2۸ 

اردیبهشت 1۳۶4 )ترور(
دلیــل اهمیت: با شــروع غائله 
کردستان و در پی فرمان بسیج عمومی 
امام خمینی، هاشمی همراه عده ای از افراد 
کمیته منطقه۹، عازم غرب کشــور شــد و در 
آزادسازی و پاک سازی آن منطقه شرکت کرد. هنوز چند روز از آغاز 
تجاوز عراق به خاک کشــور نگذشته بود که سیدمجتبی، همراه 
عده ای از دوستان و هم رزمانش، داوطلبانه و مستقل به جنوب کشور 
عزیمت کرد و در مدرسه فداییان اسلام، واقع در شهر آبادان، مستقر 
شد. بدین ترتیب اولین نیروی نظامی نامنظم برای مقابله با تهاجم 
عراق، در آبادان و خرمشهر به وجود آمد که به گروه فداییان اسلام 

شهرت یافت و فرماندهی اش با او بود.
احمد متوســلیان مســئولیت: 
فرمانده لشــکر 2۷ محمد رسول ا...

)ص( متولد: 1۳۳2 )2۷ساله(
آخرین وضعیت: شــهادت در 

14 تیر 1۳۶1)لبنان(
دلیل اهمیــت: او آوازه و توان 
دفاعــی دوران جنگ را بــه بیرون از 

مرزهای کشور برد. پس از آزادسازی خرمشهر و در شانزدهم خرداد 
۶1 تهاجم نیروهای رژیم اشغالگر قدس و صهیونیست ها به جنوب 
لبنان آغاز شــد. ایران که اشــغال لبنان را پاسخی به عملیات الی 
 بیت المقدس و آزادی خرمشــهر می دید، تصمیم گرفت از لبنان 
پشتیبانی کند. بنابراین، یک هیات عالی رتبه نظامی را به فرماندهی 
متوسلیان روانه سوریه کرد. اولین گروه، بیست و یکم خرداد وارد 
دمشق و در پادگان زبدانی مستقر شد. امام خمینی با اعلام این که 
»راه قدس از کربلا می گذرد« دستور بازگشت نیروها را صادر کردند. 
متوسلیان هم برای بازگرداندن تدریجی نیروها، عازم سوریه شد.        

                                                 
منصور ســتاری مســئولیت: 
فرمانده نیروی هوایی ارتش متولد: 

1۳2۷ )۳۸ ساله(
آخرین وضعیت: شهادت در 

1۵ دی 1۳۷۳ )سانحه هوایی(
دلیل اهمیــت: ابتکار عمل 
ســتاری در کنتــرل و هدایــت 
هواپیماهای جنگنده رهگیر در عملیات 
خیبر )اســفند 1۳۶2( و بعد از آن در ســال ۶۳ باعث شد سایت 
موشــکی زمین به هوای هاوک که به سایت پیروزی معروف شده 
بود، به موفقیت های چشمگیری برسد و برای اولین بار، آنتن های 
رادار از گزند موشک های ضدرادار حفظ شود. ستاری در عملیات 
والفجر ۸ مســئولیت پدافند هوایی ستادکل را بر عهده داشت و با 
استفاده از این طرح و هوش و نبوغ خود در این عملیات، ابتکارات 
خوبی به منصه ظهور رســاند و توانســت هفتاد فروند هواپیمای 
جنگنده دشمن را منهدم کند. ستاری در بهمن ۶۵ فرمانده نیروی 

یــی  ا ارتش شد.هو

عبدالرســول زرین مسئولیت: 
تک تیرانداز متولد: 1۳20 )40 ساله(

آخرین وضعیت: شهادت در 11 
اسفند 1۳۶2

دلیل اهمیت: او در ۷00 شلیک 
موفق فرماندهان و نیروهای تأثیرگذار 
بعثی را کشــته بود.سیداحمد موسوی، 
فرمانده اطلاعات عملیات گردان غواصان یونس لشکر امام حسین، 
در خاطره ای از او می گوید: چند ماه قبل از شهادتش از او پرسیدم، 
تعداد شــلیک های موفق شــما تاکنون چقدر بوده اســت؟ اول 
نمی خواست بگوید، ولی وقتی اصرار کردم )حدود ۶ تا ۷ ماه قبل 
از عروجش( گفت »تا الان بالای 2000 نفر در ذهنم هســت و در 
دفترچــه ام ثبت کرده ام« که این تعداد قطعــا چند ماه بعد و در 
عملیات های بعدی و بین عملیات ها در سنگرهای کمین و تا لحظه 

شهادت ایشان بیشتر هم شده بود. / میثم رشیدی مهرآبادی 

همه برای دین و میهن داستان ۱۰فرمانده

مهدی باکری قبل از شروع عملیات در یکی از جلسات بررسی منطقه و طرح ریزی 
برای عملیات، در جواب سؤال فرماندهان در مورد تأثیر مهتابی بودن شب و شنی بودن 

زمین بر لو رفتن عملیات، گفت: ان شاء الله خداوند ماه را با ابرها تنظیم خواهد کرد.
پس از توقف عملیات رمضان در دشــت های شــرق بصره در برابر نیروی زرهی 
دشــمن، انتخاب منطقه ای کوهستانی و محدودتر برای اجرای عملیات، لازمه حفظ 
ابتکار عمل نیروهای جمهوری اسلامی دانسته شد تا نقاط قوت خودی و ضعف دشمن 

در زمین های ناهموار، زمینه ساز تقویت تدریجی توانایی ها قرار گیرد.
علاوه بر این امر مهم، آزادسازی مناطق کوهستانی جبهه میانی از اشغال دشمن 
و تأمین مرزها در این منطقه نیز مطرح بود؛ ازاین رو عقب راندن دشــمن از غرب شهر 
سومار و آزادسازی ارتفاعات مرزی آن، همچنین در صورت امکان پیشروی به سوی شهر 
مندلی عراق هدف عملیات مسلم بن عقیل قرار گرفت که با طراحی و فرماندهی مشترک 

ارتش و سپاه از تاریخ ۷/۹/ تا 1۳۶1/۷/1۳ انجام شد.
در این عملیات با پیشروی نیروهای خودی که در مرحله اول با سرعتی شگفت آور 
و بعد به تدریج صورت گرفت و با مقاومت طولانی آنان در مقابل پاتک های عراق، منطقه 

آزادشده تثبیت گردید.
بدین ترتیب بیش از 100 کیلومترمربع از خاک ایران آزاد و حدود ۳0 کیلومترمربع 
از خاک عراق تصرف گردید و نیروهای خودی ضمن تأمین دشت سومار، بر تنگه های 
مرزی تسلط یافتند و شهر مندلی نیز در دید و تیررس آنان واقع شد. درنتیجه امکان 

پیشروی در عمق خاک دشمن فراهم گردید.
حماسه لشکر ۳1 عاشورا در عملیات

بعد از غروب آفتاب و خواندن نماز و صرف شام، در اولین ساعات تاریکی از ساعت 
1۹ تاریخ ۹ مهر 1۳۶1 دو گردان شهید مدنی و شهید صدوقی لشکر ۳1 عاشورا، از دو 
محور سمت راست و چپ از طریق جاده حفاری به سمت پاسگاه خرابه )کوت قلعه( در 
مجاورت رودخانه فصلی چمدام رفتند و با تقسیم معابر به طرف سلمان کشته، تپه ۳20 

قرمز و تنگه سان واپاحرکت کردند.
دو گردان خط شکن در ساعت 22 تاریخ ۹ مهر 1۳۶1 مشغول باز کردن معابر و 
عبور نیروها از کمین دشمن بودند. رزمندگان خط شکن با توکل به خداوند رحمان و 

توسل به ائمه معصومین )ع( آماده رویارویی با نیروهای متجاوز شدند.
نصرت الهی و امداد غیبی در آن فضای وهم آلود نازل شد و در زمانی بسیار کوتاه 
ابرهای ســیاهی بر آسمان و بالای سر رزمندگان دلاور تیپ ۳1 عاشورا پدیدار گشت. 
باراش باران صدای حرکت رزمندگان روی سنگ ریزه ها و شن ها را خنثی و در دل های 

آن ها آرامش و سکینه ایجاد کرد.
پیش بینی مهدی باکری

مهدی باکری قبل از شروع عملیات در یکی از جلسات بررسی منطقه و طرح ریزی 
برای عملیات، در جواب سؤال فرماندهان در مورد تأثیر مهتابی بودن شب و شنی بودن 

زمین بر لو رفتن عملیات، گفت: ان شاء الله خداوند ماه را با ابرها تنظیم خواهد کرد.
ازخودگذشتگی برای لو نرفتن عملیات

عملیات با رمز یا ابالفضل العباس در ساعت 22:۳0 تاریخ ۹ مهر 1۳۶1 بنا به اعلام 
فرمانده تیپ ۳1 عاشورا آغاز شد. نیروهای تخریب، میدان های مین را پاک سازی کردند 
و معبرها را گشودند. به طور اتفاقی یک مین منفجر شد و در حال شعله ور شدن بود که 
یکی از نیروهای گردان شــهید مدنی خود را روی آن انداخت و با نثار جان خود آن را 

خاموش کرد.
رزمندگان گردان شــهید صدوقی هم پس از درگیری با دشمن و پایمردی، تپه 
۳20 قرمز را تصرف کردند و 4 نفر از نیروهای دشمن به اسارت آن ها درآمدند که یکی 

از آن ها به زبان انگلیسی صحبت می کرد.
ولی در محور راســت در ارتفاع ســلمان کشته، دشــمن مقاومت می کرد و تا 
نزدیکی های صبح این تپه سوق الجیشی را نگه داشت؛ سرانجام فشار و پایمردی نیروهای 
اسلام، عراقی های مستقر در سلمان کشته را مجبور به عقب نشینی کرد و تپه و پاسگاه 

به تصرف گردان های شهید مدنی و سلمان درآمد.
رزمندگان گردان های شهید مدنی و سلمان تا ظهر روز ۹ مهر 1۳۶1 روی ارتفاع 
مهم سلمان کشته حضور داشتند؛ درحالی که با آتش سنگین دشمن روبرو شده بودند.
سید احمد موسوی فرمانده گردان شهید مدنی از مهدی باکری خواست با اجرای 
آتش توپخانه تیپ و قرارگاه، تمام توان خود را برای نگه داری این ارتفاع مهم به کار گیرد 
اما به دلیل نرسیدن ادوات و ماشین آلات مهندسی، تدارکات، آمبولانس و تخلیه نشدن 
مجروحان و شهدا و نبود جان پناه و مواضع مناسب، برای جلوگیری از تلفات بیش ازحد، 
باقیمانده نیروها که بسیار کم بودند؛ حدود ساعت 1۶:۳0 بعدازظهر تاریخ ۹ مهر 1۳۶1 

عقب نشینی کردند و دشمن دوباره این ارتفاع را پس گرفت.
مقاومت در برابر پاتک شدید دشمن

دشمن فشار را به سمت کله قندی و تنگه سان واپا بیشتر کرد ولی گروهان سوم 
و باقیمانده نیروهای دو گروهان گردان شهید صدوقی به فرماندهی علی اکبر رهبری 
جانشین گردان، از پیشروی دشمن به سمت تپه های قرمز و کله قندی جلوگیری کردند 
و با تدبیر فرماندهان چند روز مقابل پاتک های سنگین دشمن مقاومت نمودند. سپس 
محور را به گردان امام سجاد )ع( تحویل دادند و این گردان برای مقابله با پاتک دشمن 

در تنگه سان واپا و کله قندی به کار گرفته شد.
دراین بین بنا به دستور صدام، نیروهای تازه نفس به منطقه گسیل شدند و درصدد 

برآمدند تمام مناطق آزادشده را پس بگیرند.

در 12 مهر 1۳۶1 قدری از روز گذشــت و 
تابــش آفتاب به نفع آن ها تغییر یافت که پاتک 
سنگینی را با یگان های مکانیزه برای عبور از تنگه 
سان واپا و اشغال مواضع ازدست رفته آغاز کردند.
در این شرایط، رزمندگان گردان امام سجاد 
)ع( علی رغم پراکندگی نیروها و تقدیم شهدا و 
زخمی های زیاد در چند روز گذشته، با استعانت 
از خداونــد متعال و به کارگیری اراده آهنین و با 
صبر و حوصله در مقابل پاتک دشمن مقاومت 

کردند.
غافلگیری بعثی ها

برای صرفه جویــی و اســتفاده مفید از 
مهمات، بنا به توصیه فرمانده گردان به تک تک 
رزمندگان گفته شد مبادا بدون هماهنگی آتش 
بکنند و به دنبال فرصت باشند تا اینکه نیروهای 

دشمن به جایی برسند که به راحتی با آتش سلاح کوچک بتوان آن ها را از پای درآورد.
ازبس که دشــمن آتش بیش ازحد ریخته بود و در مقابل هم آتشی در بین نبود، 
کماندوهای عراقی فکر می کردند براثر آتش شدیدشــان هیچ موجود زنده ای در خط 
نمانده است؛ لذا رقص کنان که جایزه صدامی به طورقطع نصیب آن ها خواهد شد، در 
کنار تانک ها و پی.ام.پی ها به جلو می آمدند و نمی دانستند که رزمندگان جان برکف 
گردان امام سجاد )ع( فعلًا خاموش اند و وقتی که موقعش فرا رسد؛ آتش خواهند کرد 

تا هیچ تیری به هدر نرود.
وقتی که اولین نفر دشمن از تپه بالاآمده و می خواست وارد سنگر کمین شود، با 
اولین تیر شلیک شده مواجه و با اصابت به پیشانی اش به زمین می افتد. در این وقت بود 
که بنا به هماهنگی قبلی ندای الله اکبر از ســوی فرمانده گردان از بی سیم ها به گوش 
رسیده و رزمندگان گردان مستقر در خط، همگی یک مرتبه فریادهای الله اکبر و خمینی 
رهبر را درحالی که برخاســته بودند؛ سر داده و آتش گشودند که براثر آن کماندوهای 

عراقی نزدیک شده، تارومار شدند.
براثــر این حرکت هماهنگ شــده و با جرات و شــجاعت رزمندگان، نیروهای 
باقی مانده بعثی به لحاظ غیرمنتظره بودن این وضعیت شــوکه شــده و با وحشت و 

اضطراب ایجادشده، به دنبال جان پناه بودند.
شبیخون به دشمن

کار به درازا کشــید و نزدیک غروب شــد. فرمانده گردان بــرای ضربه کاری به 

حمله کنندگان تدبیر نموده و 20 نفر داوطلب را انتخاب و مأموریت می دهد که با استفاده 
از سیاهی شب و فرصت به دست آمده، به عنوان شکارچی با رعایت موارد احتیاط جلو 
رفته و تانک ها و پی.ام.پی های باقی مانده را هدف قرار دهند که به حول و قوه الهی این 

کار انجام شد و هشت دستگاه دیگر هم با همت و اراده شکارچیان منهدم می شود.
صبح که فرا رســید، باقی مانده نیروهای دشمن، دو کیلومتر عقب نشینی کرده 
بودند. بعدازآن اتفاق، در معبرتنگه سان واپا توسط مهندسی تیپ، خاکریز ایجاد شد و 

نسبت به استحکام بخشی مواضع، اقداماتی آغاز شد.
نیروهای رژیم بعثی، آن هم وفادارترینشان، وقتی که از این محور مأیوس شده و 
کاری از پیش نبرده بودند، برای توجیه شکست خود در مقابل تأکید صدام، بلافاصله 
بندوبساطشان را از این محور جمع کرده و با به جا گذاشتن تلفات و خسارات زیاد، روز 
بعد برای پاتک، روانه محور تیپ حضرت رســول )ص( از سمت ارتفاع 402 شدند که 
الحمدالله با وجود آتش های بیش ازحد، در آن محور هم شکست خورده و عقب نشستند.
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اشــاره ؛ پیش از پیروزی انقلاب اســلامی وزارتخانه ای که امور 
دفاعی و امنیتی کشور را بر عهده داشت »وزارت جنگ« نام داشت. 
با آغاز انقلاب اســلامی و تشــکیل دولت موقت مهدی بازرگان این 
وزارتخانــه نام »وزارت دفاع ملی« را به خود گرفت. در جلســه روز 
چهارشــنبه، دوم خرداد 1۳۶۳ مجلس شــورای اسلامی، تغییر نام 
وزارت دفاع ملی به »وزارت دفاع« تصویب شــده و به تایید  شورای 

نگهبان رسید.
این وزارتخانه یک بار دیگر هم تغییر کرد و این بار مجلس  شورای 
اسلامی در 2۸ مرداد 1۳۶۸ با ادغام این وزارتخانه با وزارت سپاه، و 
تشکیل »وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح« موافقت کرد. این 
ادغام در راســتای اصلاح ساختار تشکیلاتی نیروهای مسلح صورت 
گرفــت. 1۵ وزیر از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی تصدی وزارت 
دفاع را برعهده داشــته اند که سه تن از آنان به درجه رفیع شهادت 

نائل آمدند.
یکی از وزارتخانه مهم و تاثیرگذار در دوران هشــت ســال دفاع 
مقدس، وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح می باشــد که با 
پشــتیبانی مناســب در تهیه و تامین تجهیــزات نظامی خدمات 
ارزشمندی در راستای پیروزی رزمندگان اسلام داشته است. وزارت 
دفاع در دوران دفاع مقدس ســه وزیر و بیش از 1000 شهید برای 
دفاع از کیان و امنیت کشــور تقدیم نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران کرده است. شــهیدان چمران، نامجو و فکوری سه وزیر دفاع 
شهید این وزارتخانه هســتند. به مناسبت هفته دولت و در راستای 
پاسداشت شهدای گرانقدر وزارت دفاع نگاهی گذرا و مروری کوتاه بر 

زندگی سراسر افتخار و حماسه این عزیران خواهیم داشت.
شهید دکتر مصطفی چمران

مصطفی چمران در سال 1۳11 در تهران، خیابان پانزده خرداد، 
بازار آهنگرها در ســرپولک متولد شد. تحصیلات خود را در مدرسه 
انتصاریــه نزدیک پامنار، آغــاز کرد و در دارالفنــون و البرز دوران 
متوســطه را گذراند. در دانشکده فنی دانشگاه تهران ادامه تحصیل 
داد و در سال 1۳۳۶ در رشــته الکترومکانیک فارغ  التحصیل شد و 

یک سال به تدریس در دانشکده  فنی پرداخت.
وی در همه دوران تحصیل شــاگرد اول بود. در ســال 1۳۳۷ با 
اســتفاده از بورس تحصیلی شــاگردان ممتاز به آمریکا اعزام شد و 
پس از تحقیقــات  علمی در جمع معروف  ترین دانشــمندان جهان 
در دانشــگاه کالیفرنیا و برکلی از معتبرترین دانشگاه های آمریکا با 
ممتازتریــن درجه علمی موفق به اخذ دکترای الکترونیک و فیزیک 

پلاسما شد.
از 1۵ســالگی در درس تفســیر قرآن مرحوم آیت  الله طالقانی در 
مسجد هدایت و درس فلسفه و منطق استاد شهید مرتضی مطهری 
و بعضی از اســتادان دیگر شرکت می  کرد و از اولین اعضای انجمن 
اسلامی دانشــجویان دانشگاه تهران بود. در مبارزات سیاسی دوران 
دکتر مصدق از مجلس چهاردهم تا ملی شــدن صنعت  نفت شرکت 
داشــت و از عناصر پرتلاش در پاســداری از نهضــت  ملی ایران در 
کشمکش  های مرگ و حیات این دوره بود. بعد از کودتای ننگین 2۸ 
مرداد و سقوط حکومت دکتر مصدق،  به نهضت مقاومت ملی ایران 
پیوست و ســخت  ترین مبارزه  ها و مسئولیت  های او علیه استبداد و 
اســتعمار شروع شد و تا زمان مهاجرت از ایران، بدون خستگی و با 
همــه قدرت خود علیه نظام طاغوتی شــاه جنگید و خطرناک  ترین 

ماموریت  ها را در سخت   ترین شرایط با پیروزی به انجام رسانید.
در آمریکا با همکاری بعضی از دوســتانش برای اولین  بار انجمن 
اسلامی دانشــجویان آمریکا را پایه  ریزی کرد و از موسسین انجمن 
دانشجویان ایرانی در کالیفرنیا و از فعالین انجمن دانشجویان ایرانی 
در این کشــور به شــمار می  رفت که به دلیل این فعالیت  ها، بورس 
تحصیلی شاگرد ممتازی وی ازسوی رژیم شاه قطع شد. پس از قیام 
خونین 1۵ خرداد ســال 1۳42 و ســرکوب ظاهری مبارزات مردم 
مســلمان به رهبری امام   خمینی)ره( دســت به اقدامی جسورانه و 
سرنوشت  ســاز می  زند و همه پل  ها را پشت  سر خود خراب می  کند 
و به همراه بعضی از دوســتان مومن و هم فکر، رهسپار مصر می  شود 
و مدت دو ســال، در زمان جمال عبدالناصر،  سخت  ترین دوره  های 
چریکی و جنگ  های پارتیزانی را می  آموزد و به عنوان بهترین شاگرد 
این دوره شــناخته می  شود و فوراً مسئولیت تعلیم چریکی مبارزان 

ایرانی به عهده او گذارده می  شود.
بعد از وفات عبدالناصر، ایجاد پایگاه چریکی مستقل، برای تعلیم 
مبارزان ایرانی، ضرورت پیدا می  کند وبه همین خاطر دکتر چمران 

رهسپار لبنان می  شود تا چنین پایگاهی را تاسیس کند.
او به کمک امام موسی  صدر رهبر شیعیان لبنان، حرکت محرومین 
و ســپس جناح نظامی آن، سازمان»امَل« را براساس اصول و مبانی 
اســلامی پی  ریزی کرد که در میان توطئه  ها و دشمنی  های چپ و 
راســت با تکیه بر ایمان به خدا و با اســلحه شهادت، خط راستین 
اســلام انقلابی را پیاده می  کند و علــی  گونه در معرکه  های مرگ و 
حیات به آغوش گرداب خطر فرو می  رود و در طوفان  های سهمناک 
سرنوشــت، حسین  وار به استقبال شهادت می شتابد و پرچم خونین 
تشیع را در برابر جبارترین ســتم گران روزگار، صهیونیزم اشغال گر 
و هم دستان خونخوار آنها یعنی راست گرایان »فالانژ«، به اهتزاز در 
می  آورد و از قلب بیروت ســوخته و خراب تا قله  های بلند کوه  های 
جبل  عامل و در مرزهای فلســطین اشغال شده از خود قهرمانی  ها 
به یادگار می گذارد. او در قلب محرومین و مستضعفین شیعه جای 
گرفته و شــرح این مبارزات افتخارآمیز با قلمی سرخ و به شهادت 
خون پاک شهدای لبنان، بر کف خیابان  های داغ و بر دامنه کوه  های 

مرزی اسرائیل برای ابد ثبت شده است.
دکتر چمران با پیروزی شــکوهمند انقلاب اســلامی ایران، بعد 
از 2۳ ســال هجرت، به وطن باز می  گردد. همــه تجربیات انقلابی 
و علمــی خود را در خدمت انقلاب می  گــذارد. خاموش و آرام ولی 
فعالانه و قاطعانه به سازندگی می  پردازد و همه تلاش خود را صرف 

تربیت اولین گروه  های پاسداران انقلاب در سعدآباد می  کند. سپس 
در شغل معاونت نخســت  وزیر در امور انقلاب شب و روز خود را به 
خطر می  اندازد تا ســریع  تر و قاطعانه  تر مســئله کردستان را فیصله 
دهد تا اینکه بالاخره در قضیه فراموش ناشدنی »پاوه« قدرت ایمان 

و اراده آهینن و شجاعت و فداکاری او بر همگان ثابت می  شود.
دکتــر چمران بعد از این پیــروزی بی  نظیر به تهــران احضار و 
از طرف رهبر کبیر انقلاب اســلامی حضرت امــام   خمینی)ره(، به 
ســمت وزیر دفاع در دولت موقت بــازرگان و همچنین در کابینه 
دولت موقت شورای انقلاب منصوب شد و تا شهریور 1۳۵۹ در این 

مسئولیت ایفای نقش نمود.
یکی از کارهای مهم و اساسی شهید چمران از همان روزهای اول 
دفاع مقدس، ایجاد هماهنگی بین ارتش، ســپاه و نیروهای داوطلب 
مردمی بود که در منطقه حضور داشــتند. بازده این حرکت و شیوه 
جنگ مردمــی و هماهنگی کامل بین نیروهــای موجود، تاکتیک 
تقریباً جدید جنگی بود؛ چیزی که ابرقدرت ها قبلًا فکر آن را نکرده 

بودند.
دکتــر چمران با تشــکیل ســتاد جنگ های نامنظــم خدمات 
ارزشــمندی را انجام داد و از جمله کمک در آزادسازی سوسنگرد 

می توان اشاره نمود.
در ســحرگاه ۳1 خردادماه 1۳۶0، سرهنگ ایرج رستمی معاون 
دکتر چمران و فرمانده ارتشــی منطقه دهلاویه به شهادت رسید و 
دکترچمران به شــدت از این حادثه متاثر و ناراحت شــد. چمران 
یکــی دیگر از فرماندهانــش را احضار کرد و او را به جبهه برد تا در 
دهلاویه به جای رستمی معرفی کند که بر اثر انفجار گلوله خمپاره 

به شهادت رسید.
شهید جواد فکوری

جواد فکوری در دیماه ســال 1۳1۷ در تبریز به دنیا آمد. پدرش 
فردی مذهبی و از کاسب های جزء بود که در آن زمان به علت عدم 
رونق بازار به همراه خانواده اش به تهران مهاجرت کرد و در این شهر 
اقامت نمود. جواد دوران ابتدایی را در مدرســه اقبال واقع در محله 
قدیم »دردار« و تحصیلات متوســطه را در دبیرستان مروی تهران 
به پایان رساند و در سال 1۳۳۷ موفق به اخذ دیپلم شد. وی دارای 
هوشــی سرشار و ذهنی خلاق بود و در طول دوران تحصیل همواره 

یکی از شاگردان موفق و ممتاز کلاس به شمار می آمد.
فکوری در ســال 1۳۳۸ در آزمون سراسری دانشگاه شرکت کرد 
و در رشــته پزشــکی پذیرفته شــد اما به دلیل علاقه وافری که به 
آموختن فن خلبانی داشــت انصراف داد و پس از قبولی در مراحل 
گزینش در مهر ماه 1۳۳۸ وارد دانشــکده خلبانــی نیروی هوایی 
درآمد. پس از گذراندن دوره های مقدماتی اولین پرواز مستقل خود 
را در خردادمــاه 1۳۳۹ با یک فروند هواپیمای»تی-۳۳« و به مدت 
یک ساعت و نیم بر فراز آسمان دوشان تپه در وضعیت های مختلف 

انجام داد که پس از فرود مورد تشویق استاد خلبان قرار گرفت.
فکــوری پس از گذرانــدن دوره مقدماتی پــرواز در ایران جهت 
تکمیــل دوره تخصصی پرواز به کشــور آمریکا اعــزام و پس از ۸2 
هفته با 2۶۳ ســاعت پــرواز با انواع هواپیماهای شــکاری موفق به 
دریافت گواهینامه خلبانی برای هواپیمای شکاری »اف-4« شد و با 
درجه ســتوان دومی در پایگاه یکم شکاری مهرآباد مشغول خدمت 
شد. مسئولیت عملیات »گردان 102« شکاری، گردان یکم شکاری، 
شــعبه اســتاندارد»گردان پرواز کور« و عملیات تیپ سوم شکاری 
از عمده تریــن مشــاغل او قبل از پیروزی انقلاب بــود. با گذراندن 
دوره های اســتاد خلبانی، هنر پرواز تیراندازی در شب و فرماندهی 
ستاد مجموعاً با ۳۳40 ساعت پرواز بر روی هواپیمای شکاری اف-4 

یکی از خلبانان ماهر، موفق و برتر نیروی هوایی بود.
فکــوری پس از پیروزی انقلاب در مشــاغلی از قبیل: فرماندهی 
پایــگاه دوم شــکاری تبریــز، فرماندهی منطقه هوایــی مهرآباد و 
معاون عملیات نیروی هوایی که به علت جدیت و پشــتکاری که در 
مســئولیت هایش از خود نشان داد در هفتم خرداد 1۳۵۹به سمت 
فرماندهی نیروی هوایی منصوب شــد. لیاقت و شایســتگی شهید 

فکوری در مسئولیت فرماندهی و ارائه طرح های منطقی و کاربردی 
وی در ساماندهی نیروی هوایی پس از انقلاب باعث شد در روز 20 
شــهریورماه 1۳۵۹ به عنوان وزیر دفاع به کابینه شهید رجایی راه 
یابد و تمامی اوقات خویش را تا آنجا که در توان داشــت در این دو 

سنگر بگذراند.
نقش شهید فکوری در خنثی کردن ماجرای حزب خلق مسلمان 
در تبریز زمانی که فرماندهی پایگاه دوم شــکاری را بر عهده داشت 
بســیار حساس بود و او توانست با منســجم کردن نیروهای متعهد 
پایگاه و همکاری برادران انجمن اســلامی توطئه دشمنان را نقش 
بر آب ســازد. وی زمانی به فرماندهی پایگاه یکم شــکاری منصوب 
شــد که عناصر ضدانقلاب پایگاه مذکور هر روز در لوای شعارهای 
انحرافی و طرح مسائل جنبی قصد داشتند که امور عملیاتی پایگاه 
را دچــار وقفه و اختلال کنند امــا با زحمات پیگیر فکوری و کمک 
کارکنان دلسوز و متعهد، نه تنها تلاش های عناصر ضدانقلاب خنثی 

و بی اثر شد بلکه کارآیی عملیاتی پایگاه نیز افزایش یافت.
همچنیــن نقش فکــوری به صورتی قاطــع و مصمم در هدایت 
عملیــات خنثی ســازی کودتای نقاب و نظارت وی در دســتگیری 
عناصــر این کودتا قابل توجه بوده اســت. نقش فکوری در طراحی 
و اجرای بزرگترین عملیات هوایی کمان۹۹ )140فروندی( که تنها 
به فاصله گذشــت 10 ســاعت از آغاز جنگ تحمیلــی و به تلافی 
اولین حمله ناجوانمردانه رژیم بعث عراق صورت گرفت همواره نقطه 

عطفی در تاریخ نبردها و جنگ های هوایی به شمار می آید.
فکوری در سال های پس از انقلاب چندین بار توسط عناصر وابسته 
و ضد انقلاب تا مرز شــهادت پیش رفت. سرانجام در شامگاه هفتم 
مهرمــاه 1۳۶0 زمانی که به همراه تنی چند از امیران و ســرداران 
رشید اســلام)فلاحی، نامجو، کلاهدوز، جهان آرا و...( حاملان خبر 
فتح و پیروزی رزمندگان سلحشور اسلام بودند و به منظور دیدار و 
ارائه گزارش فتح بــه فرماندهی کل قوا حضرت امام خمینی)ره( از 
منطقه عملیاتی آبادان-اهواز به تهران باز می گشــتند بر اثر سانحه 
و نقص فنی هواپیمای ترابری ســی-1۳0 در ۳0مایلی جنوب شهر 

تهران)کهریزک( به افتخار شهادت نائل آمد.
شهید سید موسی نامجوی

سیدموســی نامجوی روز2۶ آذر ماه ســال 1۳1۷ در بندر انزلی 
به دنیا آمد. پدرش ســیدرضا و جدش سید موسی، از سادات علوی 

ساکن روستای »کلویر« حومه انزلی بودند.
به دلیل اســتعداد خاص در پنج ســالگی وارد دبســتان شــد و 
تحصیلات ابتدایی و دبیرستان را در مدت زمان کوتاهی طی کرد. با 

استخدام پدر در شرکت مخابرات، در تهران ساکن شدند.
سید موســی در مهر ماه سال 1۳۳4 به »دبیرستان نظام« رفت. 
در ســال 1۳۳۷ دیپلم ریاضی گرفت و وارد دانشکده افسری ارتش 
شــد. او در دوران دانشجویی مطالعات بسیاری در حوزه دین انجام 
داد و همزمان زبان های انگلیســی و فرانسه را فراگرفت. پایان دوره 
دانشکده افسری در سال 1۳40و اخذ درجه ستوان دومی همزمان 
با انتخاب وی بعنوان هیات علمی دانشکده بود. این انتخاب شایسته 

حکایت از هوش فوق العاده و تخصص وی داشت.
در دانشکده »استاد نقشه خوانی« بود. استادی مکتبی که تکوین 
شــخصیت دینی و علمی دانشــجویان، تلفیق آموزه های اسلامی با 
قواعد متدلوژیک دانشگاهی و در یک کلام »بیداری اسلامی« آرزو 
و آرمانش بود. وی در سال های ابتدایی تدریس در دانشکده به لحاظ 
آشــنایی پدر با بیت حضرت امام)ره( به خدمت ایشان رسیده و در 
پرتو همین ارتباطات و به برکت رفت و آمد به بیت حضرت امام)ره( 

با انقلابیون مومن و مبارز آشنا شد.
بعد از تبعید امام)ره( به ترکیه، در سال1۳4۳مسئولیت انقلابیون 
مضاعف شــد. نامجوی به تدریج وارد»گروه مخفی ارتش« شــد که 
شــامل جمعی از نظامیان مبارز و در خط امام)ره( بود که در ارتش 
فعالیــت می کردند. او ماموریــت یافت افراد مذهبــی را در ارتش 
شناســایی و به گروه معروفی کند. آشــنایی او با »شــهید حسن 
اقارب پرســت« و »شــهید یوســف کلاهدوز« که از افسران لایق و 

شایســته ارتش بودند از سال 1۳4۵ آغاز شد و با وجود زمینه های 
مناسب و مشترک فکری، این آشنایی مبدل به همفکری سیاسی و 

پیوستن آن دو به گروه مخفی شد.
همکاری اســتاد و دو شــاگرد مومن و مجاهدش در اولین قدم 
منجر به فعال و پویا شــدن نمازخانه دانشکده شد اما جذب افسران 
مومن و ارتباط دادن ایشان با حسینیه ارشاد، حمایت از خانواده های 
شهدای 1۵ خرداد از جمله اقدامات ایشان بود که تا پیروزی انقلاب 

اسلامی به طور عمل گرایانه دنبال می شد.
سیدموســی نامجوی در سال 1۳4۹در سن ۳2 سالگی به سنت 
پاک پیامبر)ص( پیوســته و ازدواج نمود. یک سال بعد درحالی که 
به لحاظ رتبه علمی حائز بورســیه تحصیلی به آمریکا شــده بود به 
لحاظ اینکه ضداطلاعات او را »مذهبی و سیاســی« و تحت مراقبت 
می دانست از سفر او ممانعت شد حال آنکه تمامی مراحل قانون طی 
شــد و حتی او تمامی وسایل زندگی مشترک را برای تامین مخارج 

سفر فروخته بود.
اما در آستانه پیروزی انقلاب اسلامی، سید موسی نامجوی و سایر 
همفکران نظامی با اتخاذ تدابیری هوشیارانه در روزهای تظاهرات با 
کشاندن نظامیان و سربازان به پادگان ها عملًا فضای جامعه را برای 
حضور وســیع مردمی خالی کرده و مانع هر نوع درگیری مسلحانه 
میان ارتشــیان و مردم شــدند. همزمان با ورود امام)ره(، نامجوی 
حفاظت از بیت ایشــان را بر عهده گرفت و در کنار منزل ایشــان 
مستقر شــد و به گروه مشاوران پیوســت. اولین و مهمترین اقدام 
او پس از پیروزی انقلاب اســلامی در حوزه ارتش، حفظ دانشکده 
افسری بود. چرا که دانشــکده در آن مقطع حساس مرکز تاخت و 
تاز گروه های سیاسی شده بود. نامجوی با حمایت حضرت امام)ره( 
و همکاری افســران مومن و متعهدی چون شــهید اقارب پرست و 
کلاهدوز ضمن حراســت از ساحت دانشــکده اقدام به اصلاح نظام 
آموزشی و اخلاقی آن کردند و نهایتاً دانشکده به دانشگاه افسری یا 

»فیضیه ارتش« مبدل شد.
در اقدام بعدی، نامجوی با همکاری شهید کلاهدوز، شهید محمد 
منتظری و شــهید اقارب پرست هسته اولیه سپاه پاسداران را که در 
آن روزها به نام »پاســا« معروف بــود، پی ریزی کردند. متعاقب آن 
شــهید کلاهدوز از ارتش منفک و به مســئولیت آموزش کارکنان 
ســپاه پاسداران گمارده شد. بعد از فرمان تاریخی امام)ره( مبنی بر 
تشکیل ارتش بیست میلیونی، او ۳00 نفر از دانشجویان را در سطح 
مساجد تهران بســیج کرد تا به غیرنظامیان درس اسلحه شناسی و 

نحوه جنگ و گریز را آموزش دهند.
نامجوی در تاریخ 1۳۶0/4/12 ازســوی امام)ره( بعنوان »مشاور 
عالی« انتخاب شــد و در تاریخ 1۳۶0/۵/2۷ پس از شــهادت دکتر 
چمران، از طرف نخســت  وزیر وقت )دکتر شــهید باهنر( به وزارت 
دفــاع منصوب شــد. او در این زمان اقدام به طرح ریزی و ســاخت 
قطعات نظامی مهم و مورد نیاز در»تسلیحات ارتش« کرد که سهم 

بسزایی در صرفه جویی در مهمات داشت.
شــهید نامجوی پس از پایان عملیات »ثامن الائمه)ع(« که اولین 
عملیات بزرگ پیروزمند برعلیه دشــمن بعثی با طراحی و محوریت 
لشکر ۷۷ پیروز خراسان ارتش جمهوری اسلامی ایران انجام و باعث 
شکست حصر آبادان شــد، به همراه تعدادی از فرماندهان ارتش و 
شــورای عالی دفاع برای سرکشــی به جبهه آبادان رفت و پس از 
رویت فتح غرورآفرین سربازان امام)ره(، به هنگام بازگشت در تاریخ 
1۳۶0/۷/۷ به همراه سرلشکر فلاحی )رئیس ستاد مشترک ارتش(، 
ســرهنگ خلبان فکوری، یوسف کلاهدوز قائم مقام سپاه پاسداران 
و محمد جهان آرا و "ســید رســول نامجوی"  )برادر شهید موسی 
نامجو( با هواپیمای پشــتیبانی ترابری سی-1۳0 نیروی هوایی به 
مقصد تهران، هواپیمایشــان در کهریزک دچار سانحه و نقص فنی 
گردید و به درجه رفیع شهادت نائل آمدند. یادشان گرامی راهشان 

پررهرو.
ارتش جمهوری اسلامی ایران ، سازمان حفظ آثار و نشر ارزشهای 

دفاع مقدس ، تهیه و تنظیم: سرهنگ ستاد قاسم اکبری مقدم

حدیث مجاهدت و ایثار وزیران دفاع شهید دولت

یادی از شهیدان و دلاور مردان دفاع مقدس
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سردار حاج حسین همدانی در سال 1۳۳۳ دیده به جهان 
گشــود. وی در همان ابتدای جوانی در صف مبارزان انقلابی 
درآمد و با حضور در محضر آیت الله شهید مدنی در همدان به 

مبارزه به رژیم شاهنشاهی پرداخت.
سردار شهید حسین همدانی | تاریخ شهادت: 1۶ مهر 

1۳۹4
زندگی نامه

نام و نام خانوادگی: حاج حسین همدانی
محل تولد: آبادان

تاریخ تولد : 24/۹/1۳2۹
تاریخ شهادت: 1۶/۷/1۳۹4
محل شهادت: حلب، سوریه

محل دفن: همدان
وضعیت تأهل: متأهل

تعداد فرزندان: 4
وی در همان اوایل پیروزی انقلاب اســلامی و به دنبال 
فرمان حضرت امام خمینی )ره( در جبهه مبارزه با اشــرار و 
گروهک داخلی جان برکف تن به مجاهدت داد و در سال 1۳۵۹ 
به همراه خانم مرضیه دباغ از پایه گذاران سپاه استان همدان و 

بعدها کردستان بود.
به گزارش شهرتاش به نقل از موزه دفاع مقدس ، سردار 
حسین همدانی پس از پیروزی انقلاب اسلامی پایه گذاری و 
تأسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی استان همدان را آغاز و 
خود نیز به عنوان یکی از ارکان اصلی شورای عالی فرماندهی 
سپاه استان همدان، فعالیتش را آغاز کرد و با کمک هم رزمان و 
پاسداران آن خطه، به پاک سازی عناصر طاغوت و عوامل فساد 
و نفاق برآمده و از آنجایی که چندین بار به دست ساواک دستگیر 
شده و مورد تعقیب بود، عوامل طاغوت را به خوبی می شناخت.

بــا آغاز جنگ تحمیلی، لحظه  ای درنــگ نکرده و راه 
کردستان را در پیش گرفت و از آنجا که پیش از جنگ نیز به 
کمک مردم محروم کردســتان شتافته و با دیگر دوستان و 
هم رزمان در آنجا نیز گروهک های ضدانقلاب را می شناخت، 
دیری نپایید که به صف دشمن ستیزان پیوست و فرماندهی 

عملیات های مطلع الفجر را با پیروزی کامل تجربه کرد.
حسین همدانی فرماندهی جبهه میانی سرپل ذهاب هم 
از دیگر گام  هایی بود که در راســتای مبارزه با دشمن بعثی 
برداشته و پس از مدتی کوتاه به همراه حاج احمد متوسلیان و 
شهید همت و شهید شهبازی در تشکیل و سازمان دهی لشکر 

2۷ محمد رسول الله )ص( نقش بسزایی داشت.
عملیات فتح المبین و بیت المقدس آن هم با مسئولیت 
فرماندهی محورهای عملیاتی، تجربه ای نو در قالب هدایت تیپ 
و لشکر بوده که از فاتحان خرمشهر، سهمی را از آن خود کرد و 
سپس از تشکیل یگان های رزم سپاه به عنوان بانی و نخستین 
فرمانده لشکر ۳2 انصارالحسین )ع( استان همدان، وارد میدان 

نبرد علیه دشمن بعثی شد.
موفقیت های رزمندگان اسلام در سایه فرماندهی این 
سردار رشید، سبب شد تا فرماندهان روز به روز بیشتر به او اعتماد 
کرده و مسئولیت های سنگین تری را یکی پس از دیگر به او 
بسپارند. قبل از عملیات های بزرگ کربلای چهار و کربلای پنج، 
سردار حسین همدانی به فرماندهی لشگر 1۶ قدس گیلان 

انتخاب شد.
از دیگر ســوابق این سردار شهید، می توان به معاونت 
اطلاعات و عملیات قرارگاه قدس که چندین لشــکر و تیپ 
مستقل را تحت امر داشت، اشاره کرد. همچنین حضور پررنگ 
وی در عملیات غرورآفرین مرصاد و مجاهدت های وی در مبارزه 
به منافقین کوردل از دیگر خدمات ارزنده این شهید به ایران 

اسلامی بود.
پس از دفاع مقدس به دانشگاه فرماندهی و ستاد رفته و 
تحصیل تئوریک و آکادمیک هدایت یگان ها را هم به تجربیات 
ارزنده اش افزود و با انتصاب به عنوان فرمانده قرارگاه نجف اشرف 
و لشکر 4 بعثت در غرب کشور، کارنامه ای موفق از خود به جای 

گذاشت.
معاون هماهنگ کننده نیروی زمینی و جانشینی نیروی 
مقاومت بسیج در دو دوره و فرماندهی لشکر 2۷ محمد رسول الله 
و به همراه آن، جانشینی قرارگاه ثارالله، از دیگر مسئولیت های 
ایشان بود و معاون مرکز راهبردی سپاه و مشاور عالی فرمانده 
کل سپاه و جانشینی سازمان بسیج مستضعفان از او فرمانده ای 
کهنه کار با کوله باری تجربه و شناخت ساخته که سبب شده 
است تا حســاس ترین و مهم ترین سپاه کشــور که دارای 

ویژگی های خاص است، بر عهده ایشان گذاشته شود.
مسئولیت های سردار حسین همدانی در هشت سال 

دفاع مقدس:
1  ـفرمانده لشکر ۳2 انصارالحسین استان همدان

 ـفرمانده لشکر 1۶ قدس استان گیلان  2
۳  ـمعاونت عملیات قرارگاه قدس

مســئولیت های پس از دفاع مقدس ســردار حسین 
همدانی:

 ـفرمانده قرارگاه نجف اشرف و فرمانده لشکر 4 بعثت  1
2  ـرئیس ستاد نیروی زمینی سپاه پاسداران

 ـجانشینی فرمانده نیروی مقاومت بسیج سپاه )دو   ۳
دوره(

 ـمشــاور عالی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب   4
اسلامی

۵  ـجانشین سازمان بسیج مستضعفان
۶-عضو هیئت امنای هیئت رزمندگان

۷-فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران
سردار شهید سرلشگر حســین همدانی، مفتخر به 
دریافت دو نشان فتح از دست مقام معظم رهبری و فرمانده کل 
قواست که به خاطر هدایت و فرماندهی موفق لشکرهای تحت 

امر در دوران دفاع مقدس بوده است.
سردار حسین همدانی آخرین مأموریتش، دفاع از حریم 
مطهر حضرت زینب و کمک به مردم ســوریه برای رهایی از 
دست گروهک صهیونیستی تکفیری داعش بود که در همین 
راه شهد شهادت را نوشید و در سن ۶1 سالگی پس از سال ها 
مجاهدت و نبرد در جبهه اسلام، ندای حق را لبیک گفت و در 

تاریخ 1۶ مهرماه 1۳۹4 به فیض شهادت نائل گردید.
پیکر شهید سردار حسین همدانی در تاریخ 1۹ مهرماه 
در تهران تشــییع و برای خاک سپاری به زادگاهش همدان 
انتقال یافت تا هم رزمان این شهید در گلزار شهدای همدان 

آخرین وداع را با وی انجام دهند.
وصیت نامه

سپاس خدای را که نعمت ها فراوان بر ما ارزانی داشت و 
فراوان شکر که در عصر خمینی )ره( حیاتمان قرار داد، همه 
پــدران و مادران ما در آرزوی این دوران بودند و ندیدند اما ما 

دیدیم.
دوران احیای اسلام عزیز و عزتمندی ملت های مسلمان، 
مقاومت مجاهدان سپاه اسلام، عصر تحول و شکوه و عظمت 
در جهان اسلام، عصر بیداری ملت ها، عصر زوال طاغوت ها، 
عصر فروپاشی قدرت های اســتکباری و عصر برگشتن به 

خویشتن.
خدا را هزاران شکر به خاطر نعمت هایش، نعمت زندگی 
در هشت سال دفاع مقدس، زندگی با مجاهدینی که محبوب 

خدا بودند و میهمان خدا شده اند.
زندگی در کنار ملتی که خوش درخشیدند و در مقابل 
همه توطئه ها و فشارهای سنگین دشمنان تسلیم نشدند و 
مدل شدند، نمونه شدند در بین ملت ها که سرآمد همه آن ها 
پدران، مادران، همســران و فرزندان شــهیدان گران قدر ما 

هستند.
چه افتخاری بالاتر از آنکــه آزادگان ما و جانبازان ما و 
خانواده مقاومشــان صبر را شــرمنده کردند و 10 سال در 
اردوگاه های حزب بعث صفحه زرین بر تاریخ این ملت نگاشتند. 
جانبازان ما با تحمل دردهای فراوان حجت را بر ما تمام کردند 

که باید مقاومت را ادامه داد.
خدای بزرگ را شــکر به خاطر نعمت  برخورداری از 

ولایت، ولایت امیرالمؤمنین علی بن ابیطالب )ع(.
مگر می توان از نعمت بزرگی که خدای مهربان به ما داده 
برآییم. نعمت ولایت فقیه، امام بزرگوارمان، آن پیر جمارانی؛ 
نعمت جانشین خلف آن، علی زمانمان که ادامه دهنده همان 
راه و کاروان انقلاب را چه مدبرانه و زیبا از همه گردنه ها و کمین ها 
عبور می دهد اما نه، باید بیش از این شاکر باشیم نه زبانی، بلکه 

عملی مثل شهیدانمان لبیک بگوییم.
بنده حقیر، حسین همدانی، شاگرد تنبل دفاع مقدس 
اعتراف می کنم که وظایف خودم را به خوبی انجام ندادم و بعضی 
موقع ها این نفس سرکش سراغ من می آمد و مرا گول می زد، 
وسوسه می شدم، نق می زدم، در درونم اعتراض ایجاد می شد 
اما خدا مرا کمک می کرد، متوجه می شدم، پشیمان می شدم، 
توبه می کردم و از خدا طلب عفو و بخشــش می کردم و مرا 

می پذیرفت و این اواخر هم خیلی دلم هوای رفتن کرده بود.
خدا کند که در موقع جان دادن راضی باشــد خدای 
مهربان و خودم به رحمت او امیدوار هستم نه به عملکرد خودم.

از همه دوستان و آشنایان حلالیت می طلبم، از امام و 
مولایــم حضرت آیت الله العظمی ســید علــی خامنه ای 
)مدظله العالی( که نتوانستم سرباز خوبی باشم عذرخواهی و 
کوتاهی مرا ان شاءالله به لطف و بزرگواری خودشان ببخشند.

از خانواده شهیدان، جانبازان و آزادگان همیشه شرمنده 
بودم که نمی توانستم خدمتگزار خوبی باشم؛ مرا حلال کنند.

تشکر دارم از همسر عزیزم که هم سنگر و همراه خوبی 
بودند، خداوند ان شاءالله این عمل شما را ذخیره آخرت قرار دهد 
و اما سفارش می کنم مثل گذشته بدهکار به انقلاب و نظام 
باشی نه طلبکار. قانع باش در مقابل کمبودها یا کم مهری ها 
صبر داشته باش و مراقب باش فضاسازان تو را ناسپاس نکنند، 
عشق به ولایت فقیه و اطاعت کامل از ایشان سعادتمندی دنیا 

و آخرت را دارد.
فرزندانم را سفارش می کنم و تأکید بر حفظ ارزش های 
اســلام عزیز و نظام مقدس جمهوری اســلامی که با حفظ 
ارزش هایش می توانند تأثیرگذار و مدل و الگو باشند، حجاب 
برتر بر شــما واجب اســت رضایت پدر پیر شــما با حفظ 
ارزش هاست. سعادتمندی و عاقبت به خیری شما را از خدای 

مهربان خواستارم.
برای خواهرانم و برادرم و فرزندان عزیزشــان آرزوی 
سعادتمندی دارم، بسیار دوستان خوبی داشتم که یکایک آن ها 
و زندگی با آن ها همیشه در ذهن و خاطراتم ماندگار است و به 

این دوستی مفتخر هستم.
از همه آشنایان و دوستان می خواهم در صورت امکان 
یک روز برایم نماز و روزه به جای آورند؛ اگر ان شاءالله در آن عالم 

دیگر باز هم در کنار شما عزیزان باشم، جبران کنم!
هیچ گونه بدهی ندارم و به کسی هم بدهکار نیستم، اما 
اگر کسی طلبکار بود بدهی را بدهید شاید یادم رفته باشد، به 

امید رحمت خدایم، خداحافظی با شما و طلب مغفرت.
بنده گنهکار حسین همدانی

گذری بر حیات سیاسی – اجتماعی سردار 
شهید حاج حسین همدانی

سردار شهید حاج حســین همدانی که از او به عنوان 
»بزرگ ترین فرماندهان جنگ ســوریه«، »نابغه  جنگ های 
ناهمتراز در غرب آسیا« و »مرد شماره 2 سپاه« یاد مي شود، در 
کنار حاج احمد متوسلیان، شهید محمدابراهیم همت و شهید 
محمود شهبازی از بنیانگذاران تیپ 2۷ محمد رسول الله)ص( 
شناخته مي شود. حاج حسین همدانی که قبل از پیروزی انقلاب 
اسلامی در امر مبارزه فعال بود، در دوران پس از جنگ تحمیلی، 
مســئولیت های متعددی در سپاه و بســیج داشته است؛ 
فرماندهي سپاه پاسداران استان همدان، فرماندهی لشکر 2۷ 
محمد رسول الله)ص( و سپاه پاسداران تهران و مشاور فرمانده 
کل سپاه، بخشی از مسئولیت های اوست. سردار همدانی در 
سال 1۳۹0 به عنوان فرمانده راهبردی در میدان نبرد سوریه 
حاضر شــد. او در آنجا به »ابووهب« معروف بود. تشــکیل 
گروه های دفاع مردمی ایده  او برای نجات سوریه از بحران بوده 
اســت. حاج حسین همدانی سرانجام روز 1۶ مهر 1۳۹4 در 

مسیر استان حماء در جنوب شرقی حلب به شهادت رسید.
پایگاه مرکز اسناد انقلاب اسلامی؛ شهید حسین همدانی 
)1۳2۹-1۳۹4( زاده ی آبادان، مبارز دوران نهضت اسلامی و 
از پاسداران نسل اول سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است که 

در جنگ های کردستان، عراق و سوریه حضور داشته است.
سردار همدانی در کنار حاج احمد متوسلیان، شهید 
محمدابراهیم همت و شهید محمود شهبازی از بنیانگذاران 
تیپ 2۷ محمد رسول الله)ص( شناخته مي شود. سردار همدانی 
در دوران پس از جنگ مسئولیت های متعددی در سپاه و بسیج 
داشته است. فرماندهي سپاه پاسداران همدان، فرماندهی لشکر 
2۷ محمد رسول الله)ص( و سپاه تهران و مشاور فرمانده کل 
ســپاه، بخشی از مسئولیت های اوست. سردار همدانی سال 
1۳۹0 به عنوان فرمانده راهبردی در میدان نبرد سوریه حاضر 
شد. او در آن جا به »ابووهب« معروف بود. گفته مي شود تشکیل 
گروه های دفاع مردمی ایده  او برای نجات سوریه از بحران بوده 
است. حاج حسین همدانی روز 1۶ مهر 1۳۹4 در مسیر استان 
حما در جنوب شــرقی حلب به شهادت رسید. از او به عنوان 
»بزرگ ترین فرماندهان جنگ ســوریه«، »نابغه  جنگ های 

ناهمتراز در غرب آسیا« و »مرد شماره 2 سپاه« یاد مي شود.
این نوشتار با گذری کوتاه بر زندگانی سردار حاج حسین 
همدانی، ابعاد سیاســی – اجتماعی حیات وی را بازخوانی 

می کند.
تولد و کودکی

حسین همداني 24 آذر 1۳2۹ در آبادان متولد شد. نام 
خانوادگي او در شناســنامه شاه کوهي همداني و اصالتاً اهل 
همدان بود. پدرش علي شاه کوهي، کارگر فني پالایشگاه نفت 
آبادان و مادرش گوهرتاج چراغ نوروزی بود. خانواده  همداني 
بعد از فوت پدر در سال 1۳۳۵ به همدان، زادگاه اجدادي شان 

مهاجرت کردند.
حسین در ۷ سالگی به مدرسه رفت. در همین دوره به 
دلیل وضعیت مالی خانواده در کنار تحصیل مشغول به کار شد. 
تحصیلاتش را تا اول دبیرستان ادامه داد و در این مقطع به دلیل 

مشکلات مالی مجبور به ترک تحصیل شد.
خانواده  همدانی سال 1۳4۶ به تهران مهاجرت کرد و در 
محله  جوادیه ســاکن شــد. در این دوره حســین در یک 
باطری سازی در میدان قزوین مشغول به کار شد و تحصیلاتش 
را در مدرسه  شبانه روزی نازی آباد ادامه داد. سال 1۳۵0 خدمت 
ســربازي خود را در تیپ ۵۵ هوابرد ارتش در شیراز گذراند. او 
بعد از پایان دوره  سربازي دیپلم گرفت. همداني سال ۵۶ با پروانه 
چراغ نوروزي دختردایي خود ازدواج کرد و به همدان بازگشت.

فعالیت قبل از انقلاب
حســین همدانی در جلسات ســخنرانی  دکتر علی 
شریعتی، آیت الله مرتضی مطهری، دکتر محمدجواد باهنر، 
دکتر محمد مفتح و آیت الله سیدعلی خامنه ای شرکت می کرد 
و در کانون فرهنگی - مذهبی همدان در کنار علی آقامحمدی 
و سیدکاظم اکرمی فعال بود. او در منازعات فکری بین آیت الله 
آخوند همدانی و عالمي دامغاني، طرفدار آخوند همدانی بود. 
حسین همدانی در پوشش راننده  اتوبوس برای گروه های مبارز 
همدان حمل ســلاح می کرد، روز 12 بهمن 1۳۵۷ در تیم 
حفاظت از امام قرار داشت و در همین روز با محمود شهبازی 

آشنا شد.]1[
فعالیت بعد از انقلاب

پس از پیروزی انقلاب اســلامی حســین همدانی به 
عضویت یکی از دو کمیته  همدان به فرماندهی علی  آقامحمدی 
درآمد. گفته می شود این کمیته متشکل از هواداران آیت الله 
مدنی بود. حسین همدانی به معرفی و پیشنهاد حاج محمد 
سماوات وارد سپاه پاسداران انقلاب اسلامی شد.]2[ او با محمد 
سماوات قبل از انقلاب در جریان کمک به زلزله زدگان طبس 

آشنا شده بود.
همداني ۶ ماه ابتدایی سال ۵۸ به آموزش نیروهای سپاه 
در پادگان ابوذر همدان مشــغول شــد. به  نظر می رســد 
آموزش های او مبتنی بر دوران سربازی در تیپ ۵۵ هوابرد ارتش 
بوده است. همدانی در خاطراتش گفته هم بچه هاي سپاهي و 
هم طرفداران سازمان مجاهدین را آموزش می داده. در کارنامه  
او در سال ۵۸ مسئولیت حراست دادگاه انقلاب همدان نیز ذکر 

شده است.
مبارزه با ضدانقلاب و عناصر تجزیه طلب

تیر 1۳۵۸ حسین همدانی با همراهی افرادی چون تقی 
بهمنی، مهدی فریــدی و محمود نیک منظر براي مبارزه با 
ضدانقلاب مسلح وارد مهاباد شد. این تیم همچنین در عملیات 
آزادسازي سنندج در 12 فروردین ۵۹ به فرماندهی ابوشریف، 
صیاد شیرازی، محمد بروجردی و رحیم صفوی حضور داشت.

]۳[ تیر 1۳۵۹ اولین ملاقات احمد متوسلیان و همدانی در 
مریوان اتفاق افتاد.]4[ 

حضور در جنگ ایران و رژیم بعث
تابســتان 1۳۵۹ با آغاز تحرکات زمینی رژیم بعث در 
مرزهای ایران، همدانی در سرپل ذهاب و پاسگاه مرزی تیله کوه 
مأمور به خدمت شد. او در جلسه ای با حضور علی صیاد شیرازی 
به عنوان فرمانده عملیات غرب، ابوشریف )عباس آقازمانی( 
فرمانده عملیات سپاه کشور، مرتضي رضایي فرمانده کل وقت 
سپاه، محمد بروجردي، احمد متوسلیان و ابوالحسن بنی صدر 
رئیس جمهور وقت، استقرار تانک های بعثی در مرز را گزارش 
داد، بــا این حال بنی صــدر گفته بــود: »آن ها فقط ماکت 

هستند.«]۵[
اسفند 1۳۵۹ با انتصاب محمود شهبازی به فرماندهی 
سپاه همدان، حسین همداني مسئول تدارکات سپاه همدان 
شــد.]۶[ در همین دوره او فرماندهی عملیات سرپل ذهاب 
)شــهیدان رجایی و باهنر( را بر عهده داشت.]۷[ آبان 1۳۶0 
همدانــی در پایه گذاری تیپ 2۷ محمد رســول الله، احمد 
متوسلیان، محمدابراهیم همت و محمود شهبازي را همراهی 
کرد. در اولین عملیات این تیپ براي آزادســازي خرمشهر، 
همداني جانشین شهبازي قائم مقام تیپ 2۷ بود. خرداد 1۳۶1 
با تصمیم اعزام تیپ 2۷ به جنوب لبنان، همدانی قصد همراهی 
با متوسلیان را داشت اما فضل الله محلاتی مانع رفتن او شد.]۸[

حسین همدانی تابستان 1۳۶1 اولین فرمانده تیپ ۳2 
انصار بود. سال 1۳۶4 علی شمخاني فرمانده وقت نیروي زمیني 
سپاه، فرماندهی لشــکر قدس گیلان را به همدانی سپرد. او 
فرماندهی این لشکر در عملیات هاي کربلاي 4 و ۵ را بر عهده 
داشت. سال 1۳۶۶ همدانی به معاونت عملیات قرارگاه قدس 
منصوب شد. او در این دوران برای شناسایی منطقه  عملیاتی 
والفجر 10 که قرار بود در حلبچه و سلیمانیه انجام شود، دو ماه 
را در کردستان عراق گذراند.]۹[ حاج حسین همداني را در کنار 
شهید صیاد شیرازی از اولین کساني مي دانند که 2 مرداد ۶۷ 
در عملیــات مرصاد حاضــر بــود.]10[ او در عملیات های 
بیت المقدس و کربلای ۵ دوبار از ناحیه  پا دچار مجروحیت شده 

بود.
پس از جنگ ایران و رژیم بعث عراق

حاج حسین همداني در آذر 1۳۶۷ دوره  دافوس را در 
ارتش گذراند؛ او در این دوره فرمانده سپاه همدان بود. سال 
1۳۷0 با ادغام لشــکر انصار الحســین همدان، لشــکر 
امیرالمومنین ایلام، تیپ نبي اکرم، تیپ مسلم گیلانغرب، 
تیپ ابوذر و تأسیس لشکر 4 بعثت، همدانی به فرماندهی آن 
منصوب شد. موقعیت منافقین در منطقه  کلار عراق در اولین 
عملیات این لشکر ضربه خورد و همدانی همزمان با لشکر 4 
بعثت، فرماندهی قرارگاه نجف در کرمانشاه را بر عهده داشت. 
او سال 1۳۷۳ به معاونت هماهنگ کننده  نیروي زمیني سپاه 
و سال 1۳۷۶ به جانشینی فرمانده نیروی مقاومت بسیج 

منصوب شد.
حسین همدانی در ســال 1۳۷۶ جانشین فرمانده 
نیروي مقاومت بســیج بود. در اواخر سال 1۳۷۸ به عنوان 
کاردار نظامی عازم کنگو شد اما این مأموریت به علت ابتلا به 
بیماری مالاریا ناتمام ماند. همدانی سال 1۳۸0 به فرماندهی 
لشکر 2۷ محمد رسول الله منصوب شد. او در مراسم معارفه 
با اشاره به اولین فرمانده این لشکر )حاج احمد متوسلیان( 
خود را جانشین فرمانده لشکر2۷ نامید. سال ۸4 با تأسیس 
مرکز راهبردي ســپاه، عزیز جعفری، فرمانده وقت نیروی 
زمینی سپاه، معاونت آن را به همداني سپرد. او سال ۸۵ مجدداً 

جانشینی فرمانده نیروي مقاومت بسیج را عهده دار شد.
حسین همدانی آبان ۸۸ به فرماندهي قرارگاه ثارالله و 
سپاه تهران منصوب شد. این انتصاب به دلیل همزمانی با 
اتفاقات بعد از انتخابات ریاست جمهوری دهم، حواشي زیادي 
براي وی داشــت. علي رغم آن که برخوردهاي ســخت و 
خشونت آمیز در این برهه به همداني نسبت داده شد؛ گفته 
مي شود شوراي امنیت به درخواست همدانی مصوبه  عدم 
استفاده  نیروهاي نظامي و انتظامي و مردمي از سلاح گرم را 
صادر کرد.]11[ سردار همدانی تا دی 1۳۹0 فرماندهی سپاه 
تهران را بر عهده داشت و پس از او سردار محسن کاظمیني 

فرماندهي سپاه تهران را عهده دار شد.
حاج حسین همداني به دلیل فرماندهي سپاه در وقایع 
بعد از انتخابات ریاســت جمهوري سال ۸۸، در کنار عزیز 
جعفری، علی فضلی و حسین ساجدی نیا از مقاماتي بود که 
اتحادیه  اروپا 2۳ فروردیــن 1۳۹0 او را تحریم کرد. بیانیه  
اتحادیه  اروپا این مقامات را به دلیل سرکوب اعتراضات جنبش 

سبز از ورود به کشورهاي این اتحادیه منع کرده بود.]12[
مسئله  سوریه

1۳ دی 1۳۹0 ســردار حــاج حســین همدانی به 
درخواست سردار قاسم سلیمانی و حکم سردار عزیز جعفری 
فرمانده وقت سپاه در سوریه حاضر شد. از او در این دوران به 
عنوان فرمانده  راهبردی سوریه یاد می شود. به گفته ی حاج 
حســین همدانی در آن زمان بیش از ۷۵ درصد سوریه در 
اشغال تروریست های مسلح بود و فقط 2۵ درصد از آن دست 
حکومت مرکزی باقی مانده بود. همچنین منابع خبری از 
سازماندهی 110 هزار نیرو توسط جیش الحر خبر می دادند 
و کارشناسان سیاسی سقوط حکومت بشار را پیش بینی 

می کردند.
حاج حســین همدانی دلیل حضور ایران در بحران 
سوریه را با تعبیری از آیت الله خامنه ای پاسخ داده بود: »عمق 
استراتژی ما سوریه است.« او معتقد بود: »سوریه تنها کشوری 
است که در جبهه  مقاومت باقی مانده و تنها کشوری است که 
علی رغم تمام تلاش های آمریکایی ها و اروپایی ها و کشورهای 
عربی، حاضر نشد با رژیم اشغال گر قدس مذاکره کند.«]1۳[

مرحله  اول مأموریت حاج حسین همدانی در سوریه 
در سال ۹۳ به پایان رسید. همدانی پس از بازگشت، فرماندهی 
قرارگاه امام حســین)ع( را به عهده گرفــت. این قرارگاه 
مسئولیت سازماندهی نیروهای رزمنده اعزامی به سوریه را بر 
عهده داشــت. بعد از بازگشت او، رهبر انقلاب در دیداري از 
اقدامات او تشکر کرده و گفته بود: »من هر شب در نماز شما 
را با اسم دعا می کردم.«]14[ حسین همداني در دوران حضور 
در سوریه سندي راهبردي براي خروج سوریه از بحران تدوین 
کرد. این سند پنج بخش نظامی، امنیتی، اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی داشت. طرح او مورد موافقت آیت الله خامنه اي قرار 
گرفت. همچنین نیروهاي نظامي زیر نظر همداني هسته  اولیه  
تشکیلات دفاع وطني سوریه مشهور به قوات الدفاع الوطني 

بودند.]1۵[
شهادت

مهرماه 1۳۹4 سردار همدانی به همسرش اطلاع داد 
با طرح او برای آینده  سوریه موافقت شده است و باید برگردد.
]1۶[ احتمالاً منظور او فراهم شــدن زمینه های اجرایی 
بخش های مختلف همان طرح اولیه ای بوده است که تنها ابعاد 
نظامی و امنیتی اش اجرا شــده بود.]1۷[ اما ســاعت 1۶ 
پنجشنبه 1۶ مهر 1۳۹4 سردار حسین همدانی به همراه سه 
سرنشین خودرواش در جاده  خناصر – اثریه در جنوب شرق 
حلب در مسیر استان حماء شهید شد. ابتدا پایگاه خبری 
المیادین نزدیک به دولت سوریه این خبر را منتشر کرد و 
ساعتی بعد روابط عمومی سپاه در بیانیه ای شهادت سردار 
حســین همدانی را تأیید نمود. روابط عمومي ســپاه در 
اطلاعیه اي که به این مناسبت صادر کرد آورده بود: »سردار 
همداني عصر دیروز در حین انجام مأموریت های مستشاری 
در حومه شهر حلب به دســت تروریست های داعشی به 

شهادت رسید.«]1۸[
به گفته همرزمان حاج حسین همدانی، وی ساعت 
سه و سی دقیقه 1۶ مهر 1۳۹4 با همکارانش برای بازدید و 
شناسایی به منطقه ای که دست تکفیری ها بود رفته و در راه 
به کمین بر می خورند، پاره ای از آتشی که دشمن در منطقه 
تبادل کرده به ماشین اصابت می کند. ماشین منحرف شده 
و آن را به رگبار می بندند. راننده از ناحیه کمر و حسین همدانی 
از ناحیه چشم و سر آسیب جدی می بیند که به بیمارستان 
برده شده اما ساعت ۸ شب شهید می شود.]1۹[ همچنین 
پایگاه های خبری داخلی و خارجی شهادت حسین همداني 
توسط گروه تروریستی – تکفیری داعش را تأیید کردند.]20[ 
هر چند برخی رسانه ها از جملهTimes of Israel با اشاره 
به حملات هوایي روسیه در آن منطقه از نسبت دادن این 
اتفاق به داعش خودداري کردند.]21[ این در حالي بود که 
بي بي سي فارسي به نقل از دیده بان حقوق بشر سوریه واقع 
در بریتانیا خبر داد حسین همداني و همراهانش در اطراف 
پایگاه هوایی کویرس به دست داعش کشته ]شهید[ شده اند. 
دیده بان حقوق بشر همداني را مسئول نظارت بر عملیات 

شکست حصر این پایگاه دانسته بود.]22[
ویژگی های شــخصیتی و اخلاقی ســردار حسین 

همدانی
سردار شهید حسین همداني از دهه  چهل به کشتی 
علاقه داشت و غلامرضا تختی چهره  محبوب او بود. بعد از 
مهاجرت به تهران در باشگاه دخانیات ثبت نام کرد اما به دلیل 
مسئولیت تأمین معاش خانواده نتوانست کشتی گیری را به 
صورت حرفه ای دنبال کند. کوه نوردي از دیگر علایق ورزشي 
او بود. او قبل از پیروزی انقلاب اسلامی به مطالعه  ژانر پلیسی 
علاقه داشــت و داســتان هاي فردریک فورسایت و آگاتا 
کریستی را خوانده بود.]2۳[ در اواخر دهه  چهل کتاب »ابوذر 

غفاری« از نویسنده  مصری »عبدالحمید جودت السحار« با 
ترجمه  علی شریعتی را خواند. به گفته  خودش این کتاب او 

را تحت تاثیر جریانات مبارز علیه رژیم شاه قرار داد.]24[
تواضع را یکي از ویژگي هاي شخصیتي شهید حسین 
همدانی مي دانند؛ سال ۶۹ همداني فرمانده سپاه همدان بود. 
او بعد از بازگشت آزادگان به ایران در نامه ای به محسن رضایی 
خواستار این شد که با بازگشت فرمانده سابق سپاه همدان، 
ســمت او را تحویل دهد. بعد از شهادت حسین همدانی 
تصویری از او در مسیر پیاده روی نجف به کربلا در اربعین سال 
۹۳ در شبکه های مجازی منتشر شد. حضور بی محافظ و 
بی تشریفات یک سردار در این مسیر مورد توجه کاربران قرار 
گرفت. شرکت در جلسات درس اخلاق آیت الله آقامجتبی 
تهرانی از علاقمندي هاي او در دوران سکونت در خیابان ایران 

بود.]2۵[
او در دوران جنگ تحمیلی، خود را مقید به سرکشی 
به خانواده های شهدا و نیروهای خود می دانست. سال ها بعد 
او به همســر خود پیشــنهاد داده بود به خانواده  شهدای 
افغانستانی )فاطمیون( و پاکستانی )زینبیون( مدافع حرم 
سرکشی کند.]2۶[ حاج حسین در دهه  هشتاد صندوق 
قرض الحسنه  عدل اسلامي را در همدان با کمک خیرین 

تأسیس کرد.]2۷[
خانم پروانه چراغ نوروزی همسر شهید همدانی یکی از 
خصلت های وی را ارتباط با جوانان می داند. راه اندازی اولین 
کانون بسیج جوانان در همدان یکی از اقدامات شهید همدانی 
در همین راستا بود. همچنین به ثبت و ضبط خاطرات و وقایع 
اهمیت می داد. حاج حسین همدانی یکی از مؤسسین بنیاد 

حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس همدان بود.
پی نوشت ها:

1.خداحافظ ســالار، خاطرات پروانه چراغ نوروزي 
همسر سرلشکر پاسدار شهید حسین همداني، گردآورنده 

حمید حسام، نشر بیست و هفت بعثت، 1۳۹۵، ص1۵۸
2.آرشیو مرکز اســناد انقلاب اسلامی، گفت وگو با 

حسین همدانی، شماره بازیابی ۳1۳۳
۳. مهتاب خیّن، روایت فرمانده بســیجي حسین 
همداني از انقلاب، کردســتان و دفاع مقدس، گردآورنده 

حسین بهزاد، نشر فاتحان، 1۳۸۹، ص۵0
4.همان، ص۵۸
۵.همان، ص۷2

۶.همان، ص142
۷.آرشیو مرکز اســناد انقلاب اسلامی، گفت وگو با 

حسین همدانی، شماره بازیابی ۳1۳۳
۸.پیغام ماهي ها، سرگذشت نامه  استاد جنگ هاي 
نامتقارن محور مقاومت، پرچم دار رشید سپاه حضرت محمد 
رسول الله، حسین همداني، گلعلي بابایي، نشر بیست و هفت 

بعثت، 1۳۹4، ص24۳
۹.آرشیو مرکز اســناد انقلاب اسلامی، گفت وگو با 

حسین همدانی، شماره بازیابی ۳1۳۳
10.خداحافظ سالار، ص2۳0

11.همان، ص۳20
 Official Journal of the European.12

2011 April 12 ,Union
1۳.آخرین گفت وگوي سردار همداني، تابناک، 1۷ 

مهر 1۳۹4
14.ساعت 1۶ به وقت حلب، روایت سیدحسن شکری

1۵.پیغام ماهي ها، صص444-44۶
1۶.خداحافظ سالار، ص۳۶۹

1۷.روزنامه وطن امروز، 1۸ مهر 1۳۹۷
1۸.خبرگزاري تسنیم، 1۷ مهر 1۳۹4

1۹.پایگاه خبري تابناک، 22 مهر 1۳۹4
 Iranian commander Brigadier.20
 General Hossein Hamedani killed by Isis
 while advising Syrian regime,
201۵ October ۹ INDEPENDENT, Friday

 Iran, Hezbollah pouring troops into.21
 oct 14 ,Syria to prop up Assad, timesofisrael

201۵
22.بي بي سي فارسي، 1۷ مهر1۳۹4

2۳. مهتاب خیّن، روایت فرمانده بســیجي حسین 
همداني از انقلاب، کردستان و دفاع مقدس، ص22

24.همان، ص2۵
2۵.خداحافظ سالار، ص2۶۶

2۶.همان، ص2۶0
2۷.همان، ص

سردار شهید حاج حسین همدانی »بزرگ ترین فرماندهان جنگ سوریه«، »نابغه  جنگ های ناهمتراز در غرب آسیا« و »مرد شماره 2 سپاه« 



ماهنامه اقتصادی و اجتماعی

مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74 ماهنامه ای برای هر شهروند۱۱

برگزاری مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان 
سهام شرکت احیاء سپاهان ســال مالی منتهی به ۳1 

خرداد ماه 1402
مجمع عمومی فوق العاده صاحبان ســهام شرکت 
احیاء سپاهان راس ســاعت ۹ صبح روز یکشنبه مورخ 
1402/۷/۹ با حضور ۵۹/42 درصد از سهامداران در سالن 
اجتماعات تالار رودکی اصفهــان برگزار گردید. در این 
مجمع دکتر شهشهانی پور در جایگاه رئیس مجمع، دکتر 
نوری ناظر، دکتر طهماسبی معاون مالی و منابع، سردار 
بابایی ناظر، دکتر مزدارانی منشی و اعتمادی فر به عنوان 
بازرس قانونی حاضر شــدند.در ابتدای جلسه گزارش 
فعالیت های هیات مدیره و ســپس گزارش حسابرس 
قانونی به سمع و نظر سهامداران حاضر در مجمع رسید.

بعد از استماع گزارش فعالیت هیات مدیره با اکثریت آرای 
سهامداران، تقسیم سود نقدی به ازاء هر سهم 1۵0 تومان 

به تصویب رسید.
 جانبازان و ایثارگران حق بزرگی

 برگردن ملت ایران دارند
علی یوسف پور،رئیس هیات مدیره شرکت با اشاره 
به تاسیس شرکت در 2۵ سال پیش و نظر به اینکه اکثر 
ســهام داران این شرکت را جانبازان و ایثارگران تشکیل 
داده انــد گفت: جانبازان و ایثارگران عزیز حق بزرگی بر 

گردن ما و ملت ما دارندچرا که آنها با وجود مشکلاتی که 
با آن دســت و پنجه نرم می کنند هرگــز لب به گلایه 
نگشوده اند.یوسف پور در ادامه سخنان خود افزود ؛شرکت 
احیاء سپاهان با 2۵ سال سابقه جز 100 شرکت اول ایران 
و در رده نود وهفتمین از نظر شرکت کلان اقتصادی و از 
نظر معدنی در رده پنجم یا ششم قرار دارد. رئیس هیات 
مدیره شــرکت احیاء ســپاهان از زحمات هیات مدیره 
گذشــته همچنین بنیانگذاران شــرکت و کارکنان که 
توانســته اند با زحمات بســیار تا امروز همراه و همدل، 
دلســوزانه برای رشد و اهداف شرکت گام بردارند تشکر 
کرد.وی در خصوص چشــم انداز شرکت احیاء سپاهان 
گفت؛ ما برای رسیدن به افق های روشن شرکت، چهار 
مرحله را طراحی کرده ایم و یک هیات با تجربه و متخصص 
به روی این طرح ها درحال کار کردن هستند و طرح های 
فوق که در آن برنامه های راهبردی و کلان شرکت تعریف 
شده به سه دســته کوتاه مدت،میان مدت و بلند مدت 
تقسیم شده است.یوسف پور هدف اصلی شرکت احیاء 
سپاهان را برای تثبیت در سطح ملی خواند و یادآور شد 
ما همه توان خود را به کار خواهیم گرفت تا بتوانیم جایگاه 
شرکت احیاء سپاهان را از رده ۹۷ به رده پنجاهمین به 
عنوان یک هلدینگ اقتصادی در کشور برسانیم و شاید 
برای خیلی از سهامداران این سوال پیش بیایید که این 

کار تا چه حد می تواند عملی شود؟و بنده اطمینان میدهم 
که عملی خواهد شد.

تصمیمات هوشمندانه در توسعه شرکت و 
بکارگیری مدیران با تجربه وعالی رتبه کشور

وی ادامــه داد: ما در مرحلــه اول با پیگیری، اتخاذ 
تصمیمات هوشــمندانه در توسعه ســرمایه گذاری ها، 
استخدام مدیران با تجربه وعالی رتبه کشور از دانشگاههای 
معتبر و با استفاده از توان نیروهای جوان متعهد و دلسوز 
که در زمینه معدن، یا زمینه مهندســی ساختمان کار 
می کنند استفاده می کنیم که این اقدام می تواند شرکت 
را به اهداف طراحی شــده برساند.انشالله در چند سال 
آینــده و در مرحله اول تصمیم داریم تا شــرکت احیاء 
ســپاهان در رده پنجاهمین هلدینگ اقتصادی کشور 

بدرخشد.
گام بعدی تثبیت شرکت احیاء سپاهان در سطح ملی 
اســت و بعد از آن فعالیت در ســطح منطقه کشورهای 
همسایه می باشد.امروز که بنده با شما صحبت می کنم 
شــرکت احیاء ســپاهان در مزایده سنگ آهن،غوریان 
ولایت هرات شرکت و برنده شده است و این خبر توسط 
کشــور افعانستان به ما داده شد که در آینده ایی نزدیک 
جهت بستن قرار داد برنامه ریزی خواهیم کرد.لازم به ذکر 
است یکسری کشورها که شرایط همکاری دارند نیز از ما 
دعوت کرده اند لذا نیاز است وزارت خارجه نیز در خصوص 

موضوع همکاری و هماهنگی لازم را به عمل بیاورد.
استراتژی شرکت احیاء ورود به تولیدات فلزات رنگی 

است
رئیس هیات مدیره شرکت احیاء سپاهان در ادامه 
سخنان خود در خصوص بحث معادن گفت؛ شرکت احیاء 
سپاهان در معادن ســنگ آهن،زغال سنگ،منگنز و... 
هم اکنون فعالیت می کند و سیاست مدیران شرکت این 
است که در تولید فلزهای رنگی، مس، طلا و دیگر فلزات 
وارد شــویم.هم اکنون نیز قراردی بــا یکی از معادن در 
خراســان بسته شده که درحال حاضر مشغول اکتشاف 
هســتیم و به نظر می رســد ذخائر خوبی داشته باشد.
سیاست های جدید شرکت براساس منوّیات مقام معظم 
رهبری که فرمودند "کارها را به مردم واگذار کنید" دیده 
شده چرا که امروز معادن بسیار زیادی هستند که دولتی 
یا شبه دولتی هستند که به دلایلی بهره برداری کمی از 
آنها می شود لذا در تلاش هستیم که بتوانیم طی مذاکراتی 
با این شرکت های دولتی و شبه دولتی، قرار دادهایی را در 

قالب پیمانکار یا شراکت مالکیتی انجام داده و حوزه کار 
را در داخل کشور گســترش بدهیم.علی یوسف پور در 
پاســخ به این سوال که چشم انداز شرکت را برای آینده 
چگونه می بینید گفت: در معــادن علاوه بر تامین مواد 
معدنی و کنستانتره درحال تحقیق و بررسی هستیم تا در 
گام بعدی در بحث گندله سازی یا تولید شمش فولادی 
نیز بتوانیم برنامه ریزی کنیم و این یک خبر خوب برای 

سهام داران شرکت است.
کلیه قرار دادهای شرکت احیاء با آخرین 

فناوری های IT انجام می شود
وی با اشاره به بحث IT شرکت گفت: متاسفانه در 
گذشــته شرکت با یک عقب ماندگی در این زمینه رو به 
رو بوده اما انشالله در آینده ایی نزدیک کلیه قرار دادها با 
آخرین فناوری های IT پیاده و منعقد خواهد شد. یوسف 
پور در خصوص حضور در صحنه بین المللی افزود ؛با توجه 
به جلســه ایی که با وزارت خارجی داشتیم از ما دعوت 
کردند تا در کشورهای آفریقایی حضور داشته باشیم به 
خصوص با توجه به ســفر ریاست جمهوری به آفریقا و 
آمریکای لاتین فکر می کنم می توان برنامه های خوبی را 
برنامه ریزی کرد که البته این حضور نیاز به برررسی، دقت 
و ساز و کارهای مختص به خود را می طلبد. اگر ما بتوانیم 

در این کشــورها ســرمایه گذاری کنیم بدون شک این 
سرمایه گذاری برای شرکت احیاء سپاهان آینده خوبی را 

رقم خواهد زد.
 حقوق سهامداران 

را با جدیت دنبال می کنیم
رئیــس هیات مدیره شــرکت احیاء ســپاهان در 
خصوص نگرانی بعضی از ســهامداران در پی مشکلات 
گذشته این شرکت گفت؛ شاید بعضی از سهامداران نگران 
یکسری اشتباهات یا تخلفات صورت گرفته در گذشته 
باشند که از همین جا به آنها قول می دهیم که از طریق 
مراجع قضایی و پیگیری هایی که درحال انجام است هر 
گونه حقی که از ســهام داران ضایع شده باشد با جدیت 
پیگیری می شــود تا حق به حق دار برسد.وی در پایان 
سخنان خود یک بار دیگر اشــاره نمود که امیدواریم با 
اســتراتژی های درحال تدوین و اســتفاده از توان فنی 
مدیران متخصص،شایسته و با تجربه همچنین نیروهای 
جوان وبا همدلی کارکنان دلسوز و مجموعه تصمیمات 
هوشمندانه در توســعه سرمایه گذاری و تلاش بی وقفه 
کلیه نیروهای شرکت احیاء سپاهان بتوانیم این شرکت 
را از رده ۹۷ بــه رده پنجاهمیــن بــه عنــوان یکی از 

هلدینگ های اقتصادی کشور برسانیم./ روابط عمومی

علی یوسف پور رئیس هیات مدیره شرکت احیاء سپاهان در مجمع عمومی سالیانه عادی شرکت احیاء مطرح کرد:

همه توان خود را برای تبدیل شدن شرکت احیاء سپاهان به پنجاهمین هلدینگ اقتصادی کشور به کار خواهیم بست

با حضور رئیس جمهور ؛ آییــن بهره برداری از واحد 
تصفیه گازوییل شرکت پالایش نفت اصفهان برگزار شد

با حضور رئیس جمهور واحد زیست محیطی تصفیه 
گازوئیــل جهت ارتقاء کیفی محصولات و با ظرفیت 100 

هزار بشکه در روز افتتاح شد.
به گزارش شهرتاش  به نقل از اداره کل روابط عمومی 
و امور بین الملل استانداری اصفهان ، با حضور رئیس جمهور 
در مجموعه هلدینگ پتروپالایش اصفهان، واحد زیست 
محیطی تصفیه گازوئیل در جهت ارتقا کیفی محصولات و 

با ظرفیت 100 هزار بشکه در روز افتتاح شد.
از جمله دســتاوردهای این پروژه می توان به تولید 
روزانه 100 هزار بشــکه گازوییل و سوخت پاک مطابق با 
اســتاندارد یورو ۵، جلوگیری از انتشار ۳00 تن گوگرد در 
روز در هوای کلانشهرهای کشور و کاهش گوگرد گازوییل 

تولیدی پالایشگاه به کمتر از ppm10 اشاره کرد.
امضا تفاهم نامه همکاری توسعه زیست بوم 

فناوری زنجیره های ارزش صنعت نفت
تفاهم نامــه همکاری توســعه زیســت بوم فناوری 
زنجیره هــای ارزش صنعت نفت میــان معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری و هلدینگ پتروپالایش اصفهان 

در حضور رئیس جمهور به امضا رسید.
در حاشیه مراسم بهره برداری رسمی از واحد تصفیه 
گازوئیل پتروپالایشگاه اصفهان که با حضور دکتر رئیسی 
برگزار شد، تفاهم نامه همکاری »توسعه زیست بوم فناوری 
زنجیره های ارزش صنعت نفــت« میان معاونت علمی و 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان در حضور آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
به امضای دکتر دهقانی فیروزآبادی معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور و دکتر محسن قدیری مدیرعامل هلدینگ 

پتروپالایش اصفهان به امضا رسید.
به موجب این تفاهم نامه »ایجاد و توسعه زیست بوم 
نوآوری و افزایش عمق بومی سازی فناوری های کلیدی« 

تسهیل و حمایت خواهد شد.
همچنیــن ارتقای بهره وری صنعــت پتروپالایش و 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر شامل »توسعه زیرساخت 
افزایش بهره وری و مدیریت پسماند صنعت پتروپالایش« 
و »ایجاد ارزش افزوده زیرساخت های پتروپالایش و تولید 

انرژی پاک« در دستورکار قرار خواهد گرفت .
اجــرای این تفاهم نامه توســط صنــدوق نوآوری و 

شکوفایی تامین مالی خواهد شد.

رئیس جمهور در آیین بهره برداری از واحد تصفیه 
گازوئیل پتروپالایش اصفهان: تأکید بر توسعه زنجیره ارزش 
در صنعت نفت/ استان اصفهان پایتخت شرکت های دانش 

بنیان کشور است
رئیس جمهور با اشــاره به ارتباط هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با شرکت های دانش بنیان گفت: استان اصفهان پایتخت 
شــرکت های دانش بنیان کشور است و سرمایه گذاری صنایع 
بزرگ در این شــرکت ها نیز منجر به امیدآفرینی و ایجاد حس 
امنیت در بین جامعه دانشگاهی و نخبگان و منجر به ماندگاری 

نخبگان در کشور می شود.
آیت ا... سید  ابراهیم رئیسی در آئین بهره برداری رسمی از 
طرح زیســت محیطی تصفیه گازوئیل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان ضمن قدردانی از وزیر نفت، مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایش وپخــش فرآورده های نفتــی و مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهــان به دلیل اجرای خــوب پروژه های این 

هلدینگ گفت: همه برنامه ها و اقدامات در دستور کار برای این 
هلدینگ به خوبی در حال انجام است و مایه امید آفرینی برای 

مردم خواهد بود.
وی با بیان اینکه در هلدینگ پتروپالایش اصفهان در کنار 
اجرای پروژه هایی که در راستای حفظ محیط زیست در دستور 
کار است، توسعه زنجیره ارزش صنعت نفت نیز مشاهده می شود، 
افزود: این امر یکی از اصلی ترین مسئولیت های اجتماعی این 

هلدینگ است که به خوبی در حال محقق شدن است.
رئیس جمهور با اشاره به اشتغال زایی خوب در هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان نیز گفت: نقطه قوت این اشتغال زایی ایجاد 
فرصت شغلی برای نخبگان است که این امر برای ما بسیار مبارک 

است.
وی با اشــاره به ارتباط هلدینگ پتروپالایش اصفهان با 
شــرکت های دانش بنیان ابراز داشت: استان اصفهان پایتخت 
شــرکت های دانش بنیان کشور است و سرمایه گذاری صنایع 

بزرگ در این شــرکت ها نیز منجر به امیدآفرینی و ایجاد حس 
امنیت در بین جامعه دانشگاهی و نخبگان و منجر به ماندگاری 

نخبگان در کشور می شود.
دکتر رئیســی با اشــاره به اینکه روند فعالیت ها و اجرای 
پروژه ها در هلدینــگ پتروپالایش اصفهان بیانگر برنامه محور 
بودن فعالیت ها در این مجموعه است، گفت: هر گونه حمایت 
لازم را از این صنعت خواهیم داشــت و امیدواریم هر چه زودتر 
اهداف تعریف شــده برای این هلدینگ محقق شــود تا شاهد 

رسیدن به جایگاه واقعی آن در سطح بین الملل باشیم.
به همه مسئولان و صاحبان صنایع نیز تاکید می کنم که 
در زمینه سرمایه گذاری در صنعت توجه داشته باشند چرا که در 
غیر این صورت از دنیا عقب خواهیم ماند و باور داشته باشیم که 
دنیــا در همه عرصه ها و به ویژه صنعت نفت روز به روز در حال 
رشد و سرمایه گذاری است و چنانچه ما از این امر غافل شویم، 

عقب خواهیم ماند.

 افتتاح واحد تصفیه گازوئیل DHT پالایشگاه اصفهان
 با حضور رئیس جمهور 

خبر

 امام جمعه موقت اصفهان گفت: به مسوولان استان 
و ریاست جمهوری و وزیر نیرو توصیه می کنم که مطالبه 
اصلی مردم اصفهان جریان زاینده رود است، این مطالبه 

را فراموش نکنند.
آیت ا...  ســید ابوالحســن مهدوی   گفت : مطالبه 
کشاورزان رسیدن آب به مزارع است و مردم اصفهان به 
دنبال آب آشامیدنی هســتند، ضرورت دارد با رعایت 
منافع اســتان های مجاور از ریختــن آب مازاد به دریا 
جلوگیری کرد، در این راستا امیدواریم مطالبه به حق 
مردم اصفهان محقق شود و مردم شاهد جریان آب در 

زاینده رود باشند.
او با گرامیداشــت هفته نیــروی انتظامی گفت: 
نیروهای انتظامی ســلامتی و آرامش خــود را فدای 
آســایش و امنیت مردم جامعه کردند، کارکنان نیروی 
انتظامی توجه داشــته باشــند که تا زمانی که در فکر 
آرامش و رفاه مردم هســتند، مردم نیز با تمام وجود از 

آن ها حمایت می کنند.
آیت ا...  مهدوی یادآور شــد: در ماه های گذشــته 
شاهد بودیم که حدود ۵1 نفر از پرسنل نیروی انتظامی 
به شهادت رسیدند و از این تعداد ۶ نفر از استان اصفهان 
بودند، این درخواست را از مسوولان ذی ربط داریم که 
تصویب و اجرای قوانینی که در مبارزه با فســاد است را 

به تأخیر نیاندازند.
در مبــارزه نرم نیاز به اقناع افکار عمومی اســت و 
شایســته اســت در این جهت تلاش های لازم صورت 

گیرد.
آیــت ا...  مهدوی ادامه داد: ضرورت دارد نوجوانان 
تحت تربیت اخلاق اسلامی قرار گیرند و مبحث حجاب 
و عفاف نیز با همت وزارت آموزش و پرورش در مدارس 
مورد تاکید قرار گیرد. وی تصریح کرد: دشمنان همواره 
تلاش داشتند حجاب و عفاف را از دختران ایران بگیرند، 
بر همین اســاس جوانان باید بدانند اســلام یک دین 
عقلانی است، بنابراین از آن ها خواهشمندیم که دین را 
با دلایل عقلانی تقویت کنید تا دشــمن نتواند در شما 

نفوذ کند./ ایرنا

 مسوولان فراموش نکنند که جریان
  زاینده رود مطالبه اصلی مردم اصفهان است



ماهنامه اقتصادی و اجتماعی

۱2 مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74 ماهنامه ای برای هر شهروند

از همان اولین روزهایــی که یک  کودک متولد 
می شود، والدین دغدغه تغذیه اش را دارند! از اهمیت 
وزن گرفتن های دوران نوزادی  تا انرژی سوزاندن های 
روزهای پرهیجان کودکی و بالاخره فعالیت های ذهنی 
سال های نوجوانی؛ انگار که مسأله تغذیه و مصرف مواد 
غذایــی، در چرخه بین والد و فرزند، هیچ وقت تمامی 
ندارد. موضوعی که در روزهای سال تحصیلی، اهمیت 
و ضرورت بیشــتری پیدا می کند و لازم است توان و 
انرژی بیشتری برای یادگیری و آموزش و البته رشد 
جسمی و ذهنی شان داشته باشند. چاره اش چیست؟ 

یک برنامه غذایی متنوع و البته سالم!
اولین موضوعی که لازم است در برنامه غذایی همه 
گروه ها در نظر گرفته شود، تنوع غذایی است، کودک 
و نوجوان و جوان و حتی میانسال هم ندارد. همه افراد 
برای سلامت شان، باید پنج گونه از مواد غذایی ازجمله 
پروتئین، قند، چربی، ویتامین و املاح را دریافت کنند: 
»این اتفاق زمانی می افتد که فرد، مدام از یک برنامه 
غذایی تکــراری پیروی نکند و مــواد غذایی متنوع 
بخورد.« این را دکتر محمد حسن انتظاری، مدیر گروه 
تغذیه بالینی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان می گوید 
و معتقد است تنوع غذایی در صبحانه  وناهار وحتی شام 
در طول یک هفته، می تواند مواد دریافتی کاملی را به 
بدن دانش آموزان برساند: »مثلا این طور نباشد که به 
طور مرتب، هر روز صبح، فرزندمان پنیر و کره یا مربا 
بخورد؛ بهتر اســت یک روز تخم مرغ، یک روز پنیر و 
گردو، روز دیگر کره و مربا و روز بعد غذاهای گرمی مانند 
عدســی و لوبیا و البته شــیر بخورد.« در این میان، از 
تخم مرغ غافل نشوید که اگر یک روز در میان مصرف 
شود، یکی از کامل ترین مواد غذایی برای صبحانه به 
حساب می آید: »یکی از بهترین صبحانه ها تخم مرغ 
است که غذای بسیار کاملی محسوب می شود، البته 
همین غذای کامل نباید خالی مصرف شود و بهتر است 
همراه با نان باشد. صبحانه ای که تاثیر شگفت انگیزی 

در تقویت حافظه دانش آموزان دارد.«
   

میان وعده حیاتی
بچه مدرســه ای ها به دلیل ســن کم شان، کبد 
کوچکی دارند و توانایی شــان در ذخیره مواد غذایی 

کمتر است؛ برای همین هم لازم است بعد از صبحانه 
و تا پیش از زمان ناهار، میان وعده هم دریافت کنند. 
موضوعی که دکتر انتظاری هم آن را تایید می کند و 
می گوید: »البته میان وعده ساعت 10صبح، به هیچ وجه 
نباید جایگزین صبحانه هفت و هشــت صبح شود؛ 
صبحانه وعده اصلی و حتی اجباری برای دانش آموزان 
است و میان وعده هم کمک کننده حفظ انرژی و توان 
آنها اما وعده اصلی نیست!« و تاکید دارد که بگوید دیر 
بیدار شــدن و با عجله به مدرســه رفتن، اصلا دلیل 
موجهی برای یکی کردن صبحانه و میان وعده در روز 
نیست؛ چرا که این اتفاق در صورت تکرار شدن، هم به 
رشــد و هم به روند یادگیری لطمه می زند. بهترین 
میان وعده برای دانش آموزان، میوه است؛ میوه هایی 
که تنوع برای انتخاب و مصرف آنها هم باید رعایت شود: 
»امــا موضوع مهم و جالب این اســت که گران بودن 
میوه ها لزوما به معنی بهتر بودن آنها نیست؛ مثلا گلابی 
گران اســت و آلوخاکی ارزان اما واقعیت این است که 
ارزش غذایی آلوخاکی اگر بیشتر از گلابی نباشد، کمتر 
نیســت. برای همین بهتر اســت انواع میوه ها را در 
میان وعده کودکان و نوجوانان بگنجانیم.« میوه های 
فصل، کیک های شیرین خانگی، یک کف دست نان 
از جمله بهترین میان وعده ها در فاصله بین صبحانه تا 

ناهار و همین طور بین وعده ناهار تا شام است.
   

ناهار بعد از یادگیری
حالا دیگر برنج، تبدیل به یکی از مرسوم ترین مواد 
غذایی برای وعده ناهار شــده است؛ برنجی که البته 
ریشه در گذشته ندارد و تا دو نسل گذشته، مردم ماهی 
یک یا دوبار برنج مصرف می کردند: »وطبیعتا مشکلاتی 
مانند چاقی، دیابت و... هم نداشتند؛ برای همین است 
که فکر نکنیم که بچه های تازه از مدرسه رسیده مان، 
باید برنج بخورند تا قوت داشته باشند، بلکه غذاهای 
سنتی مانند آبگوشــت و خورشت های پرخاصیت، 
بهترین گزینه برای وعــده ناهار کودکان و نوجوانان 
است.« محمدحسن انتظاری معتقد است هر روز ناهار، 
به برنج اکتفا نکنیــم و حتی اگر هم قصد پخت برنج 
داریم، ارزش غذایی آن را به واسطه ترکیب کردنش با 
موادی دیگر بالا ببریم و وابسته به برنج خالی و سفید 

نشویم: »عدس  پلو، شویدپلو، کلم پلو و... ارزش غذایی 
برنج را بالا می برند و قند برنج را کم می کنند. موضوعی 
کــه می تواند از معضــل چاقی که ایــن روزها وارد 
مهد های کودک و مدارس ابتدایی شــده اســت، کم 

کند.« 
و بالاخره شام

اهمیت تنوع غذایی، نه فقط در صبحانه بلکه در 
طول روز باید جاری باشد؛ آن وقت است که می توانیم 
مطمئن باشیم فرزندمان انواع مواد مورد  نیاز را درطول 
روز دریافت کرده و انرژی لازم برای یادگیری روز بعد 
را دارد: »اگر دانش آموزمان صبحانه پنیر خورده است، 
میان وعده و شــام دیگر پنیر مصرف نکند یا اگر ناهار 
برنج بوده، دیگرشام به هیچ وجه برنج نباشد. پس چه 
درســت کنیم؟ خوراک حبوبات، انواع کوکو، ماهی، 
املت، کشــک بادمجان و...بهترین گزینه برای شام 

بچه هاست.«
مدیر گروه تغذیه بالینی دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهان معتقد است اگر از صبح حبوبات مصرف نکرده، 
شــام را حبوبات انتخاب کنیم یا اگــر در طول روز، 
سبزیجات در برنامه غذایی اش نبوده است، سبزیجات 
پخته، گزینه مناسبی برای وعده شام فرزندمان خواهد 

بود. در واقع شام آن چیزی باید باشد که در روزی که 
گذشته است، به بدن دانش آموزمان نرسیده است. 

جایی برای فست فود نیست!
به کمی جست وجو در تاریخ نیاز دارد که متوجه 
بشویم که میلیون ها سال است که بدن انسان، با مصرف 
میوه و سبزیجات خو گرفته و به آن عادت دارد اما در 
برابر مواد غذایی جدید مانند فست فودها، مقاومت دارد 
و غریبگی می کند. برای همین است که مصرف ماهی 
یک بار یا دو ماه یک بار فست فود، نمی تواند تعادل بدن 
را بر هم بزند اما بیشتر از آن، عوارضی مانند کبد چرب، 
چاقی، دیابت، بیماری های قلبی و عروقی دارد که تا 
سال ها پیش تنها مخصوص سالمندان بود و این روزها 
به دانش آموزان و ســن بچه های کنکوری هم رسیده 
است: »این دسته از غذاها، قند خون را زود بالا می برند 
و زود هم پایین می آیند؛ در صورتی که عملکرد درست، 
آرام آرام بالا رفتن قند خون است که آسایش سلول های 
را بر هم نزند.« موضوعی که تاثیر بسیاری بر یادگیری 
هم دارد و قــدرت آموزش و عملکرد حافظه را پایین 
می آورد. برای همین است که غذاهایی با ارزش غذایی 
پایین، کمترین سهم را در برنامه غذایی فرزندتان در 

طول یک ماه داشته باشد. / نرگس خانعلی زاده 

سی امین روز از شهریوری که  گذشت، در تقویم 
جهانی به روز جهانی آلزایمر اختصاص یافته است؛ 
روزی که فرصتی است برای افزایش آگاهی، آموزش 
و جلوگیری از ابتلا به زوال عقل یا اختلال شناخت 

و حافظه. اما واقعا ما درباره آلزایمر چه می دانیم؟
همین که نوعی بیماری است که ممکن است 
در سنین پیری دچار آن بشویم؟ متاسفیم که باید 
بگوییم همین تنها دانســته تان هم نه تنها کافی 
نیست بلکه کاملا اشتباه است، چراکه پزشکان به 
این نتیجه رسیده اند که با وجود احتمال پایین اما 
هرکســی ممکن است در سنین جوانی هم به این 
بیماری مبتلا  شود. درواقع سالانه حدود 10میلیون 
نفر در جهان به این بیماری مبتلا می شوند که سهم 
بیشتر آن را سالمندان تشکیل می دهند. پس آن 
ســهم کمتر متعلق به چه قشری به جز سالمندان 
است؟ درست است که آلزایمر تهدیدی جدی برای 
جوانان نسبت به سالمندان نیست اما سبک زندگی 
نادرست و ناسالم، می تواند هر پیامدی، حتی آلزایمر  
در جوانی را هم به دنبال داشته  باشد.  اما بهتر است 
از آن طــرف ماجرا به موضوع نــگاه کنیم؛ این که 
درپیش گرفتن رویه ای درست و ثابت شده، احتمال 
ابتلا به آلزایمر در کهنسالان را هم می تواند از بین 

ببرد. 
سازمان بهداشت جهانی ثابت کرده که برای 
کاهش ریســک زوال عقــل و ابتلا بــه آلزایمر، 
مجموعه ای از مراقبت ها در طول زندگی لازم است 
که باید آنها را جدی گرفت؛ فعالیت هایی ازجمله 
ترک دخانیات، داشــتن فعالیت بدنی، تعاملات 
اجتماعی، دوری از الــکل، فعالیت ذهنی، خواب 
کافی، تغذیه ســالم و دریافــت به میزان کافی نور 
خورشــید! درواقع حرکت در مسیر چنین سبک 
زندگی سالمی، می تواند خطر ابتلا به آلزایمر در هر 

سنی را به کمترین میزان خودش برساند. 
 همچنیــن نتایج تحقیقــات انجمن جهانی 
آلزایمر نشان داده است که افراد می توانند با ایجاد 
تغییرات اساسی در سبک زندگی مانند شرکت در 
فعالیت بدنی منظم، پیاده روی، دوچرخه سواری، 
باغبانــی و کنترل مســائلی مانند فشــارخون، 
کلســترول، وزن بدن، دیابت و... خطرات ناشی از 

زوال شناختی و آلزایمر را کاهش دهند.
و نهایتا این که آلزایمر از شما دور باد.

بپا »آلزایمر« نگیری!

خبر
درباره اهمیت برنامه غذایی دانش آموزان و تاثیرش درکیفیت یادگیری آنها چه می دانید؟

سن  رشد  است  و  تغذیه اش  !

سازمان جهانی بهداشت)WHO( می گوید که در هر ۳.2ثانیه 
یک فرد جدید به بیش از ۵۵میلیون بیمار آلزایمری درسراسر 

جهان اضافه می شود.
براساس داده های سازمان جهانی بهداشت، پیش بینی می شود 
این تعداد تا سال20۵0 به دلیل ظهور تقریبا 10 میلیون مورد 
ابتلای جدید در سال به 1۳۹ میلیون نفر افزایش یابد. بیش از 
۶0 درصد مبتلایان به آلزایمر در کشورهای کم درآمد و متوسط 
زندگی می کنند؛ این طور که معلوم است، هزینه جهانی سالانه 
بیماری آلزایمر که در حال حاضر بیش از 1.۳تریلیون دلار است 
و احتمال دارد تا سال20۳0 به 2.۸تریلیون دلار افزایش یابد. 
بر این اساس، به نظر می رسد تا سال20۳0، هزینه جهانی سالانه 
بیماری آلزایمر از تولید ناخالص داخلی سالانه )GDP( ایتالیا 
که هشتمین اقتصاد بزرگ جهان است، پیشی بگیرد.نتایج 
تحقیقات نشان می دهد افراد می توانند با ورزش منظم، اجتناب 
از مصرف سیگار و الکل، حفظ یک رژیم غذایی سالم و کنترل 
فشار خون، کلسترول و سطح قند خون، خطر ابتلا به زوال عقل 

را کاهش دهند.
D مازندرانی ها و کمبود ویتامین

بررسی ها روی 1۸0هزار شهروند مازندرانی انجام و مشخص 
شد حدود ۵0 درصد جمعیت مازندران ویتامین D ناکافی 
دارند. میزان مناسب ویتامینD در بدن ۳0 نانوگرم در میلی لیتر 
است اما نیمی از این افراد زیر این میزان و 2۷ درصد افراد نیز زیر 
20 نانوگرم در میلی لیتر داشتند که نگران کننده است. ارزیابی ها 
 Dنشان می دهد در برخی شهرستان ها میزان کمبود ویتامین
حدود ۷0 درصد است. کمبود ویتامینD می تواند منجر به 
ضعف، بی حالی و برخی بیماری های مهم همچون دیابت، ضعف 
استخوان و مفاصل و افسردگی ارتباط داشته باشد. موادغذایی 
همچون ماهی های چرب سالمون، جگر، زرده تخم مرغ، انواع 

پنیر، شیر، حاوی ویتامینD است.

 هر 3.2ثانیه، ابتلای 
یک بیمار جدید به آلزایمر در جهان

ایران ازجمله کشــورهایی اســت که روند رشد 
جمعیت سالمند در آن بسیار سریع، در حال رخ دادن 
است. پدیده افزایش جمعیت سالمندان کشور حاکی از 
توسعه و بهبود شرایط و افزایش امید به زندگی است و 
موقعیت هایی همچون هفته جهانی سلامت سالمندان، 
فرصتی مناسب در خصوص پرداختن به اولویت های 
سلامت سالمندان به ویژه توانمندسازی و مهارت آموزی 
آنهاست که تحقق چنین امری در سایه توجه به اهمیت 
و آموزش تاب آوری در ســالمندان خلاصه می شود اما 
تاب آوری چه مفهومی دارد و در افراد ســالمند چگونه 

تعریف می شود؟
دردوران ســالمندی، مسأله مهمی تحت عنوان 
چگونگی گذران عمر و به عبارتی کیفیت زندگی مطرح 
است. تاب آوری به معنای توانمندی افراد برای مقابله و 
سازگاری با تحولات و مشکلات زندگی است. تاب آوری 
سالمندان به مجموعه مهارت ها و قدرت های روحی و 
روانی اطلاق می شــود که در برابر فشارها و تغییرات 
زندگی مورد نیاز است. جامعه کنونی ما که روز به روز بر 
افراد سالمند آن افزوده می شود نیازمند پررنگ شدن 
نقش اجتماعی سالمندانی امیدوار و بانشاط است و در 
صورتی که سالمند، آموزش لازم درخصوص مهارت های 
تاب آوری در دوران ســالمندی را ندیده باشد، کاهش 
امید به زندگی و تهدیدات روانی مانند احســاس انزوا، 
ازدســت دادن اعتماد به نفــس و تغییر در نقش های 
اجتماعی از جملــه پیامد های کمبــود مهارت های 
مقابله ای و تاب آوری است و این امر می تواند سالمندان 
ـ درمانی،  را به یک تهدید جدی برای سیستم بهداشتی ـ
سیستم ارائه مراقبت، نظام اقتصاد و... تبدیل کند. برای 
تحقق تاب آوری سالمندان و سلامت روانی اجتماعی 
آنها نیاز به ترکیبی از ســبک زندگی سالم و روش های 
مدیریت استرس است که همه باید با هم ترکیب شوند 
تا از بهبود کلی سلامت روانی و جسمی سالمندان نتیجه 

بگیریم. 

   تاب آوری در مواجهه با مشکلات 
سالمندی یک دوره نسبتا طولانی در زندگی 
هرفرد اســت که احتمال دارد فــرد را با ضعف و 
تحلیل بدنی مواجه کند اما نمی توان این پدیده 
فیزیولوژی را به عنوان یک بیماری قلمداد کرد. 
دکتر محمدرضا مقدسی که تاکنون کتاب های 
زیادی در حوزه تاب آوری از او منتشــر شــده، 
می گوید: »به رغم این که فرد در دوران سالمندی 
توانایی جســمی و بدنی اش تحلیــل می رود و 
چاره ای جز پذیرش این تغییرات ندارد اما طبق 
پژوهش های انجام شده، نرخ آشفتگی، صدمات 
روانی و تنش ها در دوران سالمندی پایین است. 

درواقع ســالمندان وضعیت روحی و روانی 
مســتحکمی دارند و دلیل این تضــاد به دلیل 
تاب آوری اســت؛ زیرا فرد در طول زندگی خود 
باتجربیات، حوادث، تلخی ها، مصیبت ها، تهدیدها 

و ناملایمات های زیادی مواجه شده وبه ابر ارزش ها پی 
برده است و به همین دلیل کمتر مسائلی می تواند روح 

و روان یک سالمند را آزرده و مشوش کند.«   
راهکارهای افزایش مهارت تاب آوری 

تحقیقات نشــان می دهد آمــوزش تاب آوری بر 
سلامت روان سالمندان تأثیر مثبت می گذارد. 

دکتر مقدســی می گوید: »ویژگی های تاب آوری 
سه گانه و در ســه ضلع مثلث خلاصه می شود: روانی، 
اجتماعی و جســمانی. مشخصه های تاب آوری روانی 
شامل شادی، خوشبینی، شکرگذاری، امیدواری، تمرکز 
بر داشته ها و دارایی ها و توانایی هاست. مشخصه های 
تاب آوری اجتماعی مانند ارتباط با خانواده، دوستان، 
داشتن روابط و تعاملات قوی و مثبت و مشخصه های 
تاب آوری جسمی نظیر داشتن توانایی و استقلال از نظر 

جسمی و حرکتی و لذت بردن از دوران پیری است. 
این متخصص با اشاره به این که تفکر تاب آوری به 
سالمندان اجازه می دهد فراز و فرودهای سالمندی را 

بپذیرند و در عین حال با مشکلات و بحران هایی مثل از 
دست دادن عزیزان و مراقبت از همسر یا معلولیت کنار 
بیایند، می افزاید: »ســالمندان باید تشویق شوند تا به 
فعالیت های تازه روی آورده و دوســتی های تازه برقرار 
کننــد، پیاده روی و ورزش های گروهــی در هوای آزاد، 
ستون خیمه تاب آوری بوده و از حل جدول و سودوکو و 
مطالعه موثرتر غافل نشــوند. کارهایی که نیاز به تمرکز 
کمتری داشــته و درگیری ذهنی پایینی ایجادمی کند 
مثــل بازی، تفریح، ســرگرمی های تازه، پیوســتن به 
گروه های اجتماعی، گردهمایی های خانوادگی، حضور 
در فرهنگســراها، کانون های بازنشســتگی، کارهای 
داوطلبانه و مسافرت در این زمینه بسیار مؤثر است. تغذیه 
مناسب، خودمراقبتی و مراقبت های پزشکی منظم به 
حفظ سلامت جسمی سالمند کمک کرده و تاب آوری او 
را تقویت می کند. یادگیری مهارت های مدیریت استرس، 
مانند تمرکز بر تنفس، مدیتیشن و روش های آرام سازی 
به ســالمندان کمک زیادی می کند. همچنین تقویت 
ادراک فرد و ارتباط گرفتن با خدا بســیار در تاب آوری 

سالمندان حائز اهمیت است. «
تاب آوری، آموختنی است

انســان متدیــن و موحــد وخداشــناس، نه تنها 
درســالمندی بلکه درتمامــی ادوار زندگی کمتر دچار 
اضطراب، تشــویش و ضعف های شــخصیتی می شود. 
همچنین داشتن مسکن، استقلال و امنیت مالی، حفظ 
ارزش ومقام و منزلت و احترام به سالمندان و همچنین 
لحاظ پوشش های خدماتی و مراقبتی از سوی سازمان های 
متولی و متصدی نظیر بهزیستی، بیمه و... نقش موثری 
در ارتقای تاب آوری سالمندان دارد. در جامعه ما نیاز به 
آموزش تاب آوری برای تمامی دوره های ســنی به ویژه 
دوران سالمندی، امری ضروری است. تاب آوری آموختنی 
و متکی بر آموزش اســت و مدارس و آموزش و پرورش 
جایگاهی ویژه در آموزش آن دارند. همچنین با توجه به 
اهمیت روزافزون مهارت تاب آوری، لازم اســت وزارت 
علوم، بهداشت و آموزش عالی، دو واحد درسی از مبحث 
فهرســت تاب آوری و آشنایی با  ارکان و ابعاد آن را برای 
تمامی رشته های دانشگاهی لحاظ کنند. / فاخره بهبهانی 

سالمندی با سلامت و آرامش
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نهم مهرماه روزجهانی سالمندان است
من و شما هم روزی پیر خواهیم شد

تا به حال به دوران پیری فکر کرده اید؟! 
همه ما شــاید در طول زندگــی خود و به 
خصوص با تغییر دهه های مختلف زندگی 
بیشتر به دوران میانسالی و پیری فکر کرده 
باشــیم. عمدتاً فکــر ما چیزی شــبیه از 
کارافتادگی و در انتظار مرگ نشستن است، 
در حالی که شاید دوست داشته باشیم برای 
آن روز ها برنامه ریزی دقیقی کنیم تا شاید 

مثلاً شبیه فلانی نباشیم!
این فکر ها یکسان است، اما از دو جهت 
بی حاصل هم نیست. ابتدا اینکه به ما کمک 
می کند تا درک بهتری از اطرافیان میانسال 
خود داشته باشیم و دوم اینکه به ما فرصتی 

را برای برنامه ریــزی و آمادگی قبل از این 
دوران می دهد.

چنــد وقت پیش خبری خواندم که از 
صحت و سقم آن مطمئن نیستم، اما حتی 
اگر دروغ هم باشــد فکر آن جالب است. در 
یکی از کشور های دنیا چند دختر جوان که 
از قضا رابطه صمیمانه و دوستی هم دارند 
خارج از شهر یک خانه ویلایی خریدند تا در 
دوران میانسالی کنار یکدیگر باشند و بتوانند 
روزگار خود را سپری کنند. هر چه باشد این 
فکر درســت و جالبی اســت که ما طوری 
زندگی کنیم که برای سال های دور آمادگی 

جسمی و روحی داشته باشیم.
قدیمی ها یافتن مونس و همدم را یکی 
از راه حل ها برای این دوران می دانستند، اما 

شــاید در دوران جدید لازم باشد ما فراتر از 
پیداکردن یــار و مونس روز هــای پیری 
تلاش های دیگری هم داشته باشیم تا دوران 
میانســالی را هم تا حدی شاد و امیدوارانه 
سپری کنیم. شــاید این داستان را شنیده 
باشید روزی پیرمردی تصمیم گرفت نزد 
پســر خود برود و در کنــار او و خانواده اش 
زندگی کند. پیرمرد از فرط پیری دستانش 
می لرزید و چشمانش ســویی نداشت. در 
اولین شــب پس از رســیدن پیرمرد، پسر 
ســفره ای مفصل تدارک دید و پدر را بر سر 
میز نشاند، اما پیرمرد که دستانش می لرزید 
چنــد بار غذا را به زمیــن انداخت و پارچه 
رومیــزی را نیز کثیف کــرد. عروس که به 
شــدت از این کار عصبانی شده بود، رو به 

شوهرش کرد و گفت من و فرزندم نمی توانیم 
با او ســر یک میز بنشینیم و غذا بخوریم. از 
فردای آن شــب، پسر، عروس و نوه پیرمرد 
ســفره خود را جدا کردنــد. پیرمرد که به 
ســختی غذا می خورد، از این تنهایی رنج 
می برد و به سختی اندک لقمه ای بر دهان 
خود می گذاشــت. لرزش دستان پیرمرد 
موجب شد تا چند بشقاب و لیوان از دست 
او بیفتد و بشــکند. عروس برای پدر شوهر 
پیرش بشقاب چوبی می آورد تا پیرمرد دیگر 
چیزی را نشکند. روزی پسر پیرمرد، فرزند 
خود را دید که با یک چاقو در حال کندن تکه 
چوبی اســت. از او پرســید، پسرم چه کار 
می کنی؟ پســر بچــه در جــواب گفت: 
می خواهم برای شما و مادرم بشقاب چوبی 
درســت کنم، چــون روزی من هم بزرگ 
می شوم و شما پیر می شوید. پسر و عروس 
از شنیدن این سخنان به شدت متأثر شدند 
و نزد پیرمــرد رفتند و از او معذرت خواهی 
کردند. پس از آن پیرمرد هیچ وقت تنها بر 
ســر میز حاضر نشد و پســر و عروسش با 
حوصله اول به او غذا می دادند و سپس غذای 
خود را می خوردند.   در واقع همین که پسر 
و عروس به چنین درکی رسیدند کافی بود. 
به خودمان نگاه کنیم! همه ما در کنارمان 
سالمندانی داریم؛ یا پدر و مادر خودمان یا 
مادربــزرگ و پدربزرگ هایی که خواهان 
تعامل بیشــتری با جوانان هستند. دقت 
کردید چقدر دوست دارند خاطره بگویند و 
از موضوعات ساده صحبت کنند؟! تا به حال 
فکر کرده اید که ممکن است خود را سربار 
زندگی اطرافیان بدانند؟! اگر آهسته صحبت 
کنیم نمی شــنوند، اگر بلند صحبت کنیم 
دلخور می شــوند! گاهی خود را در حاشیه 

می بینند کــه کاری غیر از نگهــداری از 
فرزندانمــان ندارند! با تکنولــوژی بیگانه 
هستند و حتی اگر هم سعی کنند تا به روز 
پیش بروند، بازهم شبیه جوان ها نیستند. 
تمرکزشــان برای یادگیری کمتر است و 
شاید لازم باشد برای یادگیری زمان بیشتری 
به آن ها اختصاص داده شود. فناوری های روز 
تغییر می کند و از آن عقب می مانند و بیشتر 
و بیشتر نیازمند یاری هستند. به اندازه یک 
جوان، توان برای انجام کار های جســمی 
ندارند؛ زودتر خســته می شوند و کمتر هم 
انــرژی دارند. توان رانندگــی ندارند یا اگر 
داشــته باشند هم جســارت یک جوان را 
ندارند. ولی ما چرا بی حوصله ایم مقابل شان! 
چه در برابر عزیزان مان و چه در اجتماع! تا 
به حال پیــش آمده که در حال رانندگی با 
پیرمردی مواجه شوید که آهسته می راند یا 
توان ریسک سبقت ندارد؟! همان یک لحظه 
خود را جای او بگذاریم! هزار شــاید و، اما و 
اگری وجود دارد که باعث شــده در دوران 
میانسالی مجبور به رانندگی شود! قطعاً و 
حتماً اگر مجبور نبود چه به صورت مادی و 
چه معنوی آن لحظه در شرایط سخت قرار 

نمی گرفت که با بوق ممتد ما مواجه شود.
اگر قرار به بیان مصادیق باشد فراوان 
مثال در این باره وجود دارد که همه ما از صبح 
تا شب شاهد آن هستیم. در خانه، در خیابان، 
در محل کار و...! شــاید بهترین شیوه برای 
پیداکــردن راه تعامل و معاشــرت با افراد 
سالمند این باشد که در لحظه خود را جای 
آن ها بگذاریم و باور داشته باشیم که روزگار 
هم چون چرخ و فلک است و روزی هم ما را 
به نقطه ای می رســاند که نیازمند دیگران 

باشیم! / نیره ساری

نهم مهرماه روزجهانی سالمندان است
من و شما هم روزی پیر خواهیم شد

یکــی از برکات خانــه و خانــواده حضــور پدربزرگ ها و 
مادربزرگ هاست. آن هایی که نقطه عطف در خانواده هستند و با 
حضور آن ها هر خطا و اشــتباهی هر چقدر هم بزرگ باشد بدون 
چالش و باتدبیر حل می شــود. باید قدرشــان را بدانیم و شأن و 
حرمت شان را حفظ کنیم. دکتر شــقایق اقبالی نژاد روانشناسی 
بالینی معتقد است اگر استقلال و حریم شخصی سالمندان در هر 
شرایطی حفظ شود، فرزندان و مراقبان سالمند بدون هیچ چالش 
و مشــکلی می توانند وظایف شــان را در قبال آن ها انجام دهند. 

گفت وگوی زیر با این روانشناس است.
ســالمند بسان یک میراث در فرهنگ خانواده ایرانی است و 
بودنشان برکاتی برای اعضای خانواده دارد. فرزندان، نوه ها و دیگر 
اعضای خانواده برای حفظ و حرمت روح و جسم این میراث گرانبها 

چه وظایفی برعهده دارند؟
سالمندان سراسر حکمت و تجربه اند. منابع غنی اطلاعات اند 
و بعضی از آن ها که درکی از مسائل روز دارند قطعاً افرادی با تجربه 
و مشاورانی خوب برای نسل امروز هستند. حفظ فرهنگ و سنت ها، 
ارزش های معنوی و مذهبی و خیلی از اتفاقات خوشایند به فراخور 
مسائل روز توسط آن ها نسل به نسل انتقال پیدا می کند. مورد بعدی 
حمایت آنهاست که باعث اعتماد به نفس افراد خانواده و هم چنین 
نگاه لطیف آن ها به نوه ها باعث پررنگ شــدن محبت می شــود. 
فرهنگ تشکر و قدردانی از آن ها تأثیر تربیتی عمیقی بر روی نسل ها 
خواهد گذاشت. اغلب سالمندان تشنه شنیدن هستند پس گوش 
شنوای خوبی برایشان باشیم. شاید می خواهند با ما درد و دل کنند 
و، چون ارتباطات اجتماعی آن ها به نسبت نسل های جدیدتر کمتر 
است در نتیجه به دنبال گوش شنوا می گردند. قطعاً در این روز ها 

که درگیری ها زیاد اســت، این همدلی کار سختی است، اما دلیل 
نمی شود برای آن ها وقت نگذاریم و بچه ها را پیش آن ها نبریم. سعی 
کنیم در صورت امکان همراه آن ها به ســفر برویم حتی سفر های 
داخل شــهری هم می تواند آن هــا را درگیر کند تا حس خوبی به 
زندگی داشته باشند. سعی کنیم در نیاز های روزمره که یا معنوی 
اســت یا حتی رفتن به یک مرکز بهداشتی یا هر چیز دیگر نشان 
دهیم کنارشان هستیم. چه خوب است آن هایی که توانایی جسمی 
دارند تشــویق شــوند به پارک بروند و ورزش کنند و با گروه های 
همسالشان رفت وآمد داشته باشند. یکی از کار های جالبی که دیده 
شده است تهیه دفترچه خاطرات پدربزرگ ها و مادربزرگ هاست 

و این کار نشان می دهد چقدر برای ما باارزش هستند.
از اثرات تربیتی حضور ســالمندان در بین اعضای خانواده 

بگویید.
وجود ســالمندان پر از تأثیرات مثبت است و یکی از آن ها 
آموزش احترام به سنین مختلف در بچه ها است. چراکه پدر و مادر 
به پدربزرگ و مادربزرگ احترام می گذارند و ناخودآگاه بچه ها این 
رفتــار را می بینند و بالعکس. آن ها مهــارت و توانمندی ها را در 
اختیارمان می گذارند و اگر درست و زیرکانه استفاده شود سطح 
توانمندی مان بالا خواهد رفت. مورد بعد آموزش صبر و استقامت 
به نسل های بعدی است. آن ها به طور ناخودآگاه به فرزندانشان القا 
می کنند زندگی کنار خوشی ها چالش های بسیار زیادی دارد که 
با صبوری و استقامت می توان از پس آن ها برآمد. در خانواده هایی 
که پدربزرگ و مادربزرگ ها با بچه ها زندگی می کنند، توســعه 
ارتباط بین نسلی را شاهد هستیم و این بزرگواران باعث احساس 
تعلــق در بین اعضای خانواده می شــوند. آن ها در واقع یک وجه 

اشتراک می شوند، دقیقاً نقطه ای که همه به آن ها وصل و به برکت 
وجودشان خیلی از مشکلات بدون درگیری و چالش با تدبیر حل 

می شود.
به نظرتان سطح توقع سالمندان از فرزندان و بالعکس چگونه 

تعریف شود تا روابط صمیمی آن ها به مشکل نخورد؟
هر دو گروه سنی نســبت به هم توقعات واقع بینانه داشته 
باشــند. انتظارات باید به حق و متناســبت با شرایط اقتصادی، 
اجتماعی و درگیری های روزمره معیشتی و حتی به تناسب سن و 
سال شان باشد. گاهی می بینیم توقعات از سالمندان یا بالعکس 
مناسب و به جا نیست. این باعث می شود ارتباط به چالش کشیده 
شود. هر دو باید به استقلال یکدیگر احترام بگذارند. فرزندان نباید 
اینگونه فکر کنند پدر و مادر ها را مدیریت می کنند. پدر و مادر ها 
هم نباید در اســتقلال و حریم شــخصی فرزندان دخالت کنند. 

تغییرات نسلی باید پذیرفته شود.
توقــع نگهداری از نوه یا نوه ها در فرزندان شــاغل از جمله 
مواردی است که بسیاری از پدربزرگ ها و مادربزرگ ها با آن مواجه 

هستند، این مراقبت چه مزایا و معایبی می تواند داشته باشد؟
ماندن نوه کنار افرادی مثل پدر و مادربزرگ خوب و مطمئن 
است چراکه آن ها محبت و توجهی بیشتر از یک مربی دارند و به 
لحــاظ تربیتی هم انتقال ارزش ها و ســنت هایی که در موردش 
صحبت کردیم در نگهداری نوه ها دیده می شود. از طرفی حفظ و 
نگهداری ارتباطات خانوادگی به شکل غنی تری اتفاق می افتد. این 
تصمیم، اما معایبی دارد که جمله فشار و استرس جسمی و روحی 
به سالمندان از جمله آنهاست. از طرف دیگر تداخل ها و مشکلات 
تربیتی پیش خواهد آمد. اینکه انتظار داشته باشیم فرزندمان پیش 

پدر و مادرمان باشد، اما نقشی در تربیت آن ها نداشته باشند فکر 
اشتباهی است. گاهی پدربزرگ ها و مادربزرگ ها مراقبت را در توان 
خود نمی بینند. باید در یک فضای صمیمانه با فرزندانشان صحبت 
کنند و این همان حریم شخصی است که صحبت شد و باید مورد 

احترام قرار بگیرد.
نبود فرزندان به دلیل مهاجرت به خارج از کشــور یا داشتن 
مشغله های کاری زیاد و گاهی نداشتن فرزند از جمله دلایلی است 
کــه موجب حضور پرســتار در خانه یا انتقال ســالمند به خانه 
سالمندان می شود. چگونه سالمند را متقاعد و همراه کنیم تا شأن 

او حفظ شود و این شرایط را بپذیرد؟
ســعی کنیم از مزایای مراقبت های ویژه حرف بزنیم و به او 
اطمینان دهیم استقلال شخصی شان حفظ و مراقبت های پزشکی 
و ســایر مراقبت ها لحاظ می شــود. ســالمند را در مشورت ها و 
تصمیم گیری ها شــریک کنیم و این اطمینان را بدهیم که قرار 
نیست آن ها را فراموش کنیم. آن ها را در جمع خانوادگی داشته 
باشیم و حس تعلق خاطر به او بدهیم. مرتب به او سر بزنیم و با رفت 

و آمد های پی درپی از ناخوشایندی هایش کم کنیم.
در صورت نیاز سالمند به پرستار، فرزندان چه ملاحظاتی را 

باید در نظر بگیرند؟
پرســتار یا مرکز نگهداری مورد نظــر باید مجرب، مجهز و 
حرفه ای باشد. از نیاز های سالمند یک ارزیابی درستی داشته باشیم 
و نیاز ها و اولویت های ســالمند، ترتیب و توالی آن را به پرستار یا 
مرکز بگوییم. از ارتباط بین سالمند و پرستار مطمئن شویم چرا 
که مهم ترین اصل و لازمه آن ارتباط درست و صمیمی سالمند با 

پرستار است. / محبوبه قربانی

مراقب سالمند باشیم ولی استقلال او را حفظ کنیم

1- لبنیات کم چرب: شیر و ماست کم چرب، پنیر، کشک، دوغ 
و... کلسیم و فسفر لازم برای سلامتی سالمندان را تامین  می کنند

2- غلات: سالمندان برای تأمین انرژی باید در رژیم غذایی خود 
۶ تــا ۸ واحد از غلات از جمله نان ســبوس دار، برنــج، ماکارونی و 

سیب زمینی را بگنجانند
۳- مایعات: برای دوری از عفونت های ادراری، تنفسی یا یبوست، 

مصرف مایعات جزو اصول ضروری سبک زندگی سالمندان است
4- ویتامینD: سالمندان به دلیل کم تحرکی روزانه، به ویتامین
D بیشتری نیازدارند که باید آن را از شیر، پنیر و تخم مرغ دریافت کنند
۵- سبزیجات: برای تامین آهن و فیبر لازم بدن سالمندان، 2 

واحد میوه و ۳ واحد سبزیجات تازه در برنامه غذایی ضروری است
۶- ماهی: مصرف منظم ماهی، خطر ابتلا به بیماری قلبی، سکته 

مغزی و زوال عقل را کاهش می دهد

خبر
 توصیه های تغذیه ای طب سنتی

 برای سالمندان

هشتمین روز از مهر، به ناشنوایان در تقویم بهداشت جهانی 
اختصاص دارد؛ ناشــنوایانی که طبق آمار سازمان بهداشت 
جهانی، ۵درصد از جمعیت کره زمین یا چیزی حدود ۳۶0 
میلیون نفر را تشکیل می دهند. به همین دلیل افزایش آگاهی 
در مورد مسائلی که ناشنوایان در زندگی روزمره خود با آن مواجه 

هستند از اهمیت بالایی برخوردار است.
این موضوع زمانی اهمیت بیشتری برای هر کس پیدا می کند 
که تنها با یکی از افراد ناشنوا و یا کم شنوا برخورد داشته باشد؛ 
افــرادی که با وجود توانمندی های فراوان و اســتعدادهای 
ذاتی شان، از برخی حقوق اولیه شان محروم هستند. افرادی که 
فارغ از مشکلات ژنتیک، گاهی به سبب بیماری هایی مانند 
تشنج، تب و بیماری های گوش یا حتی ضربه، دچار ناشنوایی 

شده اند. 
اما وقتی از حقوق بدیهی زندگی شان حرف می زنیم، از چه حرف 
می زنیم؟ مثلا وقتی حرف از کم توان های جسمی می شود، همه 
از فراهم کردن ســطح شــیبدار برای عبور یــا به طور کلی، 
مناسب سازی های شهری می گویند اما کمتر کسی است که به 
نیازهای یک فرد ناشنوا از جمله وجود سامانه مترجم زبان اشاره 
در هر ساعت از شبانه روز و در هر مکانی اشاره کند؛ در صورتی 
که چنین امکانی به همین سادگی، می تواند به افراد ناشنوا کمک 
کند به جامعه بیایند و از انزوا و گوشه گیری دور شوند. در این 
میان، بحث همیشگی هزینه های سنگین وسایل توانبخشی، 
از جمله سمعک و باتری هم همیشه بوده است و همچنان هم 
خواهد بود؛ ابزارهایی که در دسترس بود ن شان، می تواند صدای 
زندگی را برای این افراد به ارمغان بیاورد. به نظر می رسد اگر 
فضای شهری برای همه اقشار جامعه مناسب سازی شود و 
امکانات بدیهی در اختیار همه افراد قرار گیرد، بدون شــک 

شهری زیباتر و زندگی مهربانانه تری خواهیم داشت. 

یک گوش شنوا برای همه

ایــن روزها نام هوش مصنوعی را در عرصه های مختلف 
می شنویم؛ از پاسخ به سؤالات ساده انسان ها تا کاربردهای 
تازه اش در دسترســی بیشتر و بهتر به تکنولوژی و علوم 

پایه و حتی هنر.
آنچه که می تواند آینده را به واسطه هوش مصنوعی، دچار 
تغییرات شگفت انگیزی کند، کاربرد هوش مصنوعی در 
حوزه پزشکی است. موضوعی که یونس پناهی، معاون 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، در نشست خبری 
بیست و چهارمین کنگره ملی و دهمین کنگره بین المللی 
سالانه دانشجویان علوم پزشکی آن را تایید کرد و گفت: 
»امروزه موضوع هوش مصنوعی بسیار اهمیت دارد و ما 
در این حوزه اقداماتی را انجام داده ایم؛ آن قدر که هوش 
مصنوعی در درمان، پیشگیری و همچنین در تشخیص 
کاربرد بسیاری دارد. شاید اولین وسیله ای که می تواند در 
پیشگیری و تشخیص مؤثر باشد، هوش مصنوعی است.« 
در واقع اســتفاده و بهره وری از هوش مصنوعی در علوم 
به خصوص علوم پزشکی، توصیه رهبر انقلاب است که 
لازم است به شکلی جدی دنبال شود. البته این اتفاق تا 
حدودی هم افتاده است و دانشجویان بسیاری در حوزه 
هوش مصنوعــی تحقیقات و مقالات متعــددی ارائه 
کرده انــد. کاربرد هوش مصنوعی در زمینه پزشــکی، 
موضــوع دور از انتظــاری نبود، نیســت و نخواهد بود؛ 
موضوعی که بر همه روشن اســت و کاربردهای هوش 
مصنوعی در زمینه تشخیص بیماری ازجمله عکس های 
رادیولوژی، یکی از ابتدایی ترین دستاوردهای آن خواهد 
بــود. در واقع بر خلاف گفته های برخــی از افراد، هوش 
مصنوعی قرار نیست جای پزشکان را بگیرد؛ بلکه به عنوان 
کمکی در برجسته کردن بیماری های شایع عمل می کند؛ 
آن قــدر که هوش مصنوعی این توانایی را به پزشــکان 
می دهد تا برمســائل مهم بیمار تمرکز کنند و تاحدود 
زیادی دقت تشخیص را بالا ببرند و خب چه چیزی از این 
بهتر؟ شــاید لازم اســت که بیشــتر از اینها قدر هوش 

مصنوعی را بدانیم.

هوش مصنوعی و آینده پزشکی

خانه فقط یــک چاردیواری آجری و ســیمانی یا 
ساختمانی تزئین شده و به ظاهر زیبا نیست. خانه جایی 
اســت که همه اعضای خانواده باید در آن حســی خوب 
داشته باشــند، شــاد زندگی کنند و زمینه پیشرفت و 

ترقی شان در آن مهیا باشد.
ســال تحصیلی چند روزی است که آغاز شده، پس 
بهتر است درباره نقشــی که خانه می تواند در پیشرفت 
تحصیلی بچه ها و حفظ شور و شوق در آنها داشته باشد، 
صحبت کنیم. خانــه می تواند محلی برای تزریق انگیزه 

تحصیل بــه بچه ها یــا برعکس فضایی برای کشــتن 
انگیزه های آنها باشــد اما از آنجا که در مورد یک خانه و 
خانواده سالم حرف می زنیم بر روش هایی که می تواند به 
فرزندان، انگیزه بدهد تمرکز می کنیم.  روان شناســان 
خانواده می گویند، والدین می توانند یک ساعت کوک دار 
در اختیار فرزندشــان قرار دهند تا عادت کند هر روز در 
ساعت مشخصی از خواب بیدار شود. همچنین می گویند 
که پس از بیدار شدن فرزندان، وظیفه پدر و مادر مهرورزی 
به آنهاست، چون به این ترتیب آنها روزشان را با ذهنی آرام 

آغاز می کننــد. آماده  کــردن یک صبحانه 
خوشــمزه و مورد علاقــه فرزند هم می تواند 
انگیزه ای قوی برای بیدار شدن و آمادگی برای 
ورود به مدرسه باشد.  داشتن تعامل مثبت با 
کادر مدرســه نیز یکی از راه هایی است که از 
یک سو باعث می شــود تا آنها از خصوصیات 
رفتاری و اخلاقی ما باخبر شوند و از سوی دیگر 
فرزند نیز آگاه باشد که عملکردش همواره مهم 

و تحت بررسی است. 

یک خانه واقعی برای تحصیل این شکلی است
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با حضور رئیس جمهور و جمعی از اعضای هیئت 
دولت، مسئولان استان اصفهان و مدیرعامل فولاد مبارکه، 
واحد اول گازی نیروگاه ســیکل ترکیبی فولاد مبارکه 
اصفهان که به نام »شهید حاج احمد کاظمی« مزین شده 
است به عنوان اولین واحد نیروگاهی کلاس F صنایع در 
محل مصرف، راه اندازی شــد تا گام بلندی برای تأمین 
پایدار برق موردنیاز این صنعت و جبران ناترازی برق شبکه 

سراسری برداشته شده باشد.
آیت ا...  ســید ابراهیم رئیسی، روز جمعه هفتم 
مهرماه، در جریان دومین سفر استانی خود به اصفهان، 
پس از بازدید از مرحله اول انتقال آب از دریای عمان به 
اصفهان که با مشارکت و سرمایه گذاری ویژه فولاد مبارکه 
در حال انجام اســت، با حضور در معراج الشهدای فولاد 
مبارکه به مقام شــامخ شهدا ادای احترام و پس از آن، از 

خطوط تولید فولاد مبارکه بازدید کرد.
وی در ادامه، فاز اول گازی نیروگاه سیکل ترکیبی 
»ســردار شــهید حاج احمد کاظمی« این شرکت را 
راه انــدازی کرد و پس از آن، در جمع مدیران و کارکنان 
فولاد، طی بیاناتی اظهار داشــت: بــرای بنده توفیق 
ارزشمندی بود که در جمع کارکنان، مهندسان، کارگران، 
مشاوران و مدیران فولاد مبارکه حاضر شوم و از زحمات 
مدیرعامل و سایر مدیران و کارکنان پرتلاش و مخلص 

این شرکت قدردانی کنم.
رئیس جمهور ایران اسلامی با تأکید بر اینکه امروز 
تولید برای کشــور یکی از ضرورت های اساســی در 
حوزه های مختلف است، گفت: خوشبختانه موفقیت هایی 
در عرصه تولید داشته ایم که باید از بابت آن، خداوند متعال 

را سپاسگزار باشیم.
دکتررئیســی تحقق اقتصاد مقاومتی را یکی از 
ضروریات کشور دانست و گفت: شرط اساسی تحقق این 
امر، استقلال در تولید و رشد آن است. این امر در صنایع 
مادر، ازجمله فولاد که زیرســاخت رشد تولید است، 
اهمیت بیشتری دارد، زیرا رشد کمّی، کیفی و تنوع تولید 
در فــولاد می تواند موجب رشــد بســیاری از صنایع 
پایین دست این حوزه شود و در پی رشد صنایع مادر است 
که رشد صنایع دیگر کشور، زنجیره ارزش افزوده را کامل 
می کند و این امر در تکمیل زنجیره اشتغال نیز مؤثر است. 
بسیار حائز اهمیت است که برنامه ریزی  فولاد مبارکه برای 
کامل کردن این زنجیره بسیار درست و قابل تقدیر است.

  امروز در فولاد مبارکه برنامه های
 بسیار ارزشمندی برای خود تأمینی و 

خودکفایی انجام شده است
رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت پیشــگیری از 
خام فروشی گفت: امروز در فولاد مبارکه برنامه های بسیار 
ارزشمندی برای خود تأمینی و خودکفایی انجام شده و 
این اقدامات گام های بسیار مهمی به شمار می رود. در نظر 
داشته باشیم مادام که یک صنعت، به عنوان مثال در حوزه 
آب، بتواند آب موردنیاز خود را از محل تصفیه پســاب 
صنعتی و شهری تأمین کند یا با اجرای پروژه ای نظیر 
انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی برای صنایع 
استان اقدام کند، به یقین گام مهمی در جهت خود تأمینی 

برداشته است.
 کار بزرگی که امروز در فولاد مبارکه

 رقم خورد بسیار مهم است
وی با اشــاره به اهمیت ورود فولاد مبارکه برای 
احداث نیروگاه و به بهره برداری رساندن این پروژه گفت: 
کار بزرگی که امروز در فولاد مبارکه رقم خورد بسیار مهم 
است؛ احداث نیروگاه به صورت مستقل برای صنعت با 
هدف گذاری ۹14 مگاوات تولید بــرق که امروز ۳0۷ 
مگاوات آن بهره برداری شد، گام بسیار مهمی است. اینکه 
برق خانگی از برق صنعتی جدا باشد و این صنعت بتواند 
برق خود را تأمین کند و همچنین اقدامات فولاد مبارکه 

در حوزه تأمین آب بسیار حائز اهمیت است.
 تولید فولاد سبز یکی دیگر از اقدامات 
 بسیار مهم برای کشور ماست که فولاد مبارکه

 در این مسیر گام برداشته است
تولید فولاد سبز یکی دیگر از اقدامات بسیار مهم 
برای کشور ماســت که فولاد مبارکه در این مسیر گام 
برداشته است. فولاد سبز برای کشور ما برخلاف بسیاری 
از کشورها امکان پذیر است؛ بنابراین هر اقدامی که در 
مسیر تولید فولاد سبز برداشته شود می تواند کشور ما را 

نسبت به سایر تولیدکنندگان این حوزه متمایز کند.
وی با اشــاره به برنامه ریزی های دشــمن برای 
ضربه زدن به ایران گفت: دشمن به خوبی می داند که ضربه 
به تولید و اقتصاد یعنی ضربه به ایران اســلامی و مردم. 
تلاش دشمن بر این است که تولید را در کشور متوقف 
کند و حتی به عقب برگرداند. وقتی ما اعلام می کنیم در 
بهار امســال طبق اعلام مرکز آمار به ۶,۷ درصد رشد 
رسیده ایم، چنین دســتاوردهایی دشمن را سردرگم 
می کند و باور نمی کند که در شرایط تحریم، تحقق این 
میزان رشد امکان پذیر بوده باشد. اینکه آن ها نمی توانند 
چنین دستاوردهایی را درک کنند به خاطر این است که 
مردم ما را نمی شناسند و درک نمی کنند که به عنوان مثال، 
در هر کوی و برزن استان اصفهان، مردم این آمادگی را 
دارند که از همه آن چیزی که دارند برای خدا مایه بگذارند؛ 
استانی که 24 هزار شهید آن سرمایه و پشتوانه این کشور 
اســت؛ مردم شــهر و دیاری که حاضرند برای آرامش 
هم میهنان خود شبانه روز تلاش کنند تا محتاج دیگران 
نباشیم و برای اجرای امر ولی امر مسلمین از هیچ کوششی 
فروگذار نمی کنند. دشــمن باید بداند کــه ما در برابر 

برنامه های آن ها استقلال، آزادی و نظام مقدس جمهوری 
اسلامی را حفظ می کنیم و سرافرازانه در مقابل دنیا ظاهر 
می شویم. آن ها حتماً دچار اشتباه محاسباتی درباره مردم 
ما شده اند.امروز در جریان بازدیدی که از فولاد مبارکه 
داشتیم، کارکنان این شرکت اذعان داشتند که سلام ما 
را به مقام معظم رهبری برسانید و بگویید کارگران اجازه 
نخواهند داد حرف شما روی زمین بماند و اجازه نخواهیم 
داد دشمن شاد شود؛ حتماً تولید کشور را ارتقا خواهیم داد 
و رشد تولید را در کشور به شرایطی خواهیم رساند که 
مردم آرامش داشته باشند و شما کارنامه درخشان صنعت 
فولاد و ســایر صنایع کشور را پیش روی خود نظاره گر 
باشید. کارکنان با عزم و اراده پولادین، ایمان قوی و امید 

به آینده تلاش می کنند.
  کار در فولاد مبارکه با برنامه ریزی دقیق

در حال پیشرفت است
امروز در بازدید کوتاهی که از فولاد مبارکه داشتم، 
احساس کردم کار در این مجموعه کاملاً با برنامه ریزی 
دقیق در حال پیشــرفت است. برداشت من این بود که 
هدف گذاری های بسیار خوبی در این مجموعه انجام شده 
است. به خاطر داشته باشیم مجموعه ای که هدف و برنامه، 
اراده پولادین و ایمان قوی دارد و گام های استوار برمی دارد 
حتماً به جایگاه برتر و جایی که در شــأن اوست خواهد 

رسید.
در هر بخش فولاد مبارکه برای آینده و برای حرکت، 
خودتأمینی، خودکفایی و استقلال برنامه ریزی شده 

است
اگر مسئولان فولاد مبارکه می خواستند به جایگاه 
سی سال قبل اکتفا کنند، نباید این گام ها را برمی داشتند؛ 
ولی خوشبختانه در هر بخشــی از این شرکت که وارد 
شدیم، مشاهده کردیم که برای آینده، برای حرکت، خود 

تأمینی، خودکفایی و استقلال برنامه ریزی شده است.
 کارکنان مجموعه فولاد مبارکه دلی مملو از 

ایمان و امید به آینده دارند
در فولاد مبارکه برای زنجیره فولاد از سنگ تا رنگ 
و تا همه محصولاتی که در زندگی مردم بروز و ظهور دارد، 
برنامه ریزی وجود دارد. این صنعت زیربنای بسیاری از 
صنایع است و در کشور امید ایجاد می کند. همچنان که 
مقام معظم رهبری دو شرط اساسی ایمان و امید را به همه 
ما آموختند، امروز بحمدالله احساس می کنیم کارکنان 
مجموعه فولاد مبارکه دلی مملو از ایمان و امید به آینده 

دارند.
 اقدامات فولاد مبارکه در حوزه 

مسئولیت های اجتماعی ارزشمند است
دکتررئیسی با اشاره به اقدامات فولاد مبارکه در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی گفت: در واقع این اقدامات، 
ارزشمند است و ضرورت هم دارد در شرایطی که صنعت 
فولاد به لحاظ سودآوری برای صنایع پایین دست بسیار 
مؤثر است، شایسته است که منطقه پیرامونی خود و استان 
را نیــز در زمینه های احداث جاده و پل، بهینه ســازی 
بیمارستان ها و مدارس و سایر موارد موردنیاز یاری دهد.
 توسعه صنایع نیاز به سرمایه گذاری دارد

رئیس جمهور با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری در 
صنعت گفت: صنایع ما نیاز به سرمایه گذاری دارند. اگر به 
این امر توجه کافی نداشته باشیم، مسلماً صنایع در همان 
نقطه ای که هستند متوقف خواهند شد؛ به عنوان مثال، 
فولاد مبارکه دیگر صنعتی به روز، پیشرفته و مولد نخواهد 
بود و نخواهد توانست محصولاتی مانند فولاد زنگ نزن و 
ورق های موردنیاز صنایع لوازم خانگی و خودروسازی را 

تولید کند.
وی تولید انواع محصولات خاص ازجمله فولادهای 
زنگ نزن را قابل تقدیر دانست و تأکید کرد: این اقدامات 
بسیار ارزشمند است و نباید فراموش کنیم که توسعه این 
صنایع نیاز به سرمایه گذاری دارد.دکتر رئیسی در همین 
زمینه خطاب به سایر مسئولان، صاحبان صنایع کشور، 
نمایندگان مجلس و دست اندرکاران و تصمیم سازان و 
تصمیم گیران کشــور گفــت: اگر در صنایع کشــور 
سرمایه گذاری نکنیم، صنایع ما عقب مانده خواهند شد و 
دیگر شاهد پیشرفت آن ها نخواهیم بود؛ همچنان که در 
تمامی دنیا از صنایع خود حمایت می کنند. اگر در صنعت 
سرمایه گذاری کردیم، مسلماً در پی آن بهره برداری خوبی 
نیز خواهیم داشــت.اگر طی سنوات گذشته، در فولاد 
مبارکه سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های جدید و 
محصولات خاص انجام نمی شد، قطعاً امروز ما در این نقطه 
از صنعت فولاد قرار نگرفته بودیم رئیس جمهور در همین 
زمینه تصریح کرد: اگر طی ســنوات گذشته در فولاد 
مبارکه سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های جدید و 
محصولات خاص انجام نمی شد، قطعاً امروز ما در این نقطه 
از صنعت فولاد قرار نگرفته بودیم؛ بنابراین اگر امروز نیز 
سرمایه گذاری نکنیم، در عرصه جهانی حرفی برای گفتن 
نخواهیم داشــت. این راهبــرد تمامی صنایع ازجمله 
خودروسازی و لوازم خانگی را نیز شامل می شود. اگر در 
صنایع نفت و پتروشــیمی نیز سرمایه گذاری نکنیم، 
خواهیم دید که در صنایع و میادین مشترک، سهم ما را 
به راحتی به سود خود جذب خواهند کرد و اجازه برداشت 

به ما نخواهند داد.
 نگاه فولاد مبارکه در خودتأمینی را 

مورد تشویق قرار می دهیم
با همکاری بسیار ارزشمندی که بین فولاد مبارکه، 
وزارت صمــت و وزارت نیرو صورت گرفته و همچنین 
حمایت هایی که ســایر مســئولین در استان به عمل 
آورده اند، امیدواریم باهمت فولاد مبارکه در بخش آب و 
برق به خود تأمینی برسیم. این کار بسیار بزرگ و ارزشمند 

است و این نگاه را مورد تشویق قرار می دهیم.
برای بررسی و حل مشکلات صندوق 

بازنشستگی دستور لازم را صادر کردیم
یکــی از مشــکلات موجود، موضــوع صندوق 
بازنشستگی فولاد و مشکلات پیرامون آن است که دستور 
رسیدگی به آن را صادر کردیم. درعین حال اصولاً در زمینه 
پرداخت ها یک اصل را در دولت دنبال می کنیم که تاکنون 
نتوانسته ایم به آن شکل که موردنظر است عمل بکنیم. 
این اصل، نه پرداخت مساوی، بلکه همان پرداخت عادلانه 
است تا هرکس بر مبنای تلاشی که انجام می دهد به حق 
خود برسد. اینکه بین یک استان و استان دیگر، بین یک 
مجموعه با مجموعه مشابه دیگر تفاوت در پرداخت وجود 
دارد از نکاتی است که موجب رنجش است و تأکید داریم 
که عدالت در پرداخت ها که موجب رضای خداوند نیز 

هست هرچه سریع تر انجام شود.
 به بهره برداری رسیدن مرحله اول
  نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه

  را مرهون تلاش همه کارگران، کارشناسان و 
مدیران فولاد مبارکه می دانم

رئیس جمهور در بخش پایانی ســخنان خود به 
بهره برداری رسیدن مرحله اول نیروگاه سیکل ترکیبی 
فولاد مبارکه را مرهون تلاش همه کارگران، کارشناسان 
و مدیران فولاد مبارکه دانست و گفت: در فولاد مبارکه 
همه در کسب این افتخارات نقش دارند و باید به تلاش 

همه شما که در هر شرایط آب وهوایی کنار خطوط تولید، 
سختی ها را متحمل می شوید و برای کشور اقتدارآفرینی 
می کنید بسیار ارزشمند است؛ ازاین رو از خانواده های 
محترمی که صبورانه در کنار شــما تلاش می کنند، 

صمیمانه قدردانی می کنم.
 وزیر صمت در آیین راه اندازی

  فاز اول نیروگاه شهید حاج احمد کاظمی: 
 برنامه فولاد مبارکه 

 برای پیشتازی در جهان حرکت 
به سمت فولاد سبز است

عبــاس علی آبادی وزیر صنعت ، معدن و تجارت 
گفت: اگر با محدودیت گاز مواجه شویم، تولید نخواهیم 
داشت. گاز در حکم انرژی نیست؛ در حکم خوراک است؛ 
بنابراین برنامه ای که در فولاد مبارکه برای پیشتازی در 
جهان مطرح است این است که به سمت فولاد سبز برویم.
وی گفت: در قرآن کریم، اسم فولاد آمده است )وَ 
أنَزَلنَْا الحَْدِیدَ فیِهِ بأَسٌْ شَدِیدٌ(، این از معجزات قرآن است. 
چون فقط فولاد با فلزات دیگر متفاوت اســت و اگر حد 
معینی نیرو به آن وارد شود استحکامش بی نهایت می شود.
نکته دیگر آن که فولاد صنعت مادر است و بدون فولاد 
هیچ صنعتی نمی تواند شکل بگیرد؛ ولی تحولات بزرگی 
در مسیر فولاد قرار دارد که در بخشی حرکت کرده ایم و 
در بخش های دیگر نیز باید به عنوان پیشتاز حرکت کنیم.

وزیر صمت با اشاره به اینکه در دنیا فولاد بیشتر به 
دو روش کوره بلند و احیا مستقیم تولید می شود، گفت: 
ما در اینجا از احیا مستقیم استفاده می کنیم؛ چون مزیت 
بهره منــدی از گاز را داریم. اگر با محدودیت گاز مواجه 

شویم، تولید نخواهیم داشت.
گاز در حکم انرژی نیست؛ در حکم خوراک است. 
آب در حکم خنک کننده نیست، در حکم مواد لازم برای 
تولید فولاد است؛ چون برای خواص مکانیکی به آن نیاز 
داریم؛ بنابرایــن برنامه ای که در فولاد مبارکه به عنوان 
پیشتاز در جهان مطرح است این است که به سمت فولاد 
سبز برویم. ما چون از احیای مستقیم استفاده می کنیم 

می توانیم به فولاد سبز نزدیک بشویم.
باتوجه به انرژی خورشــیدی که برای تولید آن 
برنامه ریزی شده است این فرصت را خواهیم داشت که 
هیدروژن تولیــد و آن را به خط لوله گاز تزریق کنیم و 
مصرف گاز را تا نهایت ممکن کم کنیم و از همان تجهیزات 
برای تولید فولاد ســبز اســتفاده کنیم کــه آلودگی 

محیط زیستی چندانی نخواهد داشت.
علی آبادی افزود: نکته دیگری که در صحبت های 
دکتر طیب نیا به آن اشاره شد، اینکه تولید محصولات 
خاص از جمله ورق رنگی و فولاد زنگ نزن، گام های اولیه 
است. گام های مهم تر رفتن به سمت فولاد پیشرفته تر 
مثل ورق هسته ای است که می تواند نیاز کشور را تأمین 
کند و در آینده در زنجیره ارزش در خودرو و نیروگاه سازی 
استفاده شــود و همچنین ورق هســته ای ایرانی در 

ژنراتورهای ایرانی مورداستفاده قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل فولاد مبارکه:

 ما مدعی جایگزینی اقتصاد فولادی 
به جای اقتصاد نفتی هستیم

به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاســر طیب نیا 
مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در این آئین ضمن خداقوت 
به همه کارکنان فولاد مبارکه و پیمانکاران برای رکوردزنی 
 F در راه اندازی نیروگاه شــهید احمد کاظمی باکلاس
اظهار داشت: ۷0 درصد از تجهیزات این نیروگاه از قطعات 

و تجهیزات تولید داخل است.

وی افزود: همچنین لازم است از تمامی شهدای 
ایران و قهرمانانی که رکورد انسانیت را در تاریخ ثبت کردند 
و شــهدایی که فارغ از افتخارات دفاع مقدس نام آن ها 

برکت آفرین و حماسه آفرین است قدردانی کنیم.
استان اصفهان از منظر افتخارآفرینی 

صنعتی نیز پیشتاز است
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه اصفهان خطه 
حماسه هاست، گفت: استان اصفهان که با تقدیم نزدیک 
به 2۳ هزار شــهید، 10 درصد شهدای کشور را در دفاع 
مقدس به خود اختصاص داده است، امروز علاوه بر تمدن 
و فرهنگ تاریخی خود، توسط جوانان پیشتاز از منظر 
افتخارآفرینی صنعتی نیز با تولید نزدیک به 4۵ درصد 
فولاد کشور به عنوان قطب تولید فولاد ایران شناخته 

می شود.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین 
دستاورد صنعتی پس از انقلاب و مولود انقلاب طرح های 
توسعه خود را همواره با نام شهدا افتتاح کرده است، ادامه 
داد: مگا مدول های واحد احیا مستقیم فولاد مبارکه به 
نام شهید حسین خرازی مزین شد؛ پس از آن نورد گرم 
2 فولاد مبارکه به نام سردار سلیمانی کلید خورد و امروز 
جمع این سه رفیق بهشتی با نام گذاری نیروگاه فولاد 
مبارکه به نام شهید احمد کاظمی، در این شرکت تجلی 

دوباره ای یافت.
وی اضافه کرد: عجیب نیست که بگوییم این اتفاقات 
و افتتاح ها فتح خرمشهر دیگر در صنعت است. امیدوارم به 
برکت رشادت های این عزیزان، خیروبرکت این نیروگاه 
برای مردم اســتان و تمامی کشور باشد تا در فصل های 
پرمصرف شاهد خاموشی صنایع نباشیم.طیب نیا در ادامه 
گفت: انقلاب اسلامی به ما آموخت که توکل بر خدا و تکیه 
بر اراده ایرانی راه برون رفت از مشکلات خواهد بود. امروز در 
شرایطی قرار داریم که فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد غرب آســیا و شمال آفریقا در شرایط 
تحریمــی و رکود جهانــی در این صنعــت و علی رغم 
محدودیت های موجود به اندازه تولید برخی از کشورهای 
جهــان به تنهایی تولید فولاد دارد. مــا در فولاد مبارکه 
به تنهایی اندازه کل کشور عربستان، اسپانیا، اتریش، استرالیا 
و مالزی فولاد تولید می کنیم و نقش مؤثر فولاد مبارکه در 
رسیدن به جایگاه دهم در بین کشورهای تولیدکننده فولاد 

در جهان، غیرقابل انکار است.
این در حالی است که قبل از انقلاب یک میلیون تن 
فولاد در کشور تولید می شد و امروز شاهد تولید ۳0 میلیون 
تن فولاد در کشور هستیم و ظرفیت 4۶ میلیون تنی امروز 

پابرجاست.
 امروز در صنعت فولاد کشور

 به قله ها نزدیک هستیم
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه لازم است در 
همین زمینه از کلام رهبر معظم انقلاب استفاده کنم و اعلام 
کنــم که امروز در صنعت فولاد کشــور به قله ها نزدیک 
هستیم، ادامه داد: برای رسیدن به جایگاه هفتم جهانی بر 
اساس افق سال 1404 مسیر چندان زیادی نداریم که اگر 
تابستان گذشته و زمستان سال قبل با قطعی گاز و برق 
مواجه نبودیم، می توانستیم رتبه هفتم جهان را نیز پشت 
سر بگذاریم.ما امروز اگر در کشور موشک نقطه زن داریم، 
باید اذعان داشته باشیم که فولاد زنگ نزن که سال گذشته 
در فولاد مبارکه موفق به تولید آن شدیم، دقیقاً به مثابه یک 

محصول راهبردی در صنعت دنیاست.
طیب نیا به تولید ورق فولادی برای تولید لوله های 
انتقال گازترش در فولاد مبارکه اشاره کرد و گفت: دشمن 

به خیال خام خود فکر می کرد با تحریم کردن ما، پروژه های 
انتقال نفت و گاز ما را متوقف کرده است؛ اما موفق نشد و 
زمانی که از تحریم راه به جایی نبرد، ما را در سال گذشته 
مورد بزرگ ترین حمله سایبری صنعت طی چند سال اخیر 

در دنیا قرار داد.
این حمله سایبری از 14 ماه قبل برای فولاد مبارکه 
طراحی شده بود که به لطف خداوند در کمتر از ۳۶ ساعت 
با ابتکاراتی که برای اولین بار در کشور صورت می گرفت، 

جریان تولید مجدداً در فولاد مبارکه برقرار شد.
وی با بیــان اینکه صنعت فــولاد مبارکه همواره 
مشکلات خود را با نگاه درون زا حل کرده است و چشمش 
به دســت دولتمردان نبوده، اظهار داشت: فولاد مبارکه 
همواره تلاش کرده که خودکفا و خودتأمین باشد؛ صنعتی 
که کوچک ترین تا بزرگ ترین تأسیسات آن وارداتی بوده 
امروز با بومی سازی 100 هزار قطعه و تجهیز و مواد مصرفی 
بــه میزان ۹0 درصد خودکفایی در این حوزه رســیده و 

بومی سازی ۹۸ درصدی را هدف گذاری کرده است.
در مراحل مختلف تحریم ، هریک از شــرکت های 
اروپایی که تجهیزات موردنیاز شرکت را به ما تحویل نداده 
بودند دائماً سراغ می گرفتند که آیا تولید شما همچنان 
پابرجاســت و وقتی می دیدند که در این شرایط سخت 
کارکنان به دستاوردهای بسیار ارزشمندی دست یافتند و 
حتی افزایش ظرفیت را نیز شاهد بوده ایم تعجب می کردند.
امروز نه تنها بسیاری از محصولات فولادی که قبلًا 
وارداتی بود در داخل فولاد مبارکه تولید می شــود، بلکه 
محصولات این شرکت در بسیاری از بازارهای جهانی نیز 

عرضه می شود.
 دشمن به خوبی می داند

 توقف فولاد مبارکه یعنی توقف امید
دشمن به خوبی می داند توقف فولاد مبارکه یعنی 
توقف امید، توقف صنعت و توقــف فولاد مبارکه یعنی 
ناامیدی کسانی که سهام فولاد مبارکه را در بورس خریداری 

کردند.
فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های 
بورسی ایران انتفاع بسیاری از مردم عزیز ایران را در بر دارد، 
فارغ از صندوق های اســتانی و سهام عدالت که زندگی 
میلیون ها نفر متأثر از آن خواهد بود و ۳0 درصد سهام فولاد 

مبارکه مربوط به آن ها است.
طی ۳ سال گذشته، بالغ بر 100 هزار میلیارد تومان 
سود بین سهام داران فولاد مبارکه که بین ۶0 تا ۷0 میلیون 
افراد مستقیم و غیرمستقیم هستند توزیع شده است که 
این امر علاوه بر دســتاوردهای دیگری است که در فولاد 

مبارکه از قبیل اشتغال حاصل شده است.
 هدف ما در فولاد مبارکه انسان سازی 

برای ساخت یک ایران آباد است
هدف ما در فولاد مبارکه فقط تولید فولاد نیست؛ ما 
هدفمان انسان سازی برای ساخت یک ایران آباد و آرمان ما 
و هدف تعریف شده ما خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیز 

است.
 فولاد فلز مردم و مایه منفعت

 برای مردم است
به گزارش شــهرتاش  به نقــل از روابط عمومی ، 
محمدیاسر طیب نیا گفت: اگر طلا و نقره مایه تفاخر است، 
فولاد نیز فلز مردم و مایه منفعت برای مردم است. در همین 
راستا در زمان شیوع ویروس کرونا فولاد مبارکه اکسیژن 
تولیدشــده در شــرکت را به صورت رایــگان در اختیار 
بیمارستان های درمانگر این ویروس و مردم شریف ایران 
قرار داد.وی با اشاره به فعالیت های فولاد مبارکه در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی نیز گفت: امروز فولاد مبارکه در 
پــروژه انتقــال آب از دریــای عمان به فــلات مرکزی 
سرمایه گذاری کرده و باکیفیت ترین نیروگاه را وارد مدار 
تولید کرده و پس از آن سرمایه گذاری در توسعه میادین 
گازی کشور را در دست اقدام دارد.معتقدیم طبق وعده الهی 
فولاد باید منافع مردم را دربر داشته باشد و به همین دلیل 
با ورود به توســعه ورزش استان، ورزشگاه نقش جهان را 
تکمیل کردیم و در اختیار مردم شریف استان قرار دادیم؛ 
همچنین امروز فولاد مبارکه در توسعه راه های استان و 
بهینه سازی مدارس و احداث آن ها نقش آفرینی می کند. 
اشتغال مستقیم و غیرمســتقیم ۳۸0 هزار نفری ایجاد 
کرده ایم و مفتخریم از اینکه اعلام کنیم امروز صنایع ما از 
کشتی سازی تا کنسروسازی، از خودروسازی تا لوازم خانگی 
وابسته به محصولات فولاد مبارکه هستند. علاوه بر این باید 
به خاطر داشته باشیم صنعت فولاد یک صنعتِ صنعت ساز 
است و حیات بسیاری از صنایع با صنعت فولاد آغاز شده 
است.معتقدیم بر مبنای نظریه مقام معظم رهبری باید 
صنعت، انسان ساز باشد؛ یعنی برخلاف تئوری توسعه غرب، 
هدف ما در فولاد مبارکه فقط تولید فولاد نیست؛ ما هدفمان 
انسان سازی برای ساخت یک ایران آباد و آرمان ما و هدف 

تعریف شده ما خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیز است.
 ما مدعی جایگزینی اقتصاد فولادی 

به جای اقتصاد نفتی هستیم
طیب نیا تصریح کرد: ما مدعی جایگزینی اقتصاد 
فولادی به جای اقتصاد نفتی هســتیم که امیدواریم با 
حمایت های همیشگی رئیس جمهور که همواره تولید را 
رکن رکین اقتصاد قلمداد کرده اند و با حمایت های وزارت 
صمت، ازاین پس با محدودیت های انرژی و ارزی و صدور 
بخشنامه های خلق الساعه مواجه نباشیم و بتوانیم افتخارات 
بیشتری برای کشور رقم بزنیم. این تعهد ما به خون شهدای 
گران قدر ایران اسلامی است که فولاد برای ایران بماند و 

فولاد مردان قله های جدید را فتح کنند.

رئیس جمهور در آیین راه اندازی نیروگاه شهید حاج احمد کاظمی شرکت فولاد مبارکه  :

کار در فولاد مبارکه با برنامه ریزی دقیق در حال پیشرفت است



ماهنامه اقتصادی و اجتماعی

مهر ماه 1402، شماره 41، پیاپی 74 ماهنامه ای برای هر شهروند۱۵

خبر

 رئیس جمهور در دیدار جمعی از 
خانواده شهدای مدافع امنیت اصفهان: 
خون مطهر شهدا سنگ زیر بنای امنیت 
و اقتدار کشور اســت/ خانواده شهدا از 
موضــع صاحبان نظــام و انقلاب رفع 

مشکلات را مطالبه گری کنند
رئیس جمهور در دیدار با جمعی از 
خانواده شهدای مدافع امنیت اصفهان، 
گفت: هرگز از آرمان این شهدا عقب نشینی 
نکنید، از موضع صاحبــان این انقلاب 
مســائل و مشــکلات را مطالبه کنید، 
دولتمردان و مسئولان نیز افتخارشان 
خدمتگــزاری به مردم و به ویژه خانواده 

شهداست.
به گزارش شهرتاش به نقل از اداره 
کل روابــط عمومی و امــور بین الملل 

استانداری اصفهان، دکتر سید ابراهیم 
رئیســی در بخش پایانی سفر یک روزه 
خود به اصفهان با خانواده های چهار تن از 
شهدای مدافع امنیت این استان دیدار و 

گفتگو کرد.
رئیــس جمهــور در دیــدار 
خانواده های شهیدان اسماعیل چراغی، 
محسن حمیدی، محمدحسین کریمی 
دلیکانی و محسن رضایی که در جریان 
اغتشاشات سال گذشــته به شهادت 
رســیدند، با بیان اینکه شهدای مدافع 
امنیــت بدلیل مظلومیــت مضاعف 
جایگاهی خاصی در نزد مردم دارند افزود: 
امنیت امروز کشور مرهون این شهداست 
که برای دفاع از نظام و انقلاب اسلامی و 
همچنین امنیت کشور سینه سپر کردند 

و مظلومانه به شهادت رسیدند.
دکتر رئیسی در ادامه عدم استقبال 
مردم از فراخوان های متعدد دشمن و ضد 
انقلاب در سالگرد حوادث سال گذشته را 
یکی از برکات خون مطهر شهدای مدافع 
امنیت دانست و گفت: این شهدا از آنجا که 
مظلومانــه و در مقابل چشــم مردم به 
شهادت رســیدند، خونشان در جامعه 
موجب روشنگری شد و بسیاری از آنها که 
دچار ابهام و تردید شده بودند نیز دریافتند 
مسئله دشــمن حجاب و حقوق زنان 
نیست بلکه مشکل اصلی آنها اصل این 
نظام و انقلاب و امنیت و اقتدار کشور است.
رئیس جمهور با بیان اینکه ایثار و 
فداکاری شهدای مدافع امنیت سنگ زیر 
بنای امنیت و اقتدار کشور است، افزود: اگر 

چه داغ این شهدا برای خانواده هایشان 
سنگین است اما یاد و نام این شهیدان و 
آثار و برکات خونشان در جامعه ماندگار 

خواهد شد.
رئیس جمهــور در ادامه خانواده 
معظم شهدا را پرچم های برافراشته ایثار و 
شــهادت در جای جای کشور دانست و 
خطاب به آنها گفت: هرگز از آرمان این 
شــهدا عقب نشــینی نکنید، از موضع 
صاحبان این انقلاب مسائل و مشکلات را 
مطالبه کنید، دولتمردان و مسئولان نیز 
افتخارشان خدمتگزاری به مردم و به ویژه 
خانواده شهداست و بدانید در بخش های 
مختلف کشور خادمان مردم برای رفع 
مشــکلات شــبانه روزی در حال کار و 

تلاشند.

رئیس جمهور پیش از عزیمت از اصفهان با جمعی از خانواده های شهدای مدافع امنیت اصفهان دیدار و گفتگو کرد

استاندار اصفهان گفت: اسلام زمینه تمدن سازی را تولید علم، 
خردورزی و وحدانیت، مناظره، گفت وگو و پرسشگری دانسته است.

به گزارش شهرتاش به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین 
الملل استانداری اصفهان، دکتر سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان در 
آیین افتتاحیه جایزه بین المللی مصطفی )ص( ، گفت: حمد و سپاس 
خداوندی را که منتهای رحمتش را با فرستادن پیامبر رحمت، محمد 
مصطفی )ص( به جهانیان عرضه نمود.میزبانی پنجمین دوره اعطای 
جایزه علم و فناوری مصطفی در شهر اصفهان فرصتی است ذی قیمت 
که در تعامل با بزرگان علم و فناوری جهان اسلام موجبات اعتلای اسلام 
و مسلمانان بیش از پیش فراهم آید.استاندار اصفهان بیان کرد: ظهور 

اســلام و بعثت حضرت ختمی مرتبت در عصر جاهلیت با سرعتی 
حیرت انگیز و کیمیاگرانه شب تاریک بشریت را روشن کرد و اعراب 
جاهلی را به مجاهدانی شب زنده دار تبدیل کرد که کمر همتشان را به 
کسب رضایت پروردگار یگانه بسته بودند و در راستای ساختن جامعه ای 

توحیدی تلاش می کردند.
دکتر مرتضوی افزود: اسلام با داشتن برنامه ای جامع و جهانی 
داعیه دار خوشبختی و سعادت حقیقی انسان در زندگی دنیوی و اخروی 

اوست، اسلام زمینه تمدن سازی را تولید علم، خردورزی و وحدانیت، 
مناظره، گفت وگو و پرسشگری دانسته است.استاندار اصفهان با اشاره 
به ظهور دین اسلام بیان کرد: محققین و مورخین همواره با شگفتی به 
این دوره از تاریخ نگریسته اند.در دوران شکوفایی تمدن اسلامی همه 
علوم متداول عصر رونق داشت و جوامع اسلامی نه تنها در علوم و فلسفه 
بلکه در هنر و فناوری نیز پیشروی عصر خود بودند.وی ادامه داد: »ویل 
دورانت« می نویسد پزشکان مسلمان ۵00 سال تمام پرچم دار طب 

جهان اسلام بودند.برشمردن اسامی دانشمندان اسلامی در رشته های 
مختلف علمی که آثار پژوهشی مختلف دارند از حوصله گفتار خارج اما 
بر همگان آشکار است.چند عامل باعث شد تمدن اسلامی بله اوج خود 
برسد که از جمله آن می توان به تاکید دین بر تفکر و عقلانیت و ترغیب 
به کسب علم اشاره کرد.استاندار اصفهان گفت: اروپا از جهان اسلام 
هنر، علوم، فنون، دریانوردی و … را فراگرفته است.یکی از مراکز علمی 
و تمدنی در دوران مختلف اصفهان بوده است، اصفهانی که گنجینه ای 

ارزشمند از فرهنگ، علوم و هنر مختلف بوده است.اصفهان از روزگار 
پیش از اسلام یکی از مراکز علمی ایران بوده است.وی افزود: اصفهان 
پس از اسلام نیز بعنوان پایگاه مقتدری برای علم و فناوری در کشور 
خودنمایی کرده است.اصفهان هم اکنون نیز کانون توجه جهانگردان 
بی شمار از کشورهای گوناگون است.از امتیازات اصفهان آن است که 
این استان همواره مهد ایثار و جهاد و شهادت بوده است و به ویژه در 
دوران دفاع مقدس همچون ســتاره ای درخشــان در آسمان ایران 
اسلامی درخشیده است. اصفهان با پیشینه تاریخی غنی خود هم اکنون 
نیز آمادگی دارد در راستای تمدن نوین اسلامی با افتتاح مراکز علمی، 

فرهنگی و دانش بنیان خود به همه جهانیان خدمت رسانی کند.

 تمدن سازی اسلام بر مبنای علم، خردورزی، مناظره و گفتگو است

برگزاری افتتاحیه پنجمین دوره جایزه بین المللی 
مصطفی )ص( با حضور رئیس جمهور در اصفهان

رئیس جمهور در آیین افتتاحیه جایزه بین المللی 
مصطفی )ص(:جایزه مصطفی )ص( جایزه علم و ایمان 

است
رئیس جمهور گفت: جایزه مصطفی با نگاه به آن است 
که علم، علمی با اصالت باشد و در آن رفاه بشریت، سعادت 

و آینده انسان و تمدن نوین اسلامی را رقم بزند.
 

به گزارش شهرتاش  به نقل از اداره کل روابط عمومی 
و امور بین الملل استانداری اصفهان ، آیت ا...  سید ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور در آیین افتتاحیه پنجمین دوره 
جایزه علم و فناوری مصطفی)ص(، با گرامی داشت هفته 
وحدت و هفته دفاع مقدس گفت: این نشست که در پرتو 
نام مصطفی)ص( تشکیل شده است و برای تجلیل و تکریم 
از مقام علم و دانش تلاش می کند و باید بدانیم یکی از صفات 
پیامبر)ص( مهیمن است و بر همه خلائق هیمنه علمی دارد.
وی افزود: مقام علمی پیامبر، بالاترین مقام است و به 

عنوان عالم ترین اهل این عالم، پیامبر)ص( علم را اینگونه 
تعریف می کند: علم در سه چیز است، اندیشه ها و باورهای 
الهی، اخلاق فاضله و سبک زندگی انسان سالک الی الله، در 
این بیان، دانش یا علم نافع، علمی است که برای سعادت 
انسان و باز کردن گره ها از زندگی انسان به کار آید و بتواند با 
استفاده از همه ظرفیت هایی که خدا در طبیعت قرار داده و 

ظرفیت های انسان، فرمولها را کشف کند.
دکتر رئیسی با بیان اینکه آنچه امروز در دانشگاه های 
ما خوانده می شود، یک بعد نظری و یک بعد علمی دارد، بیان 
کرد: اگر علم، آهنگ توحیدی داشته باشد، مراکز علمی در 
پرتو توحید، پیشــرفت و ســعادت را برای بشر به ارمغان 
می آورند و در آن صورت تفاوتی میان رشته های مختلف 
نیســت، اگر علم، نافع نباشد و فرمول ها فقط برای کسب 
قدرت، ثروت و استعمار باشد نه تنها به نجات انسان کمک 

نمی کند، بلکه ابزار نابودی انسان را فراهم می کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه برخی دانشــمندان، از 
فرمول هایی برخوردارند ولی علم آنها به دانشی برای نابودی 
انسان ها تبدیل شده اســت، گفت: فنون جدید نظامی، 

هسته ای و ابزارهای مختلف برای نابودی انسان ها به دست 
دانشمندان غیرالهی درست شده است که فقط فرمول بلدند 

ولی ابزار نابودی انسان هستند.
وی با اشــاره به اینکه در تاریخ اسلام، با آغاز رسالت 
پیامبر)ص( تمدن اسلامی رقم خورد خاطر نشان کرد: این 
حرکت علمی از ابتدا جهشی را در جهان اسلام به وجود آورد 
تا جایی که در قرن دوم این حرکت علمی به جهش تبدیل 
شد که مطابق با قرن یازدهم میلادی است. در حالیکه علم 
و تمدن در دنیای اسلام وجود داشت، در اروپا ظلمت و جهل، 

جولان می داد، و دنیا مرهون تمدن اسلامی است.
جایزه مصطفی صرفا جایزه به دانش نیست بلکه جایزه 

به علم و ایمان است.
جایزه مصطفی با نگاه به آن است که علم، علمی با اصالت 
باشد و در آن رفاه بشریت، سعادت و آینده انسان و تمدن 
نوین اسلامی را رقم بزند تا بتواند فرهیختگانی را در عالم 
شناسایی کند که آنها نماد علم، فناوری و نوآوری شوند و به 
عنوان الگو برای دانشــمندان در مراکز علمی، پژوهشی و 
فناوری شــناخته شــوند، تا جوان ها ترغیب شوند جز 

بهترین های علمی باشند.
جایزه مصطفی)ص(، این رسالت بزرگ را در جهان علم 
برعهده دارد که این حرکت نو، ابتکاری و خلاقانه تلقی شده و 
در جهت توسعه آن باید تلاش شود چراکه نگاهی انسان ساز، 

جامعه ساز و تمدن ساز است.
وی با تاکید بر اینکه علم باید در خدمت رشد و تعالی انسان 
باشد، گفت: تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی به همه مراکز 
علمی، تلاش دانش بنیان است یعنی بتوانیم دانایی را زمینه 
توانایی کنیم تا محصولی نوآور برای زندگی انسان معاصر تولید 

کنیم.
رئیس جمهور متذکر شــد: نگرانی غرب از جمهوری 
اسلامی این بوده که تمدنی جدید در مقابل تمدن ادعایی آنها 
باشد و بتواند زندگی انسان معاصر را اداره کند، اساس اسلام 
هراسی نیز همین بوده است چون مسلمین دارای پیشینه 
قوی هستند و دانشمندان بزرگی چون خوارزمی را داشته 

است.

امروز نیز شــخصیت هایی مبتنی بر علــم و فناوری 
می درخشند، آقای کاظمی آشتیانی در موسسه رویان امید 
ایجاد فرزند را برای خانواده هایی که باردار نمی شدند، زنده 

کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز قدرتی در راه اندازی 
اسلام رقم خورده است، گفت: قدرت دانشمندان مسلمان 
دارای علم نافع که تفکر آنها برای نجات انسان است، شکل 
گرفته و نگاه مردم مسلمان آن است که می توان با اسلام زندگی 
کرد.همچنان که در گذشته افتخارات علوم و فنون بر دوش 
چهره های مسلمان بوده در عصر جدید نیز بر دوش دانشمندان 
مسلمان جهان است و این می تواند برای جهان، سخن و تمدنی 

نو را نوید دهد.
رئیس جمهور پیشنهاد داد که نشست های علمی از این 
قبیل را محترم شمرده و در غنا بخشیدن به آنها تلاش کنیم، جایزه 
مصطفی فقط نسبت به مهندسی و علوم و فناوری نباشد و علوم 
انسانی نیز می تواند مشمول این جایزه باشد.دکتر رئیسی به عنوان 
دومین پیشنهاد گفت: در نشست های علمی اندیشمندان راهی 
نو بیندیشند و امروز زمینه برای پذیرش برای روابط بین ملت ها 
فراهم شده است و به برکت خون شهیدان، مسلمانان در سراسر 
عالم می خواهند مسلمان زندگی کنند و هویت اسلامی خود را 
بازیافته اند به این معنا که فقط تحقیقات و پژوهش های دانشمندان 
در کتابخانه ها نباشد و در عرصه زندگی انسان معاصر راه گشا باشد 

چرا که این خواست انسان معاصر از فرهیختگان است.
رئیس جمهور با بیان اینکه روشنفکر کسی نیست که جوامع 
را به سمت فرهنگ غربی سوق دهد، بلکه کسی است که بفهمد 
قبل از آنکه دیگران بفهمند و آماده نظریه پردازی و دفاع از نظریه 
نجات از انسان باشد، خاطرنشان کرد: علم نافع می تواند فساد را 
کنار بزند و به زندگی انســان هویت ببخشد و آینده انسان را به 

درستی ترسیم کند.
دکتر رئیسی در پایان با تشکر از برگزارکنندگان این رویداد، 
گفت: برای خودم توفیق می دانم که در این نشست علمی و در 
حضور دانشمندان توانستم صحبت کنم و امیدوارم همدلی و 
همکاری دانشــمندان گشایشی در زندگی انسان ایجاد کند و 

موجب رشد علم نافع شود.

رئیس جمهور در آیین افتتاحیه جایزه بین المللی مصطفی )ص(:

جایزه مصطفی )ص( جایزه علم و ایمان است

عملیات اجرائی فاز دوم طرح انتقال آب 
دریای عمان به استان اصفهان آغاز شد 

آیت ا...  سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور به همراه جمعی از 
اعضــای هیئت دولت، به منظور بازدیــد و افتتاح چند پروژه ملی در 
اصفهان و حضور در آیین افتتاحیه پنجمین دوره جایزه بین المللی 
مصطفی )ص( که به نوبل اسلامی در جهان مشهور است وارد اصفهان 

شدند.
بازدید از خط انتقال آب دریای عمان به اســتان اصفهان و آغاز 
عملیات اجرایی فاز دوم این طرح، افتتاح فاز نخست نیروگاه فولادمبارکه 
 )DHT( به ظرفیت ۳0۷ مگاوات و بهره برداری از پروژه تصفیه گازوییل
پالایشگاه اصفهان از جمله برنامه های سفر یک روزه دکتر رئیسی در 

اصفهان است.
رئیس جمهور از روند اجــرای طرح انتقال آب دریای عمان به 
اصفهان بازدید و دستور آغاز عملیات اجرایی فاز دوم این پروژه را صادر 

کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی از روند اجرا و پیشرفت مرحله نخست 
طرح انتقال آب دریای عمان به استان اصفهان بازدید و با حضور دکتر 

رئیسی فاز دوم عملیات اجرایی این طرح آغاز شد.
در مرحله نخست انتقال آب از دریای عمان ۷0 میلیون متر مکعب 
و در مرحلــه دوم 400 میلیون مترمکعب آب به اصفهان انتقال داده 

می شود.
عملیات اجرایی مرحله نخست این پروژه مهرماه سال 1401 آغاز 

شد و هم اینک در 24 نقطه فعال با حضور 14 پیمانکار فعال است.
 بازدید رئیس جمهور از عملیات اجرایی 

انتقال آب دریای عمان به اصفهان 
رئیس جمهور در نخستین برنامه سفر روز جمعه خود به استان 
اصفهان، از مرحله نخست طرح انتقال آب از دریای عمان به اصفهان 
بازدید کرد و عملیات اجرای فاز دوم این طرح بزرگ آبی نیز با دستور 

وی آغاز شد.  
رئیس جمهور در نخستین برنامه سفر روز جمعه خود به استان 
اصفهان، از مرحله نخســت طرح انتقال آب دریای عمان به اصفهان 
بازدید کرد و عملیات اجرای فاز دوم این طرح بزرگ آبی نیز با دستور 

وی آغاز شد
 حمایت رئیس جمهور از طرح انتقال آب دریای عمان 
به استان اصفهان ؛ دولت با تأمین اعتبار به اجرای هر چه 

 سریعتر طرح انتقال آب از دریای عمان
 به اصفهان کمک می کند

رییس جمهور در بازدید از مرحله اول انتقال آب از دریای عمان 
به اصفهان گفت: دولت با تامین اعتبار به اجرای هر چه سریعتر طرح 

انتقال آب از دریای عمان به اصفهان کمک می کند.
به گزارش شهرتاش  به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین 
الملل استانداری اصفهان، آیت ا... سید ابراهیم رئیسی پس از بازدید از 
مرحله نخست انتقال آب از دریای عمان به اصفهان و دستور آغاز اجرای 
مرحله دوم این طرح با قدردانی از زحمات شبانه روزی تمامی عوامل 
این طرح با بیان اینکه با رســیدن آب به استان اصفهان شیرینی کار 
چشیده می شود گفت: با توجه به گزارش های استاندار اصفهان و مدیر 
طرح، طرحی که قرار بود در سه ساله به سرانجام می رسید اجرای آن 
به یک ســوم کاهش پیدا کرده و این طرح در مدت یک ســال به ثمر 
می رســد. کار شبانه روزی در 2۸ جبهه کاری انجام شده و وظیفه ما 

تامین اعتبار است که با قوت این اقدام انجام می شود.
دکتر رئیسی متذکر شد: دولت با تامین اعتبار به اجرای هر چه 

سریعتر طرح انتقال آب از دریای عمان به اصفهان کمک می کند.

رییس جمهور در سفر به اصفهان با حضور در منزل حضرت 

آیت ا... مظاهری با این مرجع تقلید دیدار کرد

به گزارش شهرتاش به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
استانداری اصفهان، آیت ا...  سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در سفر به 
اصفهان با حضرت آیت ا... حسین مظاهری از مراجع تقلید و رئیس حوزه 

علمیه اصفهان دیدار و گفت گو کرد. 
در این دیدار رییس جمهور گزارشی از اقدامات دولت در حوزه تولید، 

عمران، بهبود شاخص های اقتصادی و سیاست خارجی ارائه کرد.
حضرت آیت ا...  مظاهری نیز با بیان دغدغه مردم اصفهان در خصوص 
آب و تشکر از اقدامات دولت در تأمین آب اصفهان بر ادامه تلاش دولت برای 

بهبود معیشت مردم و اصلاح برخی ناهنجاریهای فرهنگی تاکید کرد.

علیرضا قاری قرآن مدیرکل راه و شهرســازی 
استان اصفهان گفت: با اجرای اقدامات پیشگیرانه 
توسط یگان حفاظت اراضی استان، وقوع جرائم در 
حوزه اراضی اســتان اصفهان بیــش از ۳۵ درصد 
کاهش یافته است. او در خصوص اقدامات به عمل 
آمده در راســتای حفاظت از اراضی ملی و دولتی 
استان از سال 1400 تا کنون اظهار کرد: به منظور 
جلوگیری از تصرف اراضی ملی و دولتی در ســطح 
استان اصفهان، همواره اجرای اقدامات پیشگیرانه 
در اولویت فعالیت های یگان حفاظت اراضی استان 
قرار دارد. وی با بیان اینکه اراضی تحت پوشش این 
یگان، در گســتره 2۸ شهرستان و 10۸ شهر واقع 
شده اند عنوان کرد: در راستای حفاظت از این اراضی 

اقدامات پیشگیرانه در سه بخشِ )وضعی، اجتماعی، 
فرهنگی(، )بازدید و بازرسی از یگان های مستقر در 
شهرستان ها( و )آموزش( انجام می شود. در راستای 
اقدامات اجرایی و عملیاتــی، ۸۵ فقره حکم قلع و 
قمع و خلع ید برای رفع تصرف از اراضی ملی استان 
اصفهان در بازه زمانی سال 1400 تا کنون اجرا شده 
است. او با بیان اینکه با اجرای این احکام در مجموع 
حــدود 1۳۵,۵ هکتار از زمین هــای ملی و دولتی 
استان اصفهان رفع تصرف و به بیت المال اعاده شد 
اضافه کرد: ارزش این اراضی رفع تصرف شــده در 
مجموع ۸ هزار میلیارد ریال برآورد شــده است. از 
ســال 1400 تا کنون 2۹۶ مورد رفع تصرف فوری 
در سطح اراضی ملی و دولتی استان اصفهان انجام 

کــه در این راســتا ۳۸0 هکتار اراضــی به ارزش 
بــرآوردی ۵4۸ هزار میلیارد ریــال به بیت المال 
بازگردانده شد. وی ضمن قدردانی از عملکرد مثبت 
یگان حفاظت اراضی اســتان اصفهان خاطرنشان 
کرد: وقوع جرائم در حوزه اراضی استان اصفهان در 
این بازه زمانی، بیش از ۳۵ درصد کاهش یافته است 
که علت آن اقدامات پیشگیرانه همچون بازدیدها، 
بازرســی های متعــدد، اعزام تیم هــای نظارتی و 
همچنین آموزش های نظری و عملی متداوم برای 
عوامل یگان حفاظت از اراضی استان اصفهان بوده 
اســت. هرگونه اقدام فیزیکــی مانند دیوار و فنس 
کشی در اراضی ملی و دولتی ممنوع بوده و تصرف 
اراضی ملی و دولتی به شمار می رود، سامانه 1۶۵۶ 

به صورت شــبانه روزی به منظور دریافت اخبار و 
اطلاعــات مردمی در ارتباط با تصرف اراضی ملی و 
دولتــی فعال بــوده و مردم عزیز اســتان اصفهان 
می توانند موارد تصرف، تعرض و دخالت در اراضی 
دولتی و ملی را از طریق تماس با این شماره به یگان 

حفاظت اراضی گزارش دهند. / روابط عمومی 

جرائم حوزه اراضی ملی استان اصفهان 3۵ درصد کاهش یافت
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